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W czerwcowym referendum wybierzemy dla nich 

'NUMERZE: 
* SZCZEGÓŁOWY PROGRAM OBCHODÓW 

MILENIJNYCH 

* NUMERY i GRANICE OBWODÓW WYBORCZYCH 

* 10·LECIE KĘSZYCY LEŚNEJ 

* TRZY RAZY TAK • REFERENDUM 1946 

* lAD z BURMISTRZEM T. DUBICKIM 

* MIĘDZYRZECZANKA MAŁGORZATA 
STEPCZYŃSKA 

* PROBLEMY NIEPEŁNOSPRAWNYCH 

* OLIMPIADY, KONKURSY i TURNIEJE SZKOLNE 

* NAGRODZONE BIBLIOTEKARKI 

* ORAZ DUŻO INNYCH CIEKAWYCH INFORMACJI 

Zdobywcy l miejsca ITALIA 2003 
w siatkówkę plażową • Dominik Sroga 

i Seweryn Furmański 



PRZEDSIĘBIORSTWO TECHNIKI INSTALACYJNEJ 

r Ul . 

66-300 Międzyrzecz 
POL ul. Młyńska 20 

(tel./fax 095/7 41 -24-50, te l. 095/7 42-05-72) 

PROJEKTOWANIE • WYKONAWSTWO • DORADZTWO TECHNICZNE 
* lnstacje grzewcze, sanitarne 

i gazowe 
* Ekologiczne i energooszczędne 
źródła ciepła 

* Instalacje i urządzenia wentylacyjne 
* Sprzedaż materiałów instalacyjnych 
* Serwis techniczny kotłowni 

olejowych i gazowych 
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1. Zimniewicz Bartosz s. Tomasza i Marioli 
2. Skrzypczak Monika c. Stanisława i Grażyny 
3. Matysik Wiktor s. Dariusza i Agnieszki --··· 
4. Matwiejczyk Oskar Kacper s. Daniela i Magd 1e6_( 
5. Kopyściańska Mile na Martyna c. 1 acka i Re "t" 

6. Samulak Dawid Ryszard s. Rafała i Anny 
7. Cieślak joanna Józefa c. Romana i Anity 
8. Reszka Seweryn Dawid s. Wojciecha i Anny 
9. Pawłowska Katarzyna Anna c. Andrzeja i Czesławy 
10. Kałuski Stanisław Jakub s. Grzegorza i Anny 
11. Zaremba Magdalena c. Mariusza i Doroty 
12. Matuszewska Daria c. Dariusza i Elżbiety 
13. Radziszewski Patryk s. Andrzeja i Anny 
14. Pietrusik Michał s. Marcina i Iwony 

1. Jankowski. Jacek r. 1915 zam. Mcz 
2. TrybsAnna r. 1916 zam. M-cz 
3. Walczak Władysław r. 1926 zam. M-cz 
4. Zajdel] ulianna r. 1912 zam. Gumniska 
5. Woniakowski Józef r. 1932 zam. M-cz 
6. Żyrmont Hieronim r. 1931 zam. M-cz 
7. Witczak Zofia r. 1930 zam. M-cz 
8. Ratajczak Hieronim r. 1928 zam. M-cz 
9. Kopczyński Ryszard r. 1955 zam. M-cz 
10. Klemenczak Stefania r. 1957 zam. M-cz 
11. Adamczak Maria r. 1931 zam. M-cz 
12. Sikorski Feliks r. 1935 zam. M-cz 

UWAGA CZITELNICY! 
Uprzejmie zawiadamiamy, że w miesiącu czerwcu 2003r. biuro 

redakcji będzie czynne od poniedziałku do środy w godzinach 
od 900 - 1200 i w czwartek od godziny 1400 - 1700• Redakcja ma 
bezpośrednie połączenie tel./fax. nr 7 41-88-29. Materiały do dru
ku i ogłoszenia prosimy dostarczać do dnia 20 każdego miesią
ca. Jeśli istnieją możliwości techniczne, to prosimy na dyskiet
kach (po wykorzystaniu zapewniamy zwrot). Zebrania redakcji 
KM odbędą się 5 i 18 czerwca o godz. l 700 w siedzibie re
dakcji. 

l MUZYCZNE SPOTKANIA 
Z FOLKLOREM 

29.06.2003 Pieski będą gościć 15 zespołów ludowych i grup śpie
waczych z województwa łubuskiego i dolnośląskiego. 

Celem Spotkań jest ocalenie od zapomnienia pieśni i piosenek 
ludowych, patriotycznych oraz popularnych, a także prezentacja 
utworów powstałych w zespołach współcześnie. 
Głównymi organizatorami imprezy są: Urząd Miasta i Gminy w 

Międzyrzeczu oraz Międzyrzecki Ośrodek Kultury. 
Program: 
11°0

- Msza odpustowa w kościele św. Piotra i Pawła w Pieskach. 
1220

- Korowód i przejście na miejsce imprezy 
13oo - Otwarcie Spotkań 
1315

- I część prezentacji konkursowych 
15°0

- Występ Zespołu Pieśni i Tańca ,Jaczowiacy" 
16°0

- II część konkursowa 
1900

- Występ zespołu "Stint" z Gorzowa 
1945 

- Podsumowanie prezentacji konkursowych, wręczenie 
nagród 

2015 
- Zabawa taneczna 

Zapraszamy Organizatorzy 

Co adzlie, klie 
W czerwcu kino "ŚwitJJ......n~.-~ 

29.05. - 01.06. 2003 r. 
godz. 1700 i 19°0 "FRIDA" USA od 15 lat 
05 - 08.06. 2003 r. 
godz. 17°0 i 19°0 ,JOHNNY ENGLISH" USA,Wlk.Bryt. 

od 12lat 
12 - 15.06. 2003 r. 

godz. 1630 i 1920 "GANGI NOWEGO JORKU" USA od 15 lat 
20 - 29.06. 2003 r. 

godz. 1700 i 1920 "MATRIX- REAKIYWACJA" 
USA od 12lat 

W czerwcu Dom KulturY zaprasza 
Ol. 06. 2003 r. 
godz. l 700 kino "Świt" Seans bajkowy z niespodzianką z okazji 
DNIA DZIECKA 
06. 06. 2003 r. 
godz. 2100 plac przy Ratuszu. Spektakl Teatru TRAUMA pt. 
"Obrazy w krainie obojętności" 
11. 06. 2003 r. 
godz. 1800 sala wystaw Domu Kultury. Otwarcie wystawy 
prac Hieronima Kozłowskiego pt. "Międzyrzecz na przestrzeni 
dziejów", Występ Zespołu Śpiewaczego "Kęszyczanki" z Kęszy
cy Leśnej 
12. 06. 2003 r. 
godz. 18®. sala biblioteki. Podsumowanie konkursu na eksli
bris biblioteki 
20.06. 2003 r. 
godz. 18®. Amfiteatr SOM. Festiwal hip-hopowy 

22. 06. 2003 r. 
godz. l 0 00 sala tańca Domu Kultury. Konkurs fryzjerski o 
"Puchar Burmistrza" 
29. 06. 2003 r. 
godz. 11 ®. Pieski. I Muzyczne Spotkania z Folklorem 

ZAPRASZAMY 

Międzyrzecki Ośrodek Kultury 

Muzeum w Międzyrzeczu 
zaprasza 

do zwiedzania stałej ekspozycji muzealnej 
- Dział sztuki: Portret trumienny 
- Dział archeologiczny: Tysiąc lat Międzyrzecza 
- Dział etnograficzny: Kultura ludowa polskiej ludności rodzimej z 

Dąbrówki Wlkp. z XIX - XX wieku. 
Wystawa czasowa: Wielka Księga Małych MiędzyrzeczaD 

Muzeum czynne: 
-od wtorku do soboty 9.00-16.00 

- niedziela 10.00-16.00 
- poniedziałek zamknięte 

ponadto w czerwcu: 19.06.2003 r. (czwartek- Boże Ciało) zamknięte 

Ze szczególną satysfakcją 
informujemy, że redaktor na
czelna Kuriera Międzyrzec
kiego Anna Kuźmińska
Świder otrzymała w ratuszu 
międzyrzeckimedal milenijny. 
Pani redaktor naczelna nie 
mogła- ze względu na zajęcia 
w szkole- uczestniczyć w sesji 
Rady Miejskiej w uroczystym 
wręczaniu medali. Medal wrę
czył burmistrzTadeusz Du
bicki. 

GRATULUJEMY 

INFORMACJA 
W dniu 2 czerwca 2003 roku 

o godzinie 16.oo na placu k/PKO 
- Os. Centrum odbędzie się ak
cja o tematyce antynikotynowej, 
pod patronatem Powiatowej Stacji 
Sanitarno - Epidemiologicznej w 
Międzyrzeczu. 

Miejsce happeningu wyznaczo
no jako "STREFĘ WOLNĄ OD 
TYfON lU" 

Prowadzony będzie kolportaż 
materiałów edukacyjnych, ulotek 
i poradników. 

Czynny będzie punkt konsulta
cyjny z poradnictwem ,Jak rzucić 
palenie". 
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REFERNDUM LUDOWE - l x TAK 
Odbyło się ]O czerwca 1946 r. 

Pod koniec marca 1946 roku Tymczasowy 
Rząd Jedności Narodowej wysunął hasło refe
rendum ludowego, mającego poprzedzić od
wlekające się wybory do pierwszego sejmu 
po drugiej wojnie światowej . Pod koniec 
kwietnia ogłoszono dwie ustawy, o gło
sowaniu ludowym i sposobie jego prze
prowadzania. Równocześnie odbyło się 
zbieranie podpisów wśród ludności, co _ 
miało świadczyć o społecznym poparciu -
referendum. 

Referendum miało dać odpowiedź na 
trzy pytania: 

l. Czy jesteś za zniesieniem senatu? 
2. Czy chcesz utrwalenia w przyszłej 

konstytucji ustroju gospodarczego zapro
wadzonego przez reformę rolną i unaro
dowienie podstawowych gałęzi gospo
darki krajowej z zachowaniem us tawo
wych uprawnień inicjatywy prywatnej? 

3. Czy chcesz utrwalenia zachodnich 
granic państwa polskiego na Bałtyku , Odrze i 
Nysie Łużyckiej? 

Ówczesna lewica (PPR i PPS) wysunęła kon
cepcję bloku wyborczego. Miał on obejmować 
wszystkie stronnictwa polityczne dążące do 
demokratyzacji życia społeczno-politycznego 
kraju. Udział w bloku zadeklarowały SL- Stron
nictwo Ludowe i SP - Stronnictwo Pracy. Łącz
nie blok obejmował cztery partie - PPR, PPS, 
SL, SP. Polskie Stronnictwo Ludowe wobec 
dyskryminacji w podziale mandatów w przy
szłym sejmie i wobec różnic ideologicznych 
jakie reprezentowało stronnictwo wobec lewi
cy zdecydowało się na samodzielną drogę do 
sukcesu wyborczego występując tym samym 
w opozycji do pozostałych "zblokowanych" 
stronnictw. W tej próbie sił "3 x tak" oznaczało 
poparcie dla lewicy, PSL zaapelowało więc do 
swoich zwolenników, aby na pierwsze pytanie 

głosowali "nie". Zblokowana lewica z satelita
mi rozpętała olbrzymią propagandę za głoso
wanie 3 x tak. Napisy z hasłami pokryły cały 
kraj. W znacznym mniejszym zakresie bo nie 

Starostwo Powiatowe 1946 rok 

korzystając pośrednictwa organów administra
cji państwowej literaturę propagandową i ulot
ki nawołujące do głosowanie "nie" na pierw
sze pytanie kolportowała PSL. Im bliżej był 
termin referendum (30 czerwca) tym walka 
polityczna była ostrzejsza. UB i MO dokonało 
w kraju licznych aresztowań PSI.rowców i osób 
niepewnych politycznie. W Międzyrzeczu wła
dze bezpieczeństwa w dniach 7,8,15 czerwca 
dokonały licznych aresztowań spośród działa
czy politycznych. Aresztowano kilku działaczy 
PSL-u i kilku z SD. Razem około 200 osób. 
Aresztowania wpłynęły znacznie na układ sił 
politycznych w mieście i powiecie dając prze
wagę zblokowanej lewicy. Na przeprowadze
nie referendum Międzyrzecz został podzielo
ny na dwa obwody głosowania: wschodni i za
chodni. Lokalem dla obwodu I była Szkoła 
Powszechna przy ulicy Staszica, dla obwodu II 

MIĘDZYRZECZ CORAZ PIĘKNIEJSZY 
Rosjanie mają pałac 2000 fontann: Pietrodwo

riec, rzymianie są dumni z fontann na placu św. 
Piotra, a my? My międzyrzeczanie od niedawna 
też mamy swoją fontannę! Właśnie ona dn. 5. 
05. br. stała się celem wycieczki naszej klasy. 

Fontanna międzyrzecka znajduje się w pół
nocno-zachodniej części rynku. Jak się dowie
dzieliśmy, zaprojektowała ją pani architekt ze 
Szczecina, a wybudował BUD-INSTAL z Mię
dzyrzecza. Fontanna jest niewielka. Jej basen 
w kształcie koła otacza niski murek. Woda wy
tryskuje na niewielką wysokość z 7 prostych 
krótkich rurek. Na dnie basenu zauważyliśmy 
dwie lampki oświetlające wodotrysk, żeby jesz
cze ładniej wyglądał wieczorem. Jesteśmy bardzo niesforną klasą, więc nie posiedzieliśmy ani 
chwili na ławeczkach, aby posłuchać szumu fontanny. Każdy z nas starał się zamoczyć ręce i 
poczuć na twarzy delikatne krople wody. Po wakacjach przyjdziemy tu znowu, żeby wrzucić do 
fontanny pieniążki na szczęście. W kl. V chcielibyśmy lepiej się uczyć i mniej hałasować na 

lekcjach. 
W drodze powrotnej nasza wychowawczyni 

Dorota Granos zrobiła nam miłą niespodziankę 
i zaprosiła wszystkie dzieci na pyszne lody do 
cukierni pana K. Praczyka. Potem na chwilę 
zatrzymaliśmy się na ładnym nowym mostku 
Kupieckim łączącym brzegi Paklicy. Następnie 
przeszliśmy przez nowy parking koło aresztu śled
czego i po kilkudziesięciu krokach znaleźliśmy 
się w szkole. To była przyjemna wycieczka. Mo
gliśmy zobaczyć, jak nasze kochane miasto pięk
nieje na swoje milenium. 

Uczniowie kl. IV b SP 3 w Międzyrzeczu 
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Ratusz w Rynku. Lokal wyborczy miał być za
opatrzony w urny, biurka, stoły, atrament, ołów
ki, pióra ale i konieczna jest również zasłona 
dla każdego miejsca wypisywania karteczki. 
Możliwości głosow ia pozbawieni byli żołnie
rze zasadniczej służby wojskowej oraz osoby 
pozbawione wolności spośród ludności auto
chtonicznej prawo głosowania mieli , ci, którzy 
udowodnili swą narodowość przed komisją 
weryfikacyjną , względnie wystąpil i z wnio

skiem do Komisji Weryfikacyjnej o przy
znanie obywatelstwa i uzyskali tymczaso
we zaświadczenie obywatelstwa polskie
go. Wobec wcześniejszych aresztowań w 
Międzyrzeczu wśród opozycji, zabrakło w 
komisjach członków PSL. Osłabione aresz
towaniami stronnictwo nie podjęło żad
nych działań, które przeciwstawiło się do
konywanemu bezprawiu. Same głosowa. 
nie przebiegało spokojnie. Duchowień
stwo Międzyrzecza aktywnie uczestniczy. 
ło w głosowaniu i brało też udział w zebra
niach przedwyborczych. Przykład dał pro
boszcz ksiądz prałat doktor Hilchen. Wo
bec osiedlania się ciągle w powiecie i mie
ście licznych repatriantów do ostatniej chWi
li ustalane były listy osób uprawnionych 

do głosowania. 
Na koniec maja znalazło się na nich 8134 

osoby z terenu całego powiatu. Z tej liczby do 
12 czerwca sprawdziły się zaledwie 2204 oso
by czyli 27,1% wszystkich uprawnionych do gło
sowania. Wg. oficjalnych wyników udział w 
referendum wzięła w powiecie 93,4 % upraw
nionych 12182 osoby. Po skończonym głoso
waniu cały materiał obliczeniowy referendum 
przewieziony został następnego dnia do Po
znania. Wyniki referendum w powiecie przed
stawia tabela. 

OD POWIEDZIAŁO 

Na pytanie l 
Na pytanie 11 
Na pytanie III 

TAK NIE 
osób procent osób procent 
8349 71 ,9% 3261 28,1% 
7322 62,9% 4288 37,1% 
10542 90,5% 1068 9,5% 

Opracował St. Cyraniak 

Sprostowanie do artykułu 
.}.AMAST NA WAGARY- DO lH" 
Pisząc o Dniu Unijnym w Zespole Szkół 

Budowlanych w Międzyrzeczu popełniłam po
ważny błąd . Porninęłam laureata drugiej na
grody - klasę pierwszą Liceum Ogólnokształ
cącego przy ZSB (wych. L. Wachowska), któ
ra prezentowała walory Szwecji. 

Prawidłowa kolejność najlepszych w zma-
ganiach unijnych klas jest następująca: 

I miejsce - kl. IV Liceum Technicznego 
II miejsce kl. I Liceum Ogólnokształcącego 
III miejsce ex aeguo - III LO i V TB 
Za błąd i pominięcie laureata przepraszam 

klasę I LO i czytelników "Kuriera Międzyrzec
kiego" 
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JASKÓŁKI BURMISTRZA 
ROZMOWA Z BURMISTRZEM MIĘDZYRZECZA 

TADEUSZEM DUBICKIM 

Przytocznej. Dobierając moich współpracowników kiero
wałem się wyłącznie ich wiedzą i predyspozycjami. 

*Stanowiska, o których mówiliśmy zajęli sami 
mężczyźni. Czyżby był Pan antyfeministą? 

-Tak się złożyło , że dobrałem samych mężczyzn i mu
szę przyznać, że kobiecych kandydatur nie rozpatrywa
łem . 

*Przed nami wielkie czerwcowe uroczystości -
jubileusz rocznicy 1000 lecia męczeńskiej śmierci 
Pięciu Braci i 1000 lecia grodu Międzyrzecz. Jakie 
zyski wynikną z tych obchodów dla międzyrzecklej 
społeczności? 

*Dlaczego wziął Pan udział w wy
borach na burmistrza? 

-Przyznam pani szczerze, że podją 
łem decyzję w ostatniej chwili , kiedy czte
ry komitety wyborcze ju~ funkcjonowały. 
Propozycję, abym podjął to wyzwanie 
zaproponował biz.nes międzyrzec~i . czyli 
przedsiębi?rcy m1~dzyrzeccy. ~aJąc bo
gate dośwla?czeme w prze~ysle u.zn,a~ 
Iem, że mozna to wyzwame przyjąc 1 
przełożyć na. fun~cjono":'anie .w samo
rządzie . Gdyz gmma to Jest Wielozakła
dowe przedsiębiorstwo a burmistrz jest tym prezesem -
menadżerem. l właśnie tym stylem trzeba kierować 
gminą . Po pól roku pracy stwierdzam, że ten styl się 

sprawdza. 
*Startując do wyborów musiał się Pan liczyć z 

tym, że Międzyrzecz to miasto z problemami. Któ
rym z tych problemów pragnie się Pan zająć, jako 
priorytetowym, podczas swojej kadencji? 

-Zastanawiałem się nad tym już podczas tworzenia 
mojego programu, hasła wyborczego i postawiłem na 
gospodarkę i tworzenie nowych miejsc pracy. Jako bur
mistrz chcę stwarzać do tego warunki. 

*Mówimy o bezrobociu. Ile więc powstało już 
zakładów pracy i ile miejsc pracy dały one między
rzeczanom? 

-Jest to proces długotrwały. Gminy ze sobą konkurują, 

w pozyskiwaniu inwestorów. Trzeba, spełnić wiele wa
runków, aby zaspokoić oczekiwania inwestora pomijając 
ulgi podatkowe. Łagodzenie bezrobocia będzie widoczne 
u nas już w najbliższych miesiącach , a już na pewno w 
przyszłym roku. W swoim programie wyborczym, jak i 
obecnie myślę o rozwoju przedsiębiorstw międzyrzec
kich , o ich zdynamizowaniu. Przykładem niech będzie 
REMPOL, który otrzymał duże zamówienia produkcyjne 
z Niemiec. Z budżetu gminy przeznaczamy 24,8% na 
inwestycje, głównie komunalne. Pragnąłbym , aby te in
westycje wykonywały nasze międzyrzeckie zakłady, co 
umożliw i zwiększenie zatrudnienia i uzyskanie zysków 
podatkowych do budżetu gminy. Łagodzenie bezrobocia 
to również program zatrudnienia w ramach , które reali
zujemy z Powiatowym Urzędem Pracz w partiach po 30 
osób dla 60 bezrobotnych. Moim celem jest stworzenie z 
Międzyrzecza gminy przemysłowo - rolniczej. Jest to za
danie wieloletnie, ale pomału nam to się udaje. 

Pierwszą jaskółką jest zakład w Obrzycach. Jest to 
przedszkole dwukondygnacyjne, w którym spółka belgij
ska, produkuje elektronikę do francuskich samochodów. 
Pracuje tam obecnie 15 pań , z tego 13 z Międzyrzecza . 
Panie były przeszkolone we Francji. W czerwcu przycho
dzą nowe maszyny, a docelowo ma być zatrudnionych, 
na trzy zmiany 70 pań . Kolejna jaskółka , czyli kolejny 
zakład , to możliwość zatrudnienia tokarzy, frezerów i 
ślusarzy . Będzie to niemiecki zakład Akt notarialny został 
już podpisany, w ciągu 60 dni załatwiliśmy w Warszawie 
pozwolenie na zakup działki w sąsiedztwie budowanej 
obecnie siedziby Powiatowej Straży Pożarnej . Obecnie 
zakład jest w fazie projektowania, niedługo inwestor przy
stąpi do budowy. Będą to części zamienne do maszyn 
rolniczych, przy produkcji, których zostanie zatrudnionych 
50 osób. W najbliższym czasie będziemy podpisywać akt 
notarialny z koncernem chemicznym ze Szwajcarii, który 
zakupi działkę o powierzchni 6,5 ha w okolicach Kęszycy 
eśnej . Powstanie tam duży zakład , który będzie produ

kował wykładziny tartanowe. Jest to produkt opatento
wany przez Szwajcarów, w którym podstawowym su
rowcem będą zużyte opony od samochodów ciężaro
wych. Produkcja jest w pełni ekologiczna, nie ma więc 
obaw o jakiekolwiek zagrożenie dla środowiska. Bliźnia
czy zakład jest w Austrii , wewnątrz miasta. Zatrudnienie 
~Yniesie w l etapie około 140 osób. Praktyka jest taka, 
ze z~klad jest budowany a pracownicy są zatrudniani. 
Kolejne jaskółki, czyli kolejne zakłady powstaną w Mię-

dzyrzeckiej Strefie Ekonomicznej, która po
wstanie na gruntach zakupionych od Agencji 
Rynku Rolnego. l w tej strefie będę się sta
rać, aby powstały kolejne zakłady . Rozmowy 
są jednak bardzo trudne i utajnione. 

*Mówi Pan, że będziemy gminą prze
mysłowo - rolniczą, a przedtem uważało 
się, że Międzyrzecz to jest gmina tury
styczna. Pana poprzednicy oraz radni 
mówili o rozwoju turystyki. Czy Pan rów
nież będzie miał na uwadze jakieś dzia
łania proturystyczne? 

-Przykładem mojego działania może być rozwiązanie 
sprawy perły międzyrzeckiej. która od 2,5 lat zarastała i 
niszczała . Mam na myśli MRU. Podjąłem błyskawiczną 
decyzję , jako właściciel obiektu i 17 marca wkroczyliśmy 
na teren obiektu, zrobiliśmy inwentaryzację i przekazali
śmy obiekt firmie turystycznej " Małgorzata" Pana Jaro
sława Kusia. Warunki finansowe pozostały bez zmian, 
jest to 160 tys. rocznie za dzierżawę. l słyszę , że wszyst
ko funkcjonuje zadowalająco , parking jest za mały aby 
pomieścić autobusy. Druga nasza perła , czyli Jezioro Głę
bokie też przygotowuje się do sezonu, a kieruje tą jed
nostką budżetową nasz doświadczony pracownik, Pani 
Dorota Jadczak. 

*Miejscowość turystyczna powinna posiadać 
drożne arterie komunikacyjne. W Międzyrzeczu 
mówiło się zawsze o obwodnicach. Jak dziś wyglą
da to zagadnienie? 

-Był to jeden z moich głównych celów. Nie ukrywam, 
że były ogromne zatory z wykupem jednej działki , ale 
udało się to załatwić. l 31 maja nastąpi przyjemny finał, 
czyli uroczysty moment podpisania pozwolenia na budo
wę. Nastąpi ogłoszenie przetargów i wyłonienie wyko
nawcy. Wierzę, że jesienią tego roku rozpocznie się reali
zowanie inwestycji. Założony cykl inwestycyjny to 3 lata, 
ale możliwe jest też skrócenie go do 20 miesięcy. Będzie 
ona kosztowała 92 mln. złotych . 

*Obejmując swój urząd, chciał się Pan na pew
no oprzeć na lojalnych, zaufanych i kompetent
nych współpracownikach. Najwyższe stanowiska 
w Ratuszu, czyli Pana zastępców i radcy prawnego 
obsadził Pan ludźmi nie związanymi bezpośrednio 
z Międzyrzeczem. Dlaczego, czy wśród międzyrze
czan nie znalazł Pan równie kompetentnych spe
cjalistów ? 

-Ależ pan K. Szmidchen jest międzyrzeczaninem od 
zawsze, mieszka na ulicy Sienkiewicza, a że pracował w 
Przytocznej to taki los zawodowy. Pan Zdzisław Czekała, 
jest prawdą, że mieszka w Przytocznej. Jeżeli chodzi o 
radcę prawnego pana Adama Furmanka - jest między
rzeczaninem z urodzenia czasowo mieszkającym w 

-Trudno mówić przy tak podniosłych uroczystościach o 
zyskach, czyli wymiarze finansowym. Będzie to jednak 
olbrzymia promocja miasta w skali ogólnopolskiej. Będą 
media ogólnopolskie, wojewódzkie i lokalne: TVP, Radio 
Maryja, Niedziela itp. Wydział promocji przygotował licz
ne gadżety związane z naszym miastem. 

*W czerwcu odbędzie się również referendum 
unijne. Jak zamierza głosować pan Dubicki, będą
cy jednocześnie burmistrzem Dubickim? 

-Nie wyobrażam sobie, aby Polska, państwo leżące w 
środku Europy, znalazło się poza strukturami unijnymi, 
przecież nasz kraj nie może być wyspą Jestem gorliwie za 
Unią Europejską wypowiadając się na Tak. Dokonujemy 
wyboru za te pokolenia, które głosować nie mogą , wy
bieramy ich przyszłość. Unia obecna jest w naszej gminie 
już od kilku lat, korzystamy z programu Sapard, z progra
mów PHARE (nawierzchnia ulic Staszica, Poznańska , 
30-go Stycznia). W ramach programu Sapard firma Nie
wiadomski i Matuszczak wykonuje kolektory w Bukowcu, 
Skokach i na ulicy Pamiątkowej. 

*Czy pracownicy ratusza są przygotowani do 
kontaktów z Europą? 

-Staram się zatrudniać ludzi kompetentnych, młodych 
władających kilkoma językami , aby mogli oni sprostać 
europejskiemu wyzwaniu. 

*Gmina to nie tylko ratusz ale również tzw. jed
nostki budżetowe: biblioteka, MDK, hala widowi
skowa czy również tam przewiduje Pan wprowa
dzenie nowych kompetentnych ludzi? 

-Wierzę że na tych stanowiskach pracują kompetentne 
osoby ale tam obowiązuje kadencyjność poprzedzona 
konkursami. l takie konkursy przewiduje we wrześniu. 

*Praca pracą a jak burmistrz odpoczywa, jak się 
relaksuje? 

-To jest jazda na rowerze. W ubiegłym roku przejecha
łem 4,5 tys. km. To jest moja pasja. Mam żelazne trasy 
np.: Pieski, Kursko, Gorzyca. Są to trasy pagórkowate bo 
lubię wysiłek. Miejska ścieżka rowerowa będzie przebie
gać od kompleksu zamku wzdłuż Obry, Staszica do Placu 
Powstańców Wlkp. (PKP), Poznańska, Bobowicko, 
T rzciel. Dokumentacja jest już właściwie gotowa. A więc 
zapraszam niedługo międzyrzeczan na trasy rowerowe. 

*Dziękuje za rozmowę. 
Anna Kuźmińska - Świder 

PS. Następna rozmowa z burmistrzem za dwa mie
siące. Proszę więc czytelników KM o nadsyłanie pytań 
do burmistrza, które zadam Mu podczas następnego 
spotkania. 

Pszczew doczekał się obwodnicy 
Podobnie jak międzyrzeczanie mieszkańcy Pszczewa dłu

go czekają na swoją obwodnice. Wąskie i kręte uliczki i 
ciągły wzrost ruch drogowego jest stałą zmorą mieszkań
ców i wszystkich, którzy przejeżdżają przez tę miejscowość. 
Szczególnie dotkliwą w miesiącach letnich, gdy do tej po
pularnej turystycznie miejscowości zjeżdżają turyści z Polski 
i zagranicy. Obwodnica dla Międzyrzecza jest już mocno na 
papierze i jak zapewniają władze jej budowa na pewno 
ruszy. W Pszczewie już ruszyła. Prace rozpoczęto w poło
wie kwietnia br. Inwestorem drogi obwodowej jest gmina 

Pszczew a beneficjantem kosztów SAPARD. Koszt całej inwestycji to ponad 1,1 mi zł. Wykonawcą jest firma 
budowlana z Międzychodu. Obwodnica została poprowadzona od zachodniej strony centralnej części Pszczewa 
i będzie miała ponad 700 m długości. Jej otwarcie przewidziane jest na 1 lipiec br. Jak zapewnił wice wójt 
Pszczewa Krystian Grabowski - Podczas .Jarmarku Magdaleńskiego" 19-20 lipca dzięki nowej obwodnicy nie 
będzie problemów z przejazdem przez Pszczew. Oczywiście po odwiedzeniu Jarmarku, na który serdecznie 
zaprasza. 

Tekst i foto Andrzej Chmielewski 



Str. 6 KURIER MIĘDZVRZECKI Nr 6 (148) 

Obchody tooo-lecia Międzyrzecza w SP] 
Dn. 9.05 br. w SP3 odbyło się nagrodzenie 

dyplomami uczestników konkursu ogłoszone
go pod patronatem Burmistrza Międzyrzecza 
z okazji 1000-lecia naszego grodu. Uroczy
stość otworzyła dyr. SP3 mgr Teresa Kami
niarczyk. Dyplomy pamiątkowe wręczał z
ca burmistrza p. Zdzisław Czekała razem z 
rzecznikiem prasowym UMiG p. Antonim 
Tkoczem. Pan Czekała zapoznał nas rów
. nież z programem tegorocznych obchodów 
1000-lecia miasta. Z tego co usłyszeliśmy, 
zapowiada się wiele atrakcji. 

Wybrane prace literackie zgłaszane na kon
kurs zaprezentowali: ucz. kl. IV b M. Boroń, 
ucz. kl. VI a P. Rajtar, ucz. kl. VI a N. Tybur
ska i ucz. kl. VI b A Kowiel. Poza tym wysłu
chaliśmy piosenek w wykonaniu P. Dajczak 
i M. Groll, zaś U. Szymczyk pięknie zagrała 
nam na skrzypcach. 

Z kolei ucz. kl. V e M. Groll przypomniała 
najważniejsze wydarzenia z trzyletnich ob
chodów tego jubileuszu w naszej szkole. 

I tak dn. 7 listopada 2000 roku miał miej
sce konkurs pt. : "Przyjmujemy świadectwo 
wiary Męczenników z Międzyrzecza i Ojca 
św. Jana Pawła II". Gościem honorowym te
goż konkursu był Jego Ekscelencja ksiądz 
biskup Paweł Socha. 

W roku 2001/2002 dzieci ze szkolnego 
Koła Misyjnego wędrowały z kolędą misyj
ną, z której dochód przeznaczono na budowę 
Sanktuarium Pierwszych Męczenników Pol-

Serdecznie i gorąco witam w Międzyrze
czu Zacnych Gości , przedstawicieli ducho
wieństwa wielu krajów, pielgrzymów, dele
gacje zagraniczne, turystów i rzesze roda
ków z całej Polski na uroczystościach 1000-
lecia Grodu Międzyrzecz i Męczeńskiej 
Śmierci Pięciu Braci Międzyrzeckich. Mi
lenijna rocznica męczeńskiej śmierci Be
nedykta, Jana, Mateusza, Izaaka i Krysty
na obchodzona jest u nas bardzo uroczy
ście. Zdaniem większości historyków to 
właśnie w Międzyrzeczu w pobliskiej, pod
miejskiej miejscowości Św. Wojciech z 10 
na H listopada 1003 zakonnicy ponieśli mę
czeńską śmierć. Kult Pięciu Braci Męczen
ników tak troskliwie pielęgnowany i rozsze-

,l irt,\N, ~;""'· J,lfjt'. /rłfj('. 
n · ;-1 ft<(i.:,tlrr.v~·" ~.:,; f'>nl:tl•ifo· -

miasta hislooyczne o ~dątoRO ono~Jaj 
włościami · ów Polskich 

' rsu liiNdckiep,o 
1 i M~-cw\skiCJ ~onio rci 
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Przelo: 
z należnym poważanirm w roku jubilc\HZU 

z.ocncgo <;rodu Mię,Jzyrzecz 
goszczony lu ~diic 

\.'0 ninrejscym w irnieniu współnoly międzyrzeckici 
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rzany zwłaszcza w zakonach benedyktyń
skich- dziś czczony jest już w wielu krajach 
Europy. 

Wszystkich po staropolsku- z należ
nym poważaniem i gościnnością witam w 
mieście o bogatej tysiącletniej historii. Dzis 
Międzyrzecz - 20-tysieczne miasto położo
newsamym środku województwa łubuskie
go należy do najbardziej urokliwych miej
scowości. Jego wielką wartość podnoszą 
zwłaszcza niezwykle cenne, zachowane 
do dziś zabytki architektur , które swiad
czą o jego dawnej świetności. Wymieńmy 
tylko kościół parafialny. p. w. Św.Jana Chrzci
ciela- wzmianki o tej świątyni pochodzą już 
z lat 1232 i 1259 ., zespół muzealny z ruina
mi zamku królewskieg<> i siedzibą dawne
go starostwa, pozostałości dawnego kole
gium jezuickiego oraz ratusz wzniesiony w 
latach 1743-1752 na miejscu wcześniejszych 
budowli. T udno przecenić także znako
mite walory turystyczne, wspaniałe okazy 
fauny iilory i niezwykle 
malownicze szlaki wod
ne Międzyrzecza. 

Teraz ,wspólnie 
z nową Radą Miejską 
realizujemy najważniej
szy nasz cel - przyśpie
szenie gospodarczego 
rozwoju naszej, małej 
Ojczyzny. Podejmujemy 
usilne starania o zmniej
szenie stopy bezrobocia 
poprzez pozyskiwanie 
nowych inwestorów a 
także pomoc naszym 
międzyrzeckim firmom, 

ski. Dnia 3 maja 2002 roku nauczyciele naszej 
szkoły wręczyli w Rzymie Ojcu św. kopię reli
kwiarza Pierwszych Męczenników Polski i 
obraz przedstawiający fragment naszego mia
sta. W roku 2003, jubileuszowym, dn. 3 kwiet
nia odbył się w naszej szkole konkurs pt.: 
"Świadkowie wiary odważnej i żywej" . Pod
czas jubileuszowych rekolekcji szkolnych od
krywaliśmy historię sprzed 1000 lat. Wynikiem 
tych rekolekcyjnych odkryć jest piękna wy • 
stawa prac plastycznych i eremów w kościele 
Pierwszych Męczenników Polski. Obecnie 
realizuje się cykl lekcji na temat historii nasze
go Grodu i Smierci Braci z Międzyrzecza. Przed 
nami również jubileuszowy rajd wiosenny i 
udział w głównych uroczystościach milenijnych 
dn. 15 czerwca br. 

Na pamiątkę spotkania dyr. mgr T. Kami
niarczyk wręczyła z-cy burmistrza okoliczno
ściowy obraz i kwiaty. 

Organizację imprezy powierzono mgr Ire
nie Kilian, której w realizacji tego zadania po
magali p. Teresa Łukasiewicz i mgr Grze. 
gorz Skrzek. Wśród zaproszonych gości, poza 
wymienionymi wcześniej, byli także : red. "Ga
zety Lubuskiej" p. Dariusz Brożek, z-ca dyr. 
SP3 mgr Zdzisław Markowski, mgr Elżbie
ta Podyma oraz nauczycieJe nagrodzonych 
uczniów: mgr Irena Kubik, mgr Elżbieta 
Kruk i mgr Dorota Granos. 

Natalia Tyburska i Urszula Szypszak 
ucz. kl. VI a 

poprzez utworzenie w mieście strefy ak
tywności gospodarczej, rozwiązanie trud
nego problemu transportu i komunikacji 
poprzez budowę obwodnicy miasta i dalszy 
rozwój bazy oświatowej, kulturalnej i spor
towo-rekreacyjnej. Odczuwalna poprawa 
warunków życia i zaspakajanie uzasadnio
nych potrzeb społecznych mieszkańców to 
mój i całego międzyrzekiego samorządu cel 
nadrzędny. Są w tej służebnej względem 
miasta naszej działalności już pierwsze wi
doczne i odczuwalne efekty i to nas wszyst
kich bardzo cieszy. 

Przybywającym do naszego grodu 
Gościom - w imieniu całej międzyrzeckiej 
wspólnoty- życzę przyjemnego pobytu w 
mieście. Serdecznie wszystkich zapraszam 
do udziału w obchodach 1000-lecia Grodu 
Międzyrzecz i Męczeńskiej Śmierci Pięciu 
Braci Międzyrzeckich . 

Burmistrz Międzyrzecza 
Tadeusz Dubicki 
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PROGRAM OBCHODÓW tooo - LECIA GRODU MIĘDZYRZECZ 
1 MĘCZEŃSKIEJ ŚMIERCI PIĘCIU BRACI MIĘDZYRZECKICH, 

FESTYN na STADIONE w MĘDZVRZECZU 
Imprezy poprzedzające GŁÓWNE OBCHODZV MILENIJNE: 

30 maja - piątek 
NIESPODZIANKI Z HELIKOITERA 
15 :w Blok imprez rozrywkowych 

TRANS, NOWINKA, MALI PSZCZEWIACY, REMIX "BARBIE" 
Piosenka angielska - Magda Kujawska, 
Rock end Roll - Bartłomiej Kobylański i Anna Białowąs - V para 
Mistrzostw Świata. Występy zespołów szkolnych 

Blok imprez sportowych 
Mistrzostwo Polski piłki siatkowej chłopców 3 i 4 
- sale sportowe Międzyrzecz 

19" Aukcja obrazów i gobelinów 
Plenerowa wystawa prac - Łagów, Pszczew, Świebodzin, 
Szamotuły, Szarcz, Międzyrzecz 
Loteria fantowa (do wygrania telewizor, rowery górskie i inne 
atrakcje) 

20'' Koncert zespołu ARMIA 
Różne niespodzianki dla dzieci 

31 maja- sobota 
10" Przelot samolotów sportowych 

Spartakiada Trzeźwości - stadion, sale sportowe 
Zawody sportowe: 

Wyścig australijski, biegi od 200 do 2000 m 
Prezentacja Szkółki Żużlowej Bogusława Nowaka z Gorzowa 

12" Blok imprez szkolnych - akrobacje, piosenka, taniec 
15 15 Pokazy Rycerskie 

Pokazy komandosów z jednostki "GROM" 
Pokazy kultur walk wschodnich - zespół Artura Niezgody 

16" Finały Dzikich Drużyn w piłce nożnej (finał) 
17" Koncerty zespołów lokalnych- "I KATARLIPY", "A FREAK", 

"KOMBĄJN DO ZBIERANIA" 
21" Trucht rodziny z pochodniami 
ORGANIZATORZY: PARAFIALNY ZESPOŁ CARITAS PRZY KOŚCIELE ŚW. JANA 
CHRZCICIELA W MIĘDZYRZECZU 
IMPREZĘ ZABEZPIECZA: ZESPÓŁ KOMANDOSÓW GROM WOLONTARIUSZE 
Z POWIATU MIĘDZYRZECZ 

7 czerwca (sobota) 
Pniewo 

- godz. 14.00 -Turniej Sołecki 
Międzyrzecz 

-godz. 10.00- korty tenisowe przy stadionie- Turniej Tenisowy 
- Międzyrzecz '2003 · 

8 czerwca (niedziela) 
Św. Wojciech 

- godz. 12.00 - Msza Św. i poświęcenie pamiątkowej tablicy 
-godz. 13.00- pokazy rycerskie w wykonaniu Bractwa Rycerskiego 

Chorągwi Pogranicza z Międzyrzecza · 
Międzyrzecz 

- godz. 10.00 - korty tenisowe przy stadionie - Turniej Tenisowy 
- Międzyrzecz '2003 ' . 

11 czerwca. (środa) 
Międzyrzecki Ośrodek Kultury - sala wystaw 

- wystawa prac plastycznych Hieronima Kozłowskiego p.t. "Międzyrzecz 
na przestrzeni dziejów''. · · 

12 czerwca (czwartek) 
Biblioteka 

- otwarcie wystawy po konkursowej p.t. "Ekslibris w Międzyrzeczu" 

' GLOWNE OBCHODY MILENUNE: 
13 czerwca (piątek) 

Szpital w Międzyrzeczu 
-godz. 13.00- uroczyste nadanie szpitalowi powiatowemu w SP ZOZ 

w Międzyrzeczu imienia Pięciu Świętych Braci Międzyrzeckich 
Ratusz 

-godz. 20.00- Spotkanie władz samorządowych gminy i powiatu 
Międzyrzecz z władzami wojewódzkimi i przedstawicielami miast 
partnerskich 

14 czerwca (sobota) 
Gościkowo-Paradyż 

- Posiedzenie Episkopatu Polski w Wyższym Seminarium Duchownym, 
(wg programu Episkopatu) 
- Wykonanie "Kantaty Milenijnej Międzyrzecz 2003" z towarzysze

niem chóru, (ok. 18.00) 
- Wykład historyczny profesora z Katolickiego Uniwersytetu Lubelskiego 

Międzyrzecz 

Czuwania modlitewne w kościołach Międzyrzeckich: 
- godz. 18.00 -kościół p.w. Św. Pierwszych Męczenników Polski 
-godz. 18.30 -kościół p.w. Św. Jana Chrzciciela 
-godz. 19.00 -kościół p.w. Św. Wojciecha 
Blok imprez kulturalno-sportowych: 
- godz.14.00- Stadion w Międzyrzeczu - międzypaństwowy mecz piłki 

nożnej Bad Freienwalde (Niemcy) Międzyrzecz (Polska) 
- godz. 16.00 - Ogólnopolski Bieg Międzyrzecka X - "Szlakiem Pię

ciu Braci Międzyrzeckich", 
-godz. 16.45- przemarsz ulicami miasta Korowodu Historycznego 1000-

lecia Grodu Międzyrzecz (ul. 30-Stycznia, Rynek, ul. Młyńska, 
zamek) 

-godz. 18.00 - Hala Widowiskowo-Sportowa - spotkanie międzypań
stwowe - mecz piłki siatkowej: Bad Freienw<dde. (Niemcy) Orzeł 
Międzyrzecz (Polska) 

- godz. 18.00 - międzyrzecki zamek - koncert, prezentacje artystyczne, 
występy dzieci i młodzieży: 

- zespół "Rytmix" 
- zespół "Trans" 
- K)ub Tańca Towarzyskiego 
- studio piosenki 
·- Szkoła Muzyczna 

-godz. 19.00 :-koncert cygańskiego Zespołu TERNO 
-godz. 20.00- koncert zespołu GANG OLESNA 
- godz. 21.00 - plac koło Tequili - Dyskoteka 
- godz. 21.30 - mięqzyrzecki zamek - walki i obyczaje średniowieczne w 

wykonaniu Bractwa Rycerskiego Chorągwi Pogranicza z Mię
dzyrzecza 

- godz. 22,40 - pokaz sztucznych ogni 
15 czerwca (niedziela) 

Międzyrzecz (plac przed Halą Widowiskowo-Sportową) 
Część liturgiczna: 
- .godz. 9.00 - rozpoczęcie czuwania modlitewnego przy ołtarzu polo-

wym 
- godz. 10.20 - wykonanie Kantaty Milenijnej 
-godz. 10.45- uroczyste wprowadzenie relikwii 
- godz. 11.00 - Msza Św. koncelebrowana przez kard. Franciszka Ma-

charskiego i kard. Józefa Glempa 
- godz. 13.00 - odprowadzenie relikwii do kościoła p.w. Pierwszych 

Męczenników Polski 
Blok imprez kulturalno-sportowych: 
- godz. 17.00 - Koncert Orkiestry Salonowej Johanna Straussa z udzia-

łem zespołu Antiquo More i Przemysława Podębskiego 
-godz. 19.00- koncert galowy ZESPOŁU PIEŚNI I TAŃCA ŚI.ĄSK 

WYSTAWY: 
11-30.VI.2003- Sala wystaw MOK- Wystawa prac plastycznych Hieroni

ma Kozłowskiego p.t. "Międzyrzecz na przestrzeni dzie
jów". 

01-30.VI.2003 - Muzeum -wystawa p.t. "Pięciu Braci Międzyrzeckich" 
07.VI-31.VII.2003 - Pracownia Artystyczna "Kotłownia", -Wystawa ma

larstwa Bettiny Hi.inicke z Poczdamu 

Organizatorzy: - Kuria Diecezjalna w Zielonej Górze 
- Gmina Międzyrzecz 

Wstęp na wszystkie imprezy 
z okazji tooo-lecia BEZPlATNY 
SERDECZNIE ZAPRASZAMY!!! 
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Eksportowe Forum 
W Międzyrzeckim Domu Kultury 25. kwietnia br. odbylo się Forum Gospodarcze 

.Nowe Forum Wspierania Eksportu". Organizatorami seminarium byl Urząd Gminy i 
Cech Rzemiosł Różnych w Międzyrzeczu. Prelegentem Dyrektor Departamentu 
Inwestycji Zagranicznych i Promocji Eksportu dr Igor Mitoczuk. 

Wszystkich zebranych powita! Burmistrz Międzyrzecza Tadeusz Dubicki. Podzię
kowal za przybycie zaproszonym gościom i przedsiębiorcom . Podkreślil, że konferen
cja nie przypadkowo odbywa się w Międzyrzeczu . Przygraniczne położenie naszego 
miasta, pomiędzy największymi miastami w województwie, stwarza dla gminy durze 
możliwości rozwoju. Właśnie położenie województwa lubuskiego przy granicy z Niem
cami, największym liderem gospodarczym w Europie, będzie po przystąpieniu Polski 
do Unii Europejskiej swoistym pomostem współpracy i integracji. 

O szansach roz
woju firm poprzez 
eksport i możliwo
ściach promocji pol
skich przedsię
biorstw na Targach 
narodowych i bran
żowych mówił dr 
Igor Mitoczuk. 
Zaznaczył , że aby 
być znanym na ryn
ku krajowym i za
granicznym należy 
umiejętnie promo
wać swoją firmę . 
Czasami właśnie 

wspólne działanie wielu firm z jednej branży jest najwłaściwszą formą przebicia się na 
rynki europejskie. Jako dobry przykład wymienił grupę polskich przedsiębiorstw z 
branży spożywczej zrzeszonych w .Domach Polskich" działających na terenie Republi
ki Czeskiej. Kluczowym elementem uzyskania pomocy finansowej ze środków budże
towych na rozwój inwestycji eksportowych, jest dobry biznes plan i spełnianie warun
ków proceduralnych. Andrzej Nogala z Krajowej Izby Gospodarczej w krótkim 
wystąpieniu przybliżył zebranym możliwości polskich ekspozycji na Targach w Rosji 
na przykładzie St. Petersburga. 

W Forum uczestniczyło 14 przedsiębiorstw z terenów województwa głównie z 
terenu naszego powiatu w tym 4 międzyrzeckie. Były to przeważnie firmy małe i 
średnie , 2 duże zatrudniające więcej niż 250 osób. Właśnie małe i średnie przedsię
biorstwa mogą być pewnym motorem ożywienia gospodarczego regionu. Naturalnie 
brakuje wielu ustawowych mechanizmów ułatwiających rozwój tych firm a w konse
kwencji możliwości zwiększenia produkcji i zatrudnienia. Zaproszeni przedsiębiorcy w 
licznych pytaniach do dyrektora departamentu, najczęściej pytali o warunki, jakie 
firmy muszą spełniać , aby uzyskać pomoc finansową państwa . Lecz problemami, 
które trapią wszystkich jest: nadmierna biurokratyzacja, nieuczciwa konkurencja i za 
duże podatki. Forum było okazją do poszerzenia wiedzy o inicjatywach rządowych 
wspierających promocję polskiego eksportu. 

Tekst i foto Andrzej Chmielewski * * Programy pomocowe dostępne dla polskich przedsiębiorców 
Program PHARE 

Dokumenty: 

• Narodowy Program Przygotowania do Członkostwa w UE, 
http://www. u ki e .gov. pl/doku menty/nppc. h t mi 

• Wstępny Narodowy Plan Rozwoju, 
http://www.cie .gov. pl/fundusze/dokumenty _p. h t mi 

Serwis informacyjny: 

• http://www.cie.gov.pl/fundusze (Urząd Komitetu Integracji Europejskiej) 

• http://www.europa .delpol.pl (Przedstawicielstwo Komisji Europejskiej) 

Programy Wspólnotowe 

Wieloletni Program dla Przedsiębiorstw i Przedsiębiorczości 

• Punkt kontaktowy, http://www.parp.gov.pl (Polska Agencja Rozwoju Przedsię

biorczości) 

CLIVE HARRIS W MIĘDZYRZECZU 
18 czerwca 2003 r. 
Dla osób potrzebujących , pragnących skorzystać z posługi Uzdrowi

ciela, a nie posiadających bezpłatnych biletów, będą one dodatkowo 
wydawane w poniedziałek 9 czerwca 2003 r. o godz. 9.00 w Mię
dzyrzeckim Ośrodku Kultury - Kino, uL Konstytucji 3 Maja 30. 

Ilość biletów jest ograniczona. 
Leczenie jest bezpłatne. 

. . 

Bezinteresowni są jeszcze wśród nas 
W dzisiejszych czasach niewiele jest osób, które bezinteresownie pomagają innym_ 

Ja mi a lam jednak szczęście i spotkałam takich ludzi. W ostatnim czasie brałam udział w 
Ogólnopolskim Turnieju Wiedzy Pożarniczej .Młodzież zapobiega pożarom" . 

Na pierwszy etap gminny poszłam bez specjalnego przygotowania. Nie miałam 
konkretnych materiałów na ten temat. Pomyślałam : jeśli się uda to dobrze, jeśli nie, to 
trudno. Przeszlam do etapu powiatowego. W tym momencie zaczął pomagać mi pan 
Mieczysław Witczak. Dostałam wiele informacji, dzięki którym moglam poszerzać 
swoją wiedzę o pożarnictwie. 

Przed kolejnym już etapem (wojewódzkim) wiele pracy i czasu w przygotowanie 
mnie oraz pi ęć pozostałych osób z naszego powiatu wiożył także straszy kapitan Marek 
Harkot z Państwowej Straży Pożarnej w Międzyrzeczu . 

Dzięki wiedzy, którą przekazali nam ww. panowie dostałam się do XXVI centralnego 
finału OTWP .Młodzież zapobiega pożarom" , który odbył się w dniach 9-1 1 maja we 
Wrocławiu. Jestem pewna, że nie doszłabym tak wysoko, gdyby nie panowie 
M. Witczak, M. Harkot 

Mimo, że we Wreelawiu nie zajęłam żadnej wysokiej lokaty, jestem zadowolona ze 
swojego udziału w tym konkursie, gdyż poznałam nowych ludzi i poszerzyłam wiedzę o 
pożarnictwie. Jeszcze raz chciałabym serdecznie podziękować panom Mieczysławowi 
Witczakowi i Markowi Harkotowi za udzieloną pomoc. 

Podziękowania należą się także dyrektorowi Zespołu Szkól Budowlanych w Między. 
rzeczu, Edwardowi Rybarczykowi , który bez problemu usprawiedliwił wszystkie moje 
nieobecności z konkursu. Jestem za wszystko niezmiernie wdzięczna. Dziękuję. 

Ewa Mielnik 

List do Redakcji ... 
Zwracam się do wszystkich służb odpowiedzialnych aby na rogu ulic 

Zachodniej i Mickiewicza usunęli usterkę jaką dokonali wandale, mia· 
nowicie ponad dwa miesiące leży skrzynka rozdzielcza prądu , którą nikt 
się nie przejmuje, tym bardziej że ona jest pod okiem budowy. 

Od kilku dni skaczą po niej dzieci co stanowczo zagraża ich życiu, 
osłona kabla jest nadcięta. Dziwi mnie fakt, że wszyscy przechodzą 
obok niej obojętnie i nikt nie reaguje na tą sytuację. 

Trzeba dopiero tragedii aby s ię tym ktoś zajął. 
Zbigniew W. 

Adres znany redakcji 

List do Redakcji ... 
Chciałbym w tym numerze .Kuriera" przytoczyć kilka swoich spostrzeżeń : 
1. Dlaczego rowerzyści w Międzyrzeczu są dyskryminowani? W innych miejscowo

ściach wymieniając chodniki myśli się też o rowerzystach, pozostawiając dla nich 
specjalnie oznaczony pas. 

W naszych jezdniach a szczególnie przy krawężnikach są dziury, koleiny, że wymi
jając można łatwo dostać się pod koła samochodu. Tak jest przy większości ulic. 
Kierowcy samochodów niejednokrotnie wymyślają rowerzyście jak on jedzie, ale to 
nie jego wina. Chyba czas pomyśleć o nas rowerzystach, to także ulga byłaby dla 
kierowców. Poza tym pojeździć bocznymi uliczkami to też strach, bo dużo psów biega 
sobie bez właścicieli. A tyle się mówi o pieskach. Bez skutku. 

2. Zbliżają się uroczystości milenijne. Wiem, że to ważne i duże wydarzenie dla 
naszego miasta i naszych mieszkańców. Jednak zastanawiam się czy stać nasze 
miasto na taki wydatek jak budowa na kilka godzin ogromnego ołtarza. Moim zda
niem (wydaje się , że tych głosów jest dużo więcej) większy pożytek byłby , gdyby 
pieniądze te zostały przeznaczone i zainwestowane przy budowie nowego Kościola i 
te by pozostały . 

Jestem osobą wierzącą , lecz w tym wypadku myślę , że to wyrzucenie pieniędzy, 
gdy ich praktycznie nie ma. 

3. Często jeżdżę (oczywiście rowerem) ulicą Zachodnią , podziwiam tempo w 
jakim jest budowany kolejny (drugi) blok TBS-u. Budowę rozpoczęto w czasie naj
większych mrozów. Wygląda ladnie i okazale, zresztą jak poprzedni tylko (właśnie) 
zastanawiam się czy i w tym bloku tak jak przy ul. Pamiątkowej zacznie pokazywać się 
grzyb (wokół okien) , plytki i ściany zaczną dość mocno pękać tak że strach wychodzić 
na balkon. Każdy kto oczekuje na swoje wymarzone mieszkanie, przechodząc obok 
cieszy się , że to już niedługo , tuż, tuż ... 

Nie myśli o tym jakie kłopoty zaczną się po roku lub trochę później . 
Może lepiej byłoby , aby budowa trwała dwa -trzy miesiące dłużej, a wykonano tę 

pracę dokladniej i solidniej. Jednak przyszłym lokatorom tego budynku, życzę , aby nie 
było żadnych usterek i braków oraz mieszkało im się i żyło dobrze. 

4. Cieszy mnie wyremontowany plac przy Ratuszu łącznie z fontanną . Myślę, że 
jest to wizytówka naszego miasta i powinno być estetycznie. Nie zgadzam się , że to 
wyrzucone pieniądze , choć tak myśli wielu m ieszkańców . To zostanie dla miasta i 
naszych przyszłych pokoleń. 

Z poważaniem M. G. 
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INFORMACJE Z R~I:USZA 
w Wyszanowie międz.yrzeccy so~t~si , prze?~iębio:.cy , przeds~awiciele i~stytu.cji 

związanych z rolnictwem 1 przedstawiciele administracJI debatowali na temat Rolnic
two i przetwórstwo rolno -spożywcze po wejściu Polski do Unii Eur?pejs~iej". l,ni~j.ato
rem spotkania był sołtys Wyszanowa l. Jarnut. .o sprawach ws1 nalezy mow1c na 

wsi-, dlatego to spotkanie odbywa się w sołectwie 
- mówił Jarnut Burmistrz T. Dubicki przedsta
wił stan realizacji gminnych inwestycji komunal
nych. Właśnie rozpoczęliśmy realizacje największej 
inwestycji w gminie - budowę kolektora Bukowiec 
- Skoki - Międzyrzecz, a przecież kontynuowane są 
także inwestycje rozpoczęte w poprzednich latach. 
Prawdziwym ożywieniem na naszym rynku pracy 
będzie budowa obwodnicy miasta. Już w najbliż
szym okresie znajdzie przy jej budowie zatrudnie
nie sporo międzyrzeczan . Urząd czyni usilne stara
nia o pozyskanie środków unijnych - kilka naszych 
wniosków czeka na pomyślne rozpatrzenie. Miesz

kańcy wsi wcześniej przekazali do administra
cji zapytania - na spotkaniu odpowiedzi udzie
lali miedzy innymi dyr. Wydziału Rolnictwa 
Rydzanicz, dyrektor Agencji Własności Rolnej 
SP -F. Kuncewicz, dyrektor ODR, Powiatowy 
Inspektor Weterynarii. O co pytali rolnicy: 
- czy kredyty preferencyjne - będą po wejściu 
do UE utrzymane? 
- jak wygląda w UE sprawa zalesień gruntów? 
. co będzie potem ze skupem interwencyjnym 
- czy prawo unijne dopuszcza stosowanie do
datków do pasz i inne? 

Do Unii Europejskiej - powiedział dyrektor Rydzanicz - wchodzimy po to by się 
rozwijać, by zmniejszyć rozmiary obecnej, ogromnej biedy, by korzystać z doświad
czeń państw członków UE - nie zaś tylko i wyłącznie po dopłaty. 

Ministerstwo Gospodarki, Pracy i Polityki 
Społecznej oraz Urząd Gminy byli organizato
rami forum gospodarczego .Nowe formy wspie
rania eksportu" Potrzebę organizacji takiego 
spotkania przedstawił burmistrz T. Dubicki. 
Zaproszeni do Międzyrzecza - dr Igor Mitro
czuk - dyrektor Departamentu Inwestycji Za
granicznych i Promocji Eksportu oraz A. No
gal wicedyrektor Krajowej Izby Gospodarczej 
przekazali informacje o możliwości pozyskania 
środków finansowych dla małych firm i przed
siębiorstw . Zainteresowanie uczestników wzbu
dziły zwłaszcza finansowe instrumenty wspie
rania eksportu a także uruchamiany przez Ministerstwo informatyczny system promo
cji eksportu. 

W siedzibie notariusza podpisano akt no
tarialny sprzedaży 1 ha gruntów położonych 
przy ul. Przemysłowej/ w kierunku do Kałska 
l niemieckiemu inwestorowi /do kasy Urzę
du Gminy wpłynęło 80 tys. zł./, który jeszcze 
w tym roku rozpocznie cykl inwestycyjny bu
dowy zakładu produkującego części do nie

mieckich maszyn rolniczych. To kolejny przykład pozyskiwania inwestorów tworzących 
w Międzyrzeczu nowe miejsca pracy. Akt notarialny podpisali -zastępca burmistrza 
Z. Czekała i wiceprezes Spółki Rex-Redler -D. Prejna. W nowym zakładzie znajdzie 
zatrudnienie około 50 pracowników głównie tokarzy, frezerów, ślusarzy 

Spotkania burmistrza T. Dubickiego z uczniami szkól podstawowych i gimna
~jów to już tradycja. W ostatnim okresie siedzibę Gminy odwiedzili uczniowie klasy lla 
l llb ze Szkoły Podstawowej w Kalawie. Po spotkaniu z burmistrzem dzieci zwiedziły 
r~tusz. Na zdjęciu utrwaliliśmy Kornela Kamińskiego ucznia kl. 11 b, który jako 
Pierwszy z grupy rówieśników usadowił się w fotelu burmistrza- kto wie ... może za 
20 lat .. ..... 

Wręczone zostały dyplomy laure
atom konkursu literackiego • 1 000-le
cie Grodu Międzyrzecz i Męczeński ej 
Śmierci Pięciu Braci Międzyrzeckich . 
Gosia Boroń , Patryk Rajtar, Natalia 
Tyburska i Angelika Kowiel odczytały 
fragmenty swoich prac. Spotkanie pięk
nie zorganizowała Szkoła nr 3 a dyplo
my wręczył zastępca burmistrza Z. 
Czekała. Prace konkursowe przekazane zostaną do biblioteki miejskiej. 

W Święto Konstytucji 3 
Maja tradycyjnie złożono wią
zanki kwiatów pod Pomni 
kiem Tysiąclecia. Historycz
ne znaczenie tego doniosłe
go dokumentu przedstawił 
zastępca burmistrza Z.Cze
kała . W uroczystościach wzię
ła udział nasza jednostka 
wojskowa 17 WBZ oraz licz
ne poczty sztandarowe 

58 rocznicę zakończenia li wojny świato 
wej mieszkańcy miasta uczcili złożeniem kwia
tów pod pomnikiem. Tragiczne losy milio
nów Polaków w latach 1939 - 1945 przypo
mniał L. Szymański - Prezes Związku Kom
batantów a burmistrz T. Dubicki wyekspo
nował wielkie znaczenie zbliżającego się re
ferendum unijnego. Wiązanki kwiatów złożo
no także na cmentarzu żołnierzy byłej Armii 
Czerwonej. 

Na kwietniowej sesji Rady Miejskiej radni wysłuchali sprawozdań z działalności 
spółek- ZEC, MTBS i PUBR oraz gminnych jednostek budżetowych OPS.W trakcie 
dyskusji nad sprawozdaniami m.in. radny J. Kaczmarek zwrócił się do prezesa ZEC 
o przedstawienie największych dłużników ZEC a także szansy oddłużenia firmy. 
Radni przyjęli sprawozdanie z wykonania budżety Gminy za rok 2002.W tym roku jest 
to sytuacja nietypowa - burmistrz urzęduje od 19 listopada ale zdawal sprawę z 
realizacji budżetu za cały 2002 rok. Po odczytaniu pozytywnej opinii RIO udzielono 
burmistrzowi absolutorium - 18 glosami za przy 1 wstrzymującym się. Radni przyjęli 
także kilka uchwał w tym uchwałę w sprawie ustanowienia patronów Międzyrzecza . 

W trakcie sesji miedzyrzeckie medale milenijne z rąk Burmistrza T. Dubickiego i 
Przewodniczącego Rady B. Czopa otrzymali: ks. proboszcz G. Tuligłowicz, Albert 
Daszkiewicz, Stefan Cyraniak, Izabela Stopyra, Aleksander Zielonka, Teresa 
Kamieniarczyk, Józef Papaj, Janina Reluga i Kazimierz Kulas • 

W sobotę 7 czerwca sołectwo Pniewo i Urząd Gminy zapraszają na wielki, solecki 
festyn rekreacyjno-sportowy. Reprezentacje poszczególnych sołectw rywalizować będą 
o puchar w: przetaczaniu opony, rzucie piłką lekarską, rzutach do kosza i opony i wielu 
innych atrakcyjnych konkurencjach. Serdecznie wszystkich zapraszamy. 

Boisko sportowe Pniewo • sobota 7 czerwca godzina 14-ta 

Nie ustaje 
niszczenie wręcz 
dewastacja na
szego, wspólne
go mienia. 

Na skwerku 
przed Pomni
kiem Tysiąclecia 
połamano 
wszystkie tablice 
informacji tury
stycznej. 

Może wspól
nie złapiemy 
wreszcie wan
dali. 

Mocą Uchwały Nr V /58/2003 Rady Miejskiej w Międzyrze
czu dotychczasowa nazwa Urząd Gminy- zmieniona została na 
Urząd Miejski. W mieście funkcjonuje zatem: 

Rada Miejska w Międzyrzeczu 
Burmistrz Międzyrzecza 
Urząd Miejski w Międzyrzeczu 



Str. 10 KURIER MIĘDZVRZECKI Nr 6 (148) 

informacje z DOMU KUL TURY 
----------------------------------------Festiwal Teatrów Szkół Podstawowych 

Od trzech lat, w pierwszym tygodniu maja, na scenie sali widowiskowej Domu 
Kultury w Międzyrzeczu spotykają się zespoły teatralne działające w szkołach podsta
wowych województwa lubuskiego. W III Lubuskim Festiwalu Teatrów Szkół 
Podstawowych, który odbył się 5 maja br. uczestniczyło 7 zespołów : 

1. Szkolny teatr lalkowy "MASKA" • Szkoła Podstawowa w Sulęcinie 
Przedstawienie pt. .co jest najpiękniejsze w świecie" 
Kierownik zespołu : Monika Wojdyga 
Autor tekstu : Anatol S tern 
Scenariusz i reżyseria: Monika Wojdyga 

2. Teatrzyk "CZWÓRKA" • Szkoła Podstawowa nr 4 w Międzyrzeczu 
Przedstawienie pt. .Bez morału" 
Kierownik zespołu, scenariusz i reżyseria: Alicja Błochowicz 
Scenografia: Zofia Kasprowicz, Alicja Błochowicz 
Opracowanie muzyczne: Wiesław Majos 

3. Zespół teatralny • Szkoła Podstawowa nr 8 w Żarach 
Przedstawienie pt. .Bal w pokoiku lal" 
Kierownik zespołu: Daniela Giecołd 
Autor tekstu: Z. Wójcik 
Scenariusz: Daniela Giecold 
Oprawa muzyczna: Maria Ziobrowska-Woroniec 

4. Zespół Teatralny "ISKIERKA" • Szkoła Podstawowa w Przewozie 
Przedstawienie pt. .Tu mnie nie znajdą" 
Kierownik zespołu : Barbara Buż-Bobrowska 
Autor tekstu : Elżbieta Jatulewicz 
Inscenizacja, reżyseria , scenografia: Barbara Buż-Bobrowska 
Opracowanie muzyczne; Beata Szczepańska 

1992 I Międzyrzecka Dziesiątka - start 41 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. W. Jaworski -Trzcianka l. M. Jarmak-Nowa Sól 
1993 II Międzyrzecka Dziesiątka - start 41 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. W. J aworski-Trzcianka l. K. Grzybowska-Gorzów 
1994 III Międzyrzecka Dziesiątka - start 4 7 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. J. Pesta-Poznań l. D. Pietruszyńska-Międzychód 
1995 IV Międzyrzecka Dziesiątka - start 49 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. M. Bugaj-Poznań l. M. Kawiorska-Pszczew 
1996 V Międzyrzecka Dziesiątka - start 4 7 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l.]. Pesta-Poznań l. M. KaWiorska-Pszczew 
1997 VI Międzyrzecka Dziesi~ tart 53 zawodników 
mężczyźni , fe 
l. A Nowak-Nowogard Szcz. l. 
1998 VII Międzyrzecka Dziesiątka 
mężczyźni kobiety 
l. ]. Pesta-Poznań l. M. Kawiorska-Pszcze 
1999 VIII Międzyrzecka Dziesiątka - start 77 za o 
mężczyźni kobiety 
l. Z. Szczęśniak-Nowegard Szcz. l. D. Pietruszyńska-Międzych d 
2000 IX Międzyrzecka Dziesiątka - start 88 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. A Nowak-Nowogard Szcz l. E. Jarosz-Wrocław 
200 l X Międzyrzecka Dziesiątka - start 84 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. M . Bugaj -Poznań l. M. Kawiorska-Pszczew 
2002 XI Międzyrzecka Dziesiątka - start 69 zawodników 
mężczyźni kobiety 
l. M. Miereczko-Włocławek l. K. Musiał-Krzyż Wlkp. 
NAJWIĘCEJ STARTÓW W MIĘDZVRZECKIEJ DZIESIĄTCE 
l. Krzysztof Kochan- Międzyrzecz -11 startów 
2. Bronisław Kalisz- Międzyrzecz -10 startów 
3. Antoni Młodzieniak - Kostrzyn - 9 startów 
4. Krzysztof Grzybowski - Gorzów - 9 startów 
5. Ewa Łagoda - Międzyrzecz - 8 startów 
6. Ryszard Cwener - Międzyrzecz - 8 startów 

5. Zespół teatralny • Szkoła Podstawowa w Pszczewie 
Tytuł spektaklu: .Przypadki szkolne" 
Kierownik zespołu : Urszula Skarżyńska 
Autor tekstu, scenariusz, inscenizacja, reżyseria, scenografia: 
Urszula Skarżyńska 
Opracowanie muzyczne: Sylwester Ryczek 

6. Teatr szkolny "SZPILKA" • Szkoła Podstawowa w Sulęcinie 
Przedstawienie pt. .Burza w teatrze Gogo" 
Kierownik zespołu : Małgorzata Stempińska 
Autor tekstu i scenariusza: Andrzej Maleszka 
Reżyseria : Małgorzata Stempińska 
Scenografia i opracowanie muzyczne: cały zespół 

7. Teatrzyk "ANANAS" • Szkoła Podstawowa nr 2 w Międzyrzeczu 
Przedstawienie p .• Kochanie idź już spać" 
Kierownik zespołu : Maria Sobczak- Siuta i Hanna Barczewska 
Tekst i scenariusz: Maria Sobczak-Siuta 
Inscenizacja i reżyseria: Maria Sobczak-Siuta i Hanna Barezawska 
Scenografia i opracowanie muzyczne: Hanna Barezawska i Maria Sobczak-Siuta 

Festiwal stanowi doskonałą okazję do zaprezentowania dorobku teatrów dziecię
cych. Międzyrzecki Ośrodek Kultury, główny organizator imprezy zaprasza do udziału 
wszystkich tych, którzy kochają teatr. Przy realizacji wspomaga nas tradycyjnie grupa 
wolontariuszy. W tym roku byli to uczniowie l LO w Międzyrzeczu: Karolina Stadnik, 
Karolina Piosik, Kamila Pers, Danusia Wójcik, Filip Pielesiak, Piotr Spławski i Michał 
Zimowski. Festiwalowa impreza trwała cały dzień. Składała się z części przeglądowej, 
podczas której zespoły prezentowały swoje spektakle. Kolejnym punktem programu 
była wycieczka, w trakcie której goście zwiedzili najciekawsze miejsca naszego miasta. 

Po południu nastąpiło podsumowanie Festiwalu. Powołana przez organizatora 
Rada Artystyczna, w składzie : Lidia Nowaczyńska, Małgorzata Bukowska i An
drzej Kietliński, podziękowała zespołom za udział oraz wręczyła dyplomy i puchary. 
Każdy zespół otrzymał także festiwalową maskotkę . Rada Artystyczna zaprosiła in
struktorów teatralnych na spotkanie, zaś młodzi aktorzy bardzo aktywnie uczestniczyli 
w integracyjnej zabawie teatralnej. Lubuski Festiwal Teatrów Szkół Podstawo
wych na stałe wpisał się do kalendarza imprez artystycznych naszego miasta. Jego 
realizacja nie byłaby możliwa bez wsparcia finansowego, jakiego udzielił nam Urząd 
Marszałkowski w Zielonej Górze, Gospodarczy Bank Spółdzielczy w Międzyrzeczu i 
Senator RP Zdzisław Jarmużek, za co serdecznie dziękujemy . 

Podziękowania za okazaną pomoc składamy woiQntariuszom i wszystkim tym, 
którzy wspomagali nas przy organizacji Festiwalu. 

Międzyrzecki Ośrodek Kultury 

LUBUSKI FESTIWAL PIOSENKI 
DZIECIĘCEJ l MŁODZIEŻOWEJ 

Reprezentanci naszego miasta, laureaci etapu powiato
wego Festiwalu Piosenki Dziecięcej i Młodzieżowej , uczestni
czyli w finale wojewódzkim tegorocznego festiwalu i zdobyH 
znaczące miejsca w prezentacjach: 

· KASIA KMIECIAK - została laureatką finału Lubu
skiego Dziecięcego Festiwalu Piosenki w Zielonej Górze, 

· KASIA MUSZVŃSKA - zdobyła tytuł laureata Lubu
skiego Młodzieżowego Festiwalu Piosenki w Zielonej Górze, 

· JACEK PODGAJSKI - otrzymał wyróżnienie podczas finału Lubuskiego Młodzie
żowego Festiwalu Piosenki w Zielonej Górze. 

Wszystkim laureatom - wokalistom ze Studia Piosenki przy Domu Kultury w Między
rzeczu, serdecznie gratulujemy i życzymy kolejnych sukcesów. 

7. Maria Kawiorska- Pszczew - 8 startów 
8. Ryszard Ostrowski - Międzyrzecz - 8 startów 
9. Czesław Romas - Gorzów - 8 startów 

REGULAMIN 
1. Cel imprezy: Upowszechnianie masowego biegania 
2 Orga izator: Międzyrzecki Ośrodek Kultury 
a. er in: 14 czerwca 2003 r, godz. 1600 - bieg główny 
4, ra : Bieg główny: 10 km (asfalt, droga polna) Honorowy start: Zamek, 

Trąs leg l. Zamoyskiego, os. Kasztelańskie, Zamek 
5. Warun 1 uczestnictw : Własna odpowiedzialność, ukończone 16 lat 
6. Kategorie wieko e· k, ieW OPEN, mężczyźni l 16-29 lat; 11 30-39 lat; III 40-49 

lat; rv 50-59 lat; V 6 lat i P,O żej 
7. Nagrody: ·kobie od 1 do 4 miejsca OPEN 
· mężczyźni od 1 do 4 miejsca OPEN ·kategorie l 11 III IV V od 1 do 3 miejsca 
4. Zgłoszenia : Pisemne zgłoszenie do dnia 1 O czerwca 2003 r. na adres: 
Międzyrzecki Ośrodek Kultury, ul. Konstytucji 3-go Maja 30, 66-300 Międzyrzecz 

5. Uwagi końcowe : W biegu głównym pobiera się oplatę wpisową w kwocie 1 O zł. 
Zwolnieni z opłat: młodzież szkolna, żołnierze służby zasadniczej, emeryci. 
W biegu głównym zawodnik otrzyma posiłek regeneracyjny i koszulkę . 
W dniu imprezy biuro zawodów i szatnie znajdować się będą w SP nr 3, ul. 

Mickiewicza 5, w godz. 1400-1530, w godz. 1530-1600 w Bramie Muzealnej. 
Zakończenie imprezy ok. godz. 1730• 
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CENTRUM JĘZYKA 

ANGIELSKIEGO LIBRA 
ogłasza zapisy do grup językowych 

na rok szkolny 200J/2004 
Zapraszam dzieci. młodzież i dorosłych 

Joanna Pęczalska-fijołek 
Międzyrzecz. Os. Centrum 8 

Tel. o6o7 237 513 

ZAPRASZAMY NA 
BEZPIATNE BADANIA SŁUCHU 

Z MOŻLIWOŚCIĄ DOPASOWANIA 
APARATUSŁUCHOWEGO 

BADANIA ODBĘDĄ SIĘ 16.06.2003 ROKU 
(SOBOTA) OD GODZINY 9.00 

GABINEIY LEKARSKIE MIĘDZVRZECZ 
UL. KONS1YfUCJI 3 MAJA 16 
ZAPISY W APTECE "NAGIETEK" 

Poszukiwani absol
wenci do pracy w skle
pie z art. sanitarnymi 
w Międzyrzeczu. 
Tel. 095-720-80-08 

Sprzedam mieszkanie 
w Międzyrzeczu 80 m 2 

na parterze - 3 pokoje. 
Tel. 0601 707 500 

WI BRO 
BETON 

Produkcja 
M ateriałó w 
Bu dowlanych 

UL. MARCINKOWSKIEGO 12/4 MIĘDZYRZECZ 
TEL. ( 09 5) 7411857, (068) 3825231 

pustaki alfa 24 x 24 x 49 

półpustaki alfa 10,5 x24 x 49 

bloczki betonowe 12 x 24 x 38 

bloczki betonowe 14 x 24 x 38 

materiały wykonujemy metodą hydrowibracyjną 

zapraszamy 

Internetowa sprzedaż bardzo dobrych 
oprawek okularowych tanio 

www.glamiroprawki.republika.pl tel. 0609553849 
adres poczty internetowej: glamir93@op.pl 

różne formy reklamy 
O~ WIE. T"LA~E. l POD rLA~E. 

@J~CW~ 
w~w 

> 

ul. Poznańska 44 Międzyrzecz, teł. 7 42-21-54 
Proponuje szeroki zakres usług kosmetycznofryzjerskich 

na profesjonalnych kosmetykach polskich i zagranicznych 
WYKONUJEMY MAKIJAŻ PERMANENTNY ORAZ TATUAŻ BIOLOGICZNY 

Bezpłatne porady kosmetyczno-fryzjerskie 

Z Gabinet czynny 
~ Pn - Pt 10.00- 20.00 

Sob 10.00-15.00 

Gwarantujemy piękną opaleniznę 
na profesjonalnym solarium 
ERGOLINE ULTRA TURBO POWER 
z najnowocześniejszym filtrem UIT ZAPRASZAMY 
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Kęszyca Leśna 

10 rocznica cywilnego zasiedlenia 
W dniu 18 maja b.r. mija dziesiąta rocznica podpisa

nia protokołu przejęcia garnizonu Kęszyca od Wojsk Fe
deracji Rosyjskiej, a na początku czerwca wyjazdu 
ostatnich żołnierzy rosyjskich . Z tej okazji warto przypo
mnieć, czym był garnizon Kęszyca i jak doszło do jego 
przejęcia przez gminę Międzyrzecz . Obiekty byłego gar
nizonu wojsk Federacji Rosyjskiej położone w niewielkiej 
od ległości od wsi Kęszyca , nad jeziorem Kaszyckim (Krze
wie) oraz nad wypływającą z jeziora Strugą Jeziorną . 
Wi ększość obiektów wybudowana została w ł atach 

1927 - 1935, z przeznaczeniem na cele szkoleniowe 
Wermahtu . Obiekty stanowiły zwarty kompleks koszaro
wo - magazynowy zabezpieczony od strony wschodniej 
i południowej , systemem umocnień fortyfikacyjnych Mię
dzyrzeckiego Rejonu Umocnionego. 

W latach 1945 - 1956 Kęszyca była garnizonem Woj
ska Polskiego. Na podstawie umowy między rządami 
PRL i ZSRR z dnia 17 grudnia 1956 roku obiekty przeję
ła w czasowe użytkowanie jednostka łączności Północnej 
Grupy Wojsk Radzieckich. Garnizon Kęszyca stanowiły : 
brygada zabezpieczenia łączności frontu, która miała za 
zadanie utrzymanie łączności pomiędzy wojskami stacjo
nującymi w NRD a Moskwą, samodzielny batalion łącz
ności , węzeł pocztowo - meldunkowy, pułk saperów, 
składnica wojskowa paliw płynnych o pojemności 17,5 
tys. m3 oraz węzeł łączności w Bukowcu (Panowice) w 
gminie Trzciel. 

Rosjanie zorganizowali wszechstronnie garnizon, uru
chamiając w nim: szkołę podstawową , sklepy, klub ofi
cerski, dom kultury, pralnie, łaźnie, mieszkania dla kadry 
oficerskiej. Funkcjonował tutaj też obóz pionierski dla 
dzieci kadry zawodowej . Po awarii elektrowni jądrowej 
w Czarnobylu, przywożono tutaj dzieci z terenu skażone
go na 3 - 4 tygodniową rehabilitację. 

W dniu 29 marca 1991 roku Minister Szef Urzędu 
Rady Ministrów wydał wytyczne nr Gża-532/91 o podję
ciu działań zmierzających do przejęcia obiektów dzierża
wionych przez wojska radzieckie. Na podstawie tych wy
tycznych, Wojewoda Gorzowski Zarządzeniem z 30 wrze
śnia 1991 roku ustanowił pełnomocnika oraz zespoły 
robocze do spraw przejęcia i zagospodarowania obiek
tów. Do zadań pełnomocnika należało przeprowadzenie 
inwentaryzacji mienia i przejęcie go od wojsk Federacji 
Rosyjskiej, dokonanie jego wyceny i znalezienie nabyw
ców oraz zabezpieczenie przejętego mienia przed dewa
stacją i kradzieżą. Zgodnie z obowiązującymi przepisami 
obiekty opuszczane mogły być przejmowane tylko na 
majątek Skarbu Państwa. W Zarządzie Gminy Między
rzecz zrodził się pomysł, aby spróbować wystąpić do 
Wojewody o nieodpłatne przekazanie (po przejęciu od 
wojska) obiektów garnizonu Kęszyca na majątek Gminy. 
Burmistrz Ziarkowski, po uzyskaniu zgody Rady Miej
skiej, wystąpił do Wojewody z propozycją porozumienia 
w wyniku którego obiekty po ich przejęciu zostały by 
przekazane Gminie Międzyrzecz . Wojewoda początko 
wo nawet nie chciał słyszeć o podpisaniu takiego porozu
mienia, tłumacząc, że Gmina nie poradzi sobie z zago
spodarowaniem tak dużego obiektu. Siła argumentów 
burmistrza Ziarkowskiego spowodowała po wielu spo
tkaniach porozumienie zostało podpisane. 

Aby przyspieszyć proces inwentaryzacji, przejmowa
nia a następnie komunalizacji tego majątku , Wojewoda 
w skład zespołów roboczych powołał przedstawicieli 
Gminy, a burmistrz uczynił odpowiedzialnym za pracę 
tych zespołów swojego zastępcę (piszącego ten tekst). 

Ogrom pracy, jaki czekał zespoły inwentaryzacyjne 
niech zobrazują następujące liczby: ponad 300 różnego 
rodzaju i przeznaczenia budynków, około 300 zbiorników 
na paliwo, sieć kanalizacyjna i wodociągowa , .oczysz
czalnia ścieków", drogi, place a także wiele innych drob
nych obiektów. Najtrudniejszą jednak sprawą było prze
łaman i e niechęci dowództwa garnizonu do naszych ze
społów , które miały pracować wspólnie z przedstawicie
lami wojsk rosyjskich. Dopiero osobisty przyjazd i inter
wencja gen. bryg. Z. Ostrowskiego - Pełnomocnika Rządu 
d.s. Pobytu Wojsk Radzieckich w Polsce a także umiejęt-

ności negocjacyjne burmistrza Ziarkowskiego, umożliwi 
ły faktyczne rozpoczęcie prac tych zespołów. Trzeba rów
nież pamiętać , że w tym czasie w koszarach stacjonowa
ło jeszcze wojsko, które dopiero szykowało się do wyjaz
du. Prace związane z i nwentaryzacją obiektów trwały do 
maja 1993 roku. W dniu 18.05.1993 roku w ratuszu w 
Międzyrzeczu został podpisany ostateczny protokół prze
jęcia garnizonu Kęszyca . 

Wkrótce po tym fakcie, w pierwszych dniach czerwca 
ostatni żołnierze Federacji Rosyjskiej opuścili Kęszycę. 

Po wyjściu wojska F. R. problemem stało się zabez
pieczenie obiektów przed rodzimym wandalizmem. W 
pierwszym okresie nadzór nad kompleksem koszarowym 
przejęła jednostka Wojska Polskiego z Międzyrzecza , peł
niąc tam służbę wartowniczą. Stało się to możliwe dzięki 
porozumieniu podpisanemu z dowódcą Śląskiego Okrę
gu Wojskowego. Trwało to praktycznie do momentu 
wprowadzenia się pierwszych cywilnych mieszkańców. 
W momencie tym, dalsze pełnienie służby wartowniczej 
przez wojsko stało się niemożliwe ze względu na bezpie
czeństwo oraz obowiązujące przepisy. Później do pilno
wania obiektu zostali zatrudnieni dozorcy cywilni. Efekty 
dozorowania na pewno były widoczne jednak ze wzglę
du na rozległość terenu oraz jego położenie, skuteczność 
ochrony była mniejsza niż oczekiwano. 

Rada Miejska poprzez Wojewodę wystąpiła do Urzę
du Rady Ministrów o nadanie nazwy obiektowi nazywa
nemu do tej pory jako kompleks 707 - Kęszyca Leśna. 
Urząd Rady Ministrów nadał proponowaną , nazwę okre
ślając miejscowość jako wieś . Przystąpiono również do 
opracowania i uchwalenia planu zagospodarowania prze
strzennego, który był niezbędny do prawidłowego go
spodarowania obiektem. 

Od czerwca 1993 roku rozpoczęto intensywne przygo
towania do zasiedlenia budynków. W pierwszej kolejno
ści wy,typowano 2 budynki. PGKiM wykonało najniezbęd
niejsze prace remontowe pozostawiając prace wykoń
czeniowe przysz m lokatorom, w zamian za zwolnienie 
na pewien okres z czynszu. W grudniu 1993 roku pierwsi 
lokatorzy otrzymali klucze do mieszkań. Kolejne dwa 
budynki przekazano lokatorom wiosną 1994 roku. 

Rozpoczęto również akcję promocyjną mającą na celu · 
sprzedaż części budynków koszarowych, a także innych 
obiel<tów takich jak warsztaty, magazyny, zbiorniki na 
paliwo itp. W związku .z tym, że w całej Polsce pojawiło 
się w tym samym czasie wiele obiektów .poradzieckich" 
do zagospodarowania, trudno było znaleźć nabywców. 
Wielu z czytelników .Kuriera . ." zapewne pamięta , że 
pojawiła się w tamtym czasie propozycja przekazania 
części obiektów jednej z wyższych uczelni, była również 
propozycja utworzenia tutaj centralnej bazy szkoleniowej 
OHP i wiele, wiele innych, nieraz bardzo ciekawych pro
pozycji. Niestety pozostały one tylko propozycjami, po
nieważ instytucje, które były zainteresowane Kęszycą 
Leśną , nie posiadały środków na adaptację obiektów. 

Mimo wielu trudności znaczną część obiektów udało 
w końcu zagospodarować bądź sprzedać. Jeden z obiek. 
tów przekazano Parafii Rzymsko - Katolickiej w KalaWie 
na utworzenie kaplicy. 

Równolegle z zasiedlaniem Kęszycy Leśnej rozpoczt 
to odbudowę , a w wielu przypadkach budowę całej in
frastruktury komunalnej. Zadania te otrzymały nazwy: 
e Remont kanalizacji sanitarnej i deszczowej 
e Odbudowa oczyszczalni ścieków 
e Uciapłownienie Kęszycy Leśnej 
e Remont sieci oświetleniowej i energetycznej 
e Remont drogi dojazdowej 
e Gazyfikacja Kęszycy Leśnej 
e Ad~ptac.ja budynku . wa.rsztatowego dla potrzeb straży 

pozameJ z wyposazemem 
e Adaptacja budynku koszarowego na Dom Chronionet 

Starości 
Dzisiaj nazwy tych zadań wydają się być ot takimi 

zwykłymi hasłami , ale w tamtym czasie, ze względu na 
konieczność wykonania ich właściwie .na wczoraj", prz• 
rażały swoim zakresem jak i ogromem środków finanso
wych niezbędnych na ich zrealizowanie. Problemem tym 
starano się zainteresować wszystkie możliwe władze. 
Do Kęszycy Leśnej udało się zaprosić wicepremiera 
Łączkowskiego, ministra - Szefa Urzędu Rady 
strów - M. Strąka , Komisję Senatu RP, która w 
rzeczu odbyła swoje posiedzenie, a także wielu 
stawicieli Sejmu RP. 

Spotkania te i wiele innych umożliwiły dotarcie 
różnych funduszy, które wraz z budżetem Gminy 
liwiły sfinansowanie zadań. Wielkimi spr;~vmierzeńcan' 
Kęszycy Leśnej okazali się pan prof. Jerzy Adam 
- Podsekretarz Stanu w MSWiA, pan Tadeusz lu• 
wicz - Sekretarz Rady Programowej StrategicznegQ 
Programu Rządowego oraz pani Maria Czerwińska 1 
tegoż Programu. To dzięki tym ludziom budżet Gminy 
zasilany był znaczącymi środkami na realizację zadań w 
Kęszycy Leśnej. Drugim znaczącym źródłem pozyskiwa-
nia pieniędzy był fundusz PHARE. W tym przypadku 
znaczącej pomocy w pozyskiwaniu tych środków uda 
la pani Małgorzata Cymbyrkiewicz - przedstawiciel Wla-
dzy Wdrażającej funduszu. Pozwoliłem sobie przedsta-
wić tych kilka osób z imienia i nazwiska, ponieważ ich 
rola w pozyskiwaniu środków finansowych z zewnątrz, 
trudna jest do przecenienia. Dzięki funduszom pozyska
nym z tych i innych źródeł, wszystkie wymienione wyżej 
zadania udało się zrealizować. 

Dzisiaj Kęszyca Leśna , dziesięć lat temu obiekt 707, 
stała się normalną , jedną z wielu miejscowości naszlj 
Gminy. Zniknęły bramy i inne zabezpieczenia, tak 
rakterystyczne dla obiektów wojskowych, które 
nas zapewne pamięta. Jedynym zewnętrznym 
Iem stacjonujących tu do niedawna wojsk 
został pomnik łącznościowca, którego obecni 
cy- moim zdaniem słusznie - nie pozwolili 

Nastąpiła lub następuje integracja soo/ec2:nośa. 
wstało Koło Gospodyń Wiejskich, funkcjonuje 
cza Straż Pożarna z piękną remizą i ciekawym mul~fKIIItłb 
pożarnictwa. Jest hotel i restauracja, są sklepy. 
większym bogactwem Kęszycy Leśnej jest pi 
da. T o chyba właśnie przyroda i położenie 
śnej spowodowało, że część budynków 
na przez ludzi z innych rejonów kraju, a szc2:eać,łnle, 
okolic Legnicy i Głogowa . Mieszkańcy 
zapewne najbardziej pragną aby powstały 
pracy, ale jest to pragnienie, które mogą sfor·mulloWł 
mieszkańcy wszystkich miejscowości naszej 

Myślę, że nieżyjący już były burmistrz Gminy 
rzecz pan Eugeniusz Ziarkowski, faktyczny 
szycy Leśnej, byłby zadowolony z jej rozwoju, 
nie wszystkie jego zamierzenia udało się zre;allzc>WICf'll 
Mam osobistą satysfakcję z uczestniczenia 
nowej miejscowości. Myślę , że zbyt wielu 
popełniliśmy, że obecny burmistrz naszej Gminy 
tak jak burmistrz Bornego Sulinowa, zastanawiać 
nie przekazać wszystkich obiektów ponownie na 
Państwa , ponieważ ma kłopoty z ich zagospod~ro~a· 
niem. Życzę mieszkańcom Kęszycy Leśnej, w dzreSJ~tą 
rocznicę .zasiedlenia cywilnego", spełnienia ws~~stki~ 
pragnień i oczekiwań oraz dalszego, w miarę mozlrwości 
dynamicznego, rozwoju. ki 

Piotr Buszews 
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INFORMACJA Burmistrza Międzyrzecza z dnia 29 kwietnia 2003 roku. 
l· 

Na podstawie art. 6 ust. 5 ustawy z dnia 14 marca 2003 roku- o referendum ogólnokrajowym (Dz. U. Nr 57, poz. 507) podaję do wiadomości publicznej informację 
0 numerach i granicach obwodów głosowania oraz siedzibach obwodowych komisji do spraw referendum ustalonych uchwalą Zarządu Gminy Międzyrzecz 
Nr 842/98 z dnia 31 sierpnia 1998 roku oraz uchwalą Rady Miejskiej w Międzyrzeczu Nr Vl/67/2003 z dnia 28 kwietnia 2003 r. o utworzeniu obwodów glosowania w 
referendum ogólnokrajowym w sprawie przystąpienia Rzeczypospolitej Polskiej do Unii Europejskiej 

N\lliier:" -~: ·.'. O.Ji~!~\J .. a~.~~~·:o.'•;), :i~ł··< !'.;·--:~"·--
, . 1 SiedZiba obwodowej 

obwod-i~ ~· ,: •' i,~, ł'i-tr' _,~·.r-,::)f~~i ,,,_.,v>~•'.\8•'" ' koml$.11 do śpraw rererenduin 
MIASTO MIĘDZYRZECZ Ochotniczy Hufiec Pracy 

l ulice: Antka, Boryny, Hanki, Lipce, Piastowska, Reymonta, Rocha , Zakaszews kiego, w Międzyrzeczu 
Fabryczna Przemysłowa ul. Plas towska 

MIASTO MIĘDZYRZECZ Pr zedszk o le N r 2 
2 ulice: Bolesława Chrobrego, Dąbrowskiego, Głowackiego, KilińskJego, Libe lta, dr Tadeusza w Mi~dzyrzeczu 

Podbielskie~o Osiedle Zamkowe Waszkiewicza Winnica ul. C hro b rego 
3 MIASTO MIĘDZYRZECZ Gimnazjum N r 2 

ulice: Osiedle Kasztelańskie, .Jana Zamoyskiego w Międzyrzeczu 
O siedle Kasztelań s kJe 

MIASTO MIĘDZYRZECZ Szkoła P o d staw owa N r 3 
4 ulice: Kopernika, Mickiewicza od Nr 2 do Nr 23, Bolesława Prusa, Słowackiego, Zachodnia w Międzyrzeczu 

ul. Mickiewicza 
Lokal dostosowan3:: do J!Ołrzeb w3::borców 

nicpełnosorawnvch 

MIASTO MIĘDZYRZECZ Przeds zkole Nr 6 
5 ulice: Kossaka, Krasińskiego, Matejki, Mickiewicza od Nr 24 do Nr 86, Wita Stwosza, w Mi~dzyrzeczu 

Wojska Polskie~o Wyspiańskiego ul. Mickiewicza 
MIASTO MIĘDZYRZECZ Społeczne Ognis ko Muzy cz ne 

6 ulice: Chłodna, Chopina, Garncarska, Konstytucji 3 Maja, Łąkowa, Moniuszki, Osiedle w Międzyrzeczu 
Generała Władysława Sikorskie~o, Polna, Świerczewskiego, Karola Szymanowskiego u L Śwlerczewskie2o 

MIASTO MIĘDZYRZECZ Gimnazjum Nr l 
ulice: Hugo Kołłątaja, Księdza Skargi, Lipowa, Młyńska, Ogrodowa, Podzamcze, Ró.tana, w Międzyrzeczu 

7 Rynek, Plae Powstańców Wielkopolskich, Staszica, Spacerowa, Spokojna, Sportowa, 
Szkolna, Ściegiennego, Wesoła, 30 Stycznia 

ul. Staszica 

! MiASTU JV.I_.I~~L.. I KLŁ~L.. Mi~dzyrzecki Dom Kultury 
8 ulice: Osiedle Centrum, Rolna, Stoczniowców Gdańskich 1970 w Międzyrzeczu 

ul. Konstytucji 3 Maja 
MIASTO MIĘDZYRZECZ Zespól Szkół Budowlanych 

9 ulice: Krótka, Marcinkowskiego, Pamiątkowa, Poznańska od Nr t do Nr 100, Rzemieślnicza, w Mi~dzyrzeczu 
Sienkiewicza, Sloneczna ul. Marcinkows kJe20 26 

MIASTO MIĘDZYRZECZ Szpital dla Nerwowo i P sychicznie 
lO ulice: Długa, Leśna, Marcelego Nowotki, Poznańska od Nr 101 do Nr 113, L. Kiszmanowicza Chorych w Międzyrzeczu 

Aleksandra Zawadzkiego Pawilon IV - Klub Chorych 
ul. Poznańska 109 

Lokal dostosowan!: do J!Otrzeb W!:borców 
nieoełnosorawnych 

11 MIEJSCOWOŚCI: Kałowa, Pniewo Szumiąca Wysoka Szkoła Podstawowa w Kalawie 
12 MIEJSCOWOŚCI: Bukowiec, Czarny Bocian, Wyszanowo Szkoła Podstawowa wBukowcu 
13 MIE.JSCOWOSCI: Bobowicko, Gumniska, Karolewo, Kuligowo, Kuźnik, Łęgowskie, Zespół Szkół Rolniczych 

Międzyrzecz Wybudowanie Skoki Żółwio wBobowicku 
14 MIEJSCOWOŚCI: Brzozowy Ług, Głębokie, .Jagielnik, .Jeleniegłowy, Kalsko, Kwiecie, Zespół Szkół Zawodowych 

Kolonia K~szyca, Kolonia Żółwio, Lubosinek, Rojewo, Porąbka, w Międzyrzeczu 
Święty WoJciech, Wojciechówek ul. Libelta 

15 MIE.JSCOWOSCI: Kęszyca, Kęszyca Leśna, Nietoperek Remiza O chotniczej Straży Pożarnej 
w Kęszycy Leśnej 

Lokal dostosowan3:: do J!Otrzcb w3::borców 
niępełnosprawnvch 

16 MIEJSCOWOŚCI: Gorzyca, Kursko, Pieski, Ziemsko Szkoła Podstawowa w Kursku 
17 MIASTO MIĘDZYRZECZ Szpital SP ZOZ 

ulice: Szpital SP ZOZ w Międzyrzeczu ul. Konstytucji 3 Maja 35 w Międzyrzeczu 
ul. I<onstytuc:ji 3 Maja 35 

18 MIASTO MI~DZYRZECZ Areszt Śledczy 
ulice: Areszt ledczy w Międzyrzeczu, ul. Młyńska 21 'IV Międzyrzeczu, 

ul. Młyńska 21 
Lokale obwodowych komisji do spraw referendum otwarte będą w dniach 07 czerwca 2003 roku od godz. 6"" do godz. 20"" i 08 czerwca 2003 roku 
od godz. 6 00 do godz. 2000 

Burmistrz Tadeusz DUBICKI 

Zarząd Powiatu w Międzyrzeczu 
O G Ł A S Z A drugi przetarg ustny nieograniczony 

na sprzedaż nieruchomości stanowiącej własność Powiatu Międzyrzeckiego, który odbędzie się w dniu 18 czerwca 2003r. w siedzibie 
Starostwa Powiatowego w Międzyrzeczu, ulica Przemysłowa 2 pak. nr 101. 

1. Opis nieruchomości 

L p Położenie Nr Powierz- Opis nieruchomości Cena Godzina Wysokość Przeznaczelie nieruchomości w Nr księgi 

nieruchomości ewidencyjny chnia wywoławcza rozpoczęcia wadium planie zagospodarowania wieczystej 
w m z przetargu przstrzennego 

w zł w zł 

l. Międzyrzecz 186/l 713 
Nieruchomość zabudowana budyn- 213400,00 loOO 10 670,00 Działka ozmrzona symbolem MN, 29626 kiem o funkcji biurowo-adminis- (w tym : MJ, U Obrt(b l tracyjnej 2-kondygnacyjnym podpiw- budynek przeznaczona jest na cele uL 30 Stycznia 67 niczonym z częściowo użytkowym 178 600,00 zł mieszkalne i usługi nieuciążliwe 
poddaszem, położona przy skrzyżo- grunt : 
waniu z ulicami Staszica i 33 800,00 
Pamiątkowa . koszt do kum. 

1000 00 zł) 

2. Warunkiem przystąpienia do przetargu jest uiszczenie wadium ww. wysokości do dnia 13 czerwca 2003r. na konto Starostwa · Gospodarczy Bank Spółdzielczy 
M iędzyrzecz nr 83670000-21021 0-3600·14 .Wadium zwraca się niezwłocznie po zakończeniu przetargu .Uczestnikowi, który przetarg wygra wadium zalicza się na poczet 
ceny nabycia nieruchomości . 

3. Przetarg uważa się za zakończony wynikiem negatywnym jeżeli żaden uczestnik nie zaoferuje postąpienia ponad cenę wywola~Aczą w wysokości 1% tej ceny, po 
zaokrągleniu w górę do pełnych dziesiątek złotych . 

4. Uczestnikom przetargu nie zwraca się kosztów poniesionych w związku z tym przetargiem . 
5. Jeżeli osoba ustalona jako nabywca nieruchomości nie stawi się w miejscu i terminie zawarcia umowy zbycia organizator przetargu oże odstąpić od zawarcia umowy 

notarialnej , a wpłacone wadium nie podlega zwrotowi . 
6. Zbywający zastrzega sobie prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn, unieważnienia przetargu lub uznania , że przetar~ nie dal rezultatu . 
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K- 2 wspinaczka na szczyt 
Z początkiem maja ruszyły prace ziemne zwią

zane z budową kanalizacji sanitarnej dla wsi: 
Bukowiec, Skoki, Kuźnik, wraz z ulicą Pamiąt
kową. Inwestorem tego przedsięwzięcia jest 
Gmina Międzyrzecz wraz z funduszem (przed
akcesyjnym) SAPARD, który współfinansuje 
blisko 50% kosztów tej inwestycji. Prze
targ na realizację tego zadania wygrało kon
sorcjum trzech firm. 

Kurier poprosił o rozmowę z przedsta
wicielem lidera tego konsorcjum Panem 
Tomaszem Niewiadomskim. 

- Jakie firmy wchodzą w skład kon
sorcjum? 

Liderem i firmą wiodącą jest, Przedsię
biorstwo Produkcyjno Handlowo Usługo
we "Niewiadomski" nasi konsorcjanci to 
Zakład Sieci Sanitarnych M&K sp.z.o.o. z 
Gorzowa oraz miejscowa firma Zakład In
stalacji i Usług Ogólnobudowlanych Pana 
Jacka Matuszczaka. 

- Do niedawna firmy te raczej ze 
sobą rywalizowały. Skąd ta chęć współ
pracy? 

Tak, do niedawna firmy te raczej musiały na 
rynku inwestycji ze sobą konkurować, głównie 
na przetargach. Lecz do realizacji obecnej inwe
stycji postanowiliśmy nasze siły zjednoczyć. Ta 
inwestycja to, prawdziwe nasze K-2. 

- Jakie prace teraz prowadzicie i dlacze
go K-2? 

Porównanie do nazwy K-2 naszej inwestycji 
nie jest przypadkowe. Jeden z naszych konsor
cjantów użył tego porównania do słynnego szczy
tu z powodu wielkości i skali ryzyka przedsię
wzięcia. Głównym czynnikiem ryzyka jest tu 
termin ukończenia całości prac. Całość naszego 

zadania to prawie 23 tyś. metrów kanalizacji gra
witacyjnej i tłocznej wraz z pięcioma przepom
powniami ścieków. Ostateczny termin zakończe
nia prac przypada na 20 lipca br. w wypadku 
niedotrzymania terminów SAPARD nie dofinan
suje 50% kosztów tej inwestycji. Do przetargu 
na realizację tych prac przystąpiło 8 firm, jed
nak nasza oferta została wybrana jako najko-
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rzystniejsza. Przystępując do przetargu musie
liśmy wziąć pod uwagę całości kosztów i skalę 
ryzyka. Pomimo trudności podjęliśmy wspól
nie naszą "wspinaczkę". 

- Te wspólne działanie to zapowiedź dal
szej współpracy? • 

Nie wykluczone, że po "zdobyciu K-2" podej
miemy dalszą współpracę przy podejmowaniu 
kolejnych wyzwań, które nas czekają przed i po 

wstąpieniu do Unii Europejskiej. 
-Właśnie. Przed siedzibą państwa fir

my już powiewa flaga Unii. Czy to wyraz 
poparcia dla przystąpieniem naszego 
kraju UE? 

Tak, to symboliczne poparcie. Uważam, 
że wstąpienie Polski do Unii Europejskiej 
to kolejny krok naszej transformacji ustrojo
wej. A dla naszej firmy to duże wyzwanie i 
kolejna walka o utrzymaniu się na rynku 
inwestycji. Ale to też nowe możliwości i szan
sa na zwiększenie środków na inwestycje, 
szczególnie te proekologiczne. N aturainie 
obawiamy się konkurencji ze strony zachod
nich firm. Lecz tak jak wspomniałem wcze
śniej, to nasze wyzwanie. 

Korzystając z okazji chciałbym na łamach 
"Kuriera Międzyrzeckiego" zwrócić się do 
mieszkańców naszej gminy a zwłaszcza wsi: Bu
kowiec, Skoki, Kuznik, o zrozumienie i toleran
cję dla wykonawców. Z góry przepraszamy za 
wynikające utrudnienia przy realizacji prac. 

Dziękuję za rozmowę i życzę pomyślnego 
zakończenia inwestycji. 

Andrzej Chmielewski 

Ludzie obok nas. Pani Małgorzata Stepczyńska 
Malutkie mieszkanie w nim promienne akwarele 

własnego autorstwa pani Małgosi. Ptaki , krajobrazy, 
portrety, kwiaty. Kolory starannie dobrane stonowane, 
energia czerwieni. Spokojna radość jakby obok nurtu 
życia , może niezupełnie od tego nurtu zależna? Jak 
synchronia barw wiąże się z filozofią malarza, dobo
rem kompozycji i tematu? ... W biblioteczce słowniki i 
książki w językach obcych. Pani 
Małgosia przyznaje się do sied
miu biegle opanowanych. Dużo 
wspomnień z podróży po kilku 
kontynentach. Pomimo wieku 
ciągle jest pani Małgorzata pro
szona o pomoc jako tłumacz 
przez urzędników miejskich w 
ramach kontaktów z miastami 
partnerskimi, a także przez oso
by prywatne. Mówi o nich, o 
naszych gościach z Niemiec, 
Holandii - że oni też by chcieli 
porozmawiać w swoim języku. 
Znajomość innego języka to jak 
drzwi do drugiego świata. Lubi 
ludzi, jest wewnętrznie mloda, 
mam wrażenie , że rozmawiam 
z mlodą osobą , kobietą, tyle w 
niej spontanicznej ciekawości , 
radości z poznawania tych in
nych światów. Siucham uważ
nie jej opowiadań o dalekich kra
jach - nagle przerywa sobie -
niech teraz pani coś opowie ... 
Myślę sobie, moje podróże są jednak wewnętrznej na
tury, brak mi takiego umiłowania świata na zewnątrz 
poza mną. Pani Małgosia to typ przedwojennej pani -
nauczycielki. Cieszy się niekwestionowanym autoryte
tem u wszystkich sąsiadów , bawiące się zbyt hałaśliwe 
dzieci ściszają głosy widząc jej osobę , chociaż nigdy nie 
podnosi głosu. Czy to ta wewnętrzna młodość , pogo
da, dojrzała , czyli tym bardziej spontaniczna, radość, 
afirmacja ma takie poważanie? Ludzie są tak głodni 
autorytetów ... Są autorytety, osoby nietuzinkowe, któ-

re mieszkają blisko za ścianą. Pani Małgosia ma szacu
nek nie tylko w kręgach poliglotów, ludzi sztuki, swoich 
znajomych z lat pobytu za granicą rozsianych po calym 
świecie. 

Wernisaż Wandy Namiestnik i Jolanty Nowak. Pani 
Stepczyńska lubi przychodzić do Kotłowni , bo tam są 
młodzi artyści , nie tylko artyści , po prostu młodzi ludzie 

- tylko - kręci głową - ta muzyka 
na dole, za głośna trochę dla niej. 
Jeden z gitarzystów to jej były 
uczeń . Pani Małgosia - o nim to 
urodzony muzyk i dobrze mówi po 
angielsku. Mówię , że dobrze gra
ją , równo. Wierzy mi na słowo ... 
ale grają trochę głośno . Wokół nas 
na sali wystaw sami znajomi. Lu
dzie, którzy nie umawiając się przy
chodzą w te same miejsca. Pani 
Małgorzata o obrazach - .Zawsze 
kiedy czegoś nie rozumiem, wyda
je mi się, że to moja wina". Cho
dzi o szacunek do świata innych 
odczuć , o wrażenie niedosytu wła
snej tolerancji dla innego widze
nia. W życiu pani Małgosia jest za 
pragmatyzmem, i za przedsiębior
czością , aktywnością . Jest, czuje 
się Polką , Europejką , jej patrio
tyzm nie wyklucza europejskości 
bycia w świecie, jest jego potwier
dzeniem i poszerzeniem, a jeśli 
chodzi o europejskość , nie ma tu 

absolutnie żadnych kompleksów. Taka jest, jak mówi, 
od 18. roku życia . W pełni ukształtowana . To sprawa 
wychowania w domu rodzinnym, mieszkała w młodości 
we Francji , w sercu europejskiej, chrześcijańskiej du
chowości, w pobliżu tamtejszych sióstr zakonnych i 
księży. Potem doszły świadome wybory, jakich dokona
ły z matką wracając do Polski. Pomimo widma realiów 
ustroju socjalistycznego, jego zamkniętych granic. Kie
dy w końcu udało się dostać paszport i wyjechać ( pani 
Małgosia zawsze kochała podróże) , powróciła jednak 

stamtąd- do matki. Powróciła do najbliższej osoby, bo 
była dla niej tożsama z ojczyzną. Chciała zobaczyć, 
odwiedzić matkę , a ceną jaką mogło być zamknięcie za 
żelazną kurtyną, w tym kontekście nie była za wysoka. 
To co chciała zrobić było dobre, wiedziała o tym, dlate
go nie było wahań. Ta intuicja, czerpanie radości z 
rzeczy najistotniejszych, czy to wskaźnik, kompas szczę
ścia , spełnienia , poczucia dobrze przeżytych lat, bez 
odrobiny zgorzknienia właściwego tak wielu również 
młodym osobom? 

Jeszcze o tolerancji. Pani Małgosia mówi, że nawra
cać kogoś, narzucając swój sposób życia , myślenia, 
religię- to nietakt. To małe mieszkanie jawi mi się jako 
salon, a pani Małgorzata damą z arystokratycznej ro
dziny, bogatej w autentyczne tradycje duchowej ary
stokracji polskiej i europejskiej. O prostocie rozmawia
my dzisiaj z panią Małgosią , o nakazie bezpośrednio
ści , kultury i szacunku, wynikającego z nich, a w ogóle 
to z otwarcia wynikającego z miłości. Ta miłość jest 
szerokiego autoramentu. mówię, że prostota, to wyra
finowana rzecz, to efekt pracy nad sobą , spadek wy
chowawczy od rodziców i otoczenia. Nie nadgryzły do
świadczenia życia , wojna, pobyt w obozie, Radości pni 
Małgosi. To było jakby silniejsze. chce mi się powie
dzieć - karma. Jest jak promień światła pani Małgosia, 
jak cenny klejnot, który można znaleźć za ścianą miesz
kania w bloku. Prostota wiążę z pokorą. Powiedziała
bym, robieniem miejsca obok własnej osoby dla kogoś 
drugiego. Słuchaniem , co on ma do powiedzenia. Miej
scem dla jego świata. to filozofia mocno korzeniami jak 
drzewo wrośnięta w ojczystą ziemię , konarami stykają
ca się z innymi narodami, i koroną wierzchołka zwróco
na w stronę sacrum. 

Jest pani Małgorzata członkiem Apostolatu Maryjne
go, jej Chrystus C i erpiący na jednej z akwarel ma 
oczy ... radosne, bo wie dlaczego i po co cierpi. Chrze
ścijańskość pani Małgorzata jest, jak pani Małgosi a, 
radosna i pełna miłości do świata. Może lubi się panią 
Małgosię za tę Jej wewnętrzną konsekwencję w rado
ści i ta, że szczeliny przeżyć i doświadczeń życia nie 
mają tam dość miejsca, aby rozpęknąć świat... 

Iwona Wróblak 
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Prywatne Policealne 
Studium Ekonomiczne 

Ogłasza nabór na rok szkolny 2003/2004 do dwuletniego zaocznego studium w następujących za-
wodach: 

~technik informatyk 
~technik rachunkowości 
~technik administracji 
~technik ekonomista 

Daj sobie szansę!! 
Zainwestuj 

w siebie! 

Szczegółowe i ormacje: 

PPSE,,A W ANS'' 
Międzyrzecz ul. libelta 4 

teł. 0-95- 741-25-72 (do godz. 15) lub 607 070 419 
\\WW.studium.edu.pl email: studium@awans.edu.pl 

iF ' l 
SALON URZĄDZEN 

o ~DOM-LUX] CHŁODNICZVCH 
I GASTRONOMICZNYCH 

Gorzów Wlkp.,Wawrów 18 B,tel(95)72-88-190, fax(95) 72-88-192 
Polecamy: 

- regały, lady chłodnicze, lodówki przeszklone, wagi, 
krajalnice 

- urządzenia gastronomiczne oraz meble z blachy 
kwasoodpornej, 

- kompleksowe wyposażenie sklepów. 

URZĄDZENIA NOWE I UŻVWANE-RA1Y-TRANSPORT 
UWAGA! NOWE LADY JUŻ OD 1560 zł 

www.dom-lux.pl 

ZAPROSZENIE NA SEZON 
Jeszcze chwila ... Już!!! Wakacje! Oto cenne informacje 
Dla najmilszych naszych gości. Niech nie zrobią nam przykrości 
l przypadkiem nie wyjadą do Kanionu Colorado, 
Do Hiszpanii, czy do Grecji, do Norwegii, Szkocji, Szwecji... 
Komu zbrzydły Baleary, spokój fiordów, huk Niagary, 
Cypr, Floryda i Riviera, etc, etc .. . , 
Niech przeczyta to i kwita: Nasza piękna ziemia wita! 
Chociaż u nas stara bida i Giewontu stąd nie widać, 
Morskich fal nie słychać wcale, do piramid jeszcze dalej, 
A fontanna tak nie sika jak wodospad Kamieńczyka -
Zapraszamy. Bowiem za to mamy tu przez całe lato: 
Lazurowych jezior tonie, gdzie z cygarem na pontonie 
Można sypiać po królewsku, kąpać się ze sforą piesków, 
Zbierać raki i muszelki, wrzucać puszki i butelki, 
Taaakie ryby łowić latem - wędką, siecią, agregatem, 
W dzień i w nocy (a przed świtem, to najlepiej dynamitem!!!), 
W podkoszulku miss wybierać - mokrą! Żyć i nie umierać. 
'f! dni upalne dla ochłody są zawody i nagrody: 
Kto spożywa beczkę piwa, ten do góry brzuchem pływa!" 

(ciąg dalszy na str. 16) 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

Products P.H.u. z.P.chr. 

USŁUGI 
CMENTARNE l POGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
teł. (095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

NASZA FIRMA OFERUJE: 
* kompleksową organizację pogrzebów 

* transport karawanem (kraj i zagranica 

Lct111tkowe 
HoliCliowe 
Uałupwe 

ProdukcyJne 
Goepoclarnc 

* budowę grobowców 
rzedaż trumien, odzieży i wieńc' 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojdech GÓRZNY 

Os.Gen.Sikorsklego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 os 

• Projekty b1dowł11e i tecbnol01iane Doradztwo tecłlllane • 
Wyce1y l kosztorysy t 

Opinie tecłlliczle 
t Modernizacja i rozbadowa budyaków lslJiiej•cycla 
* Nadzór l klerowanie robotami budowlanymi 

SPRZEDAż "PROJEKTÓW GOTOWYCH" 

~~~8~KA TELVINET 
gg:g~CZA ~ 94•7 4 
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System wspierania osób niepełnosprawnych 
Ostatnie dziesięciolecia przyniosły istotne 

zmiany w sposobie postrzegania osób niepeł
nosprawnych . Niepełnosprawaność nie jest już 
rozumiana tylko jako rezultat uszkodzenia cia
ła czy choroby, ale raczej jako wynik barieer -
społecznych, ekonomicznych, fizycznych - ja
kie napotyka się w środowisku. 

W wyniku takiego podejścia do niepełno
spraności powstała po trze ba opracowania 
systemowego działania na rzecz osób nie
pełnosprawnych. Efektem tego jest uchwa
lenie przez Radę Powiatu Międzyrzeckiego 
dokumentu pn. "Strategia wspierania osób 
ni epełnosprawnych w powiecie międzyrzec
kim w Jatach 2003 - 2013". Realizatorem za
dań wynikających ze strategii będzie głów
nie Powiatowe Centrum Pornocy Rodzinie 
w Międzyrzeczu . Jednak niemożliwe będzie 
zrealizowanie wielu zamierzeń bez ścisłej 
współpracy z władzami gminnymi, stowarzy
szeniami i organizacjami działającymi na te
renie powiatu. W Strategi zapisano jako mi
sję : "Chcemy, by każdy nieopełnosprawny 
mieszkaniec powiatu międzyrzeckiego miał 
poczucie, że jest pełnoprawnym członkiem 
lokalnej społeczności". Na okres dziesięciu 
lat, założono realizację następujących celów: 
e Stworzenie w PCPR Banku informacji o po-

trzebach osób niepełnosprawnych oraz o 
możliwościach i okazjach pojawiających się 
w otoczeniu dla tych osób. 

e Stworzenie możliwości uczenia się i rozwo
ju każdego dzecka niepełnosprawnego w in
tegracyjnej grupie przedszkolnej i klasie 
szkolnej. 

e Zniesienie barier archtektonicznych w miej
scach użyteczności publicznej. 

e Powołanie zespołu ds. udzielania pomocy 
organizacyjno - prawnej osobom niepełno-

sprawnym w sprawach przystosowania 
mieszkań. 

e Stworzenie możliwości korzystania z reha
bilitacji, pomocy psychologicznej i opieki 
zdrowotnej przez osoby niepełnosprawne. 

e Stworzenire możliwości pracy dla osób nie
pełnosprawnych w każdej gminie powiatu 
międzyrzeckiego . 

e Zorganizowanie systemu działań wspierają
cych dla osób niepełnosprawnych i ich ro
dzin. 

e Stworzenie systemu działań społecznych i 
organizacji umożliwiających osobom niepeł
nosprawnym rozwój osobisty oraz aktywny 
udział w życiu lokalnej społeczności. 
Mam świadomość, że cele strategiczne sa bar

dzo szczytne i niejednemu może wydawać się, 
że to następny życzeniowy dokument. Jednak 
to, na ile uda nam się zrealizować te zapisy, zale
ży w zdecydowanej większości od ludzi, chociaż 
np. na likwidację barier typu schody, potrzebne 
będą pieniądze. Mam nadzieję, że po wstąpieniu 
Polski do Unii Europejskiej będziemy mieli 
ogromną szansę korzystania ze srodków tzw. Eu
ropejskiego Funduszu Społecznego. Dysponu
jąc takim dokumentem, z którego wynika, że 
wimy co chcemy zrobić w najbliższych latach, że 
mamy konkretny plan działań stajemy się kon
kretnym partnerem do rozmów. Zawsze wyżej 
oceniane są wszelkie projekty poparte wcześniej 
rozpoznaniem problemu i określonym planem. 
Rok 2003 jest wyjątkowy, gdyż ogłoszono go 
Europejskim Rokiem Osób Niepełnosprawnych. 
PCPR w Międzyrzeczu chcąc podkreślić rolę nie
pełnosprawnych mieszkańców powiatu i fakt, że 
oni są wśród nas i są pełnowartościowymi oby
watelami naszej społeczności organizuje dużą im
prezę pn. "Ku Europie - szanse i możliwości 
osób niepełnosprawnych". Z tej okazji od 25 maja 

w Międzyrzeckim Domu Kultury czynna będzie 
przez dwa tygodnie stawa prac artystycznych 
naszych mieszkańców pt. "Do Europy nie idzie
my z pustymi rękami". Natomiast 4 czerwca od 
godziny 1000 w Hali Widowiskowo - Sportowej w 
Międzyrzeczu odbędzie się konferencja przed
stawicieli organizacji pozarządowych, instytucji 
działających na rzecz osób niepełnosprawnych 
pt. "Razem może być tylko lepiej". Następnie, 
barwny korowód przejdzie ulicami miasta na 
plac koło Restauracji Tequila, gdzie od godziny 
1500 będziemy mieli okazję posłuchać i obejrzeć 
popisy artystyczne. Zapraszam wszystkich miesz. 
kańców powiatu, bądźmy ten jeden chociaż dzień 
w roku razem z luimi , których doświadczyło 
życie. Będzie, być może jedyna, niepowtarzalna 
okazja zobaczyć naszych artystów. Ponadto in
formuję, że już w internecie funkcjonuje strona: 
www.pcor.naszemiasto.info.pl. Zawarte są w niej 
podstawowe informacje niezbędne osobie nie
pełnosprawnej ale nie tylko. Myślę, że każdy 
znajdzie w nie coś interesującego dla siebie. 
Osoby, które nie mają dostępu do internetu będą 
mogły bezpłatnie otrzymać Informator w fonniei 
broszury, już od dnia 4 czerwca. 
Następnym krokiem, który chcemy zreali

zować , to będzie dokonanie diagnozy stanu 
niepełnosprawności w powiecie . Zamierzamy 
tego dokonać w sposób przypominający spis 
powszechny. Wyrażam więc nadzieję i jedno
cześnie prośbę do wszystkich mieszkańców 
żeby życzliwie przyjęli ankieterów, którzy praw
dopodobnie jesienia pojawią się w Państwa 
domach. Ta diagnoza jest nam niezbędna , aby 
trafić z odpowiednią pomocą i wsparciem do 
ludzi faktycznie tego potrrzebujących. 

Maria Górna-Bobrowska 
Kierownik PCPR 

DZIECI ŻYJĄCE W DYMIE TYTONOWYM 
Adresatami akcji i działań antynikotynowych jest spo

łeczność, lokalna, ze szczególnym uwzględnieniem dzieci 
i młodzieży. Ich najbardziej musimy chronić przed bier
nym paleniem tytoniu. 

RODZICE! Zanim sięgniecie po kolejny papieros i 
wymusicie na waszych pociechach wdychanie dymu 
tytoniowego powinniście wiedzieć, że palenie papiero
sów, już od życia płodowego szkodzi dziecku. 
1. TWOJE DZIECKO- może urodzić się zbyt wcze
śnie. 

2. TWOJE DZIECKO- może mieć niską wagę urodze
niową . 
Takie dzieci zazwyczaj często chorują i mają dużo 

innych problemów zdrowotnych. Niebezpieczeństwo dla 
dziecka nie kończy się z porodem. Rodzice palący pa-

pierosy narażają swoje dziecko na kolejne niebezpie
czeństwa. 

Boczny strumień dymu powstający w wyniku spala
nia się papierosa zawiera więcej szkodliwych substancji 
chemicznych niż ten, którym zaciąga się palacz . 

W rezultacie TWOJE DZIECKO "pali" więcej niż sam 
palacz. Kolejny raz narażasz TWOJE DZIECKO na: 

e zespół nagłej śmierci noworodka obawiającej się 
tym, że dzieci nagle umierają podczas snu, dużo czę
ściej zdarza się dzieciom, których matki palą papierosy. 

e dziecko może dwa razy częściej chorować na róż
nego rodzaju przeziębienia i kaszel niż dziecko rodziców 
niepalących. 

e serce Twojego dziecka bije dużo szybciej niż po
winno, a ciśnienie krwi jest podwyższone. 

e dzieci, u których zaobserwowano astmę gorzej 
przechodzą tę chorobę , gdyż dym tytoniowy powoduje 
podrażnienia układu oddechowego. 

Twoje dziecko częściej będzie zapadało na zapale
nie oskrzeli i zapalenie płuc. 

Z najnowszych badań naukowych wynika, że nara· 
żenie dziecka na dym tytoniowy, może mieć poważne 
konsekwencje zdrowotne także w przyszłości, w wieku 
dojrzałym. 

RODZICE! Dajcie swoim pociechom więcej możli· 
wości -stwórzmy Europę wolną od dymu tytoniowego. 

Nigdy nie jest za późno, aby przestać palić papiero· 
sy! Zadzwoń do Telefonicznej Poradni Pornocy Palą· 
cym, a tam udzielą Ci przyjaznego wsparcia i rady. 

Tel. 0-801-1 08-108 

(ciąg dalszy ze str. 15) 

Nic to! Można, jeśli chce się, decybele puszczać w lesie, 
Iść na grzyby z ranną rosą, na jagody - choćby z kosą, 

Szukanie gwiazd 
Łamać drzewa rycząc srodze, można wdepnąć w coś po drodze, 
Palić ogień gdzie popadnie (owszem, dymi całkiem ładnie). 
Gratisowo każdy może swój samochód myć w jeziorze, 
Kwiatki rwać, tratować łąki , łapać żaby, zbijać bąki 
Albo udać się grupowo na wycieczkę kajakową. 
A samopas, jak kto lubi, świetnie w bunkrach się zagubi, 
Prześladując nietoperze pieszo, albo na rowerze. 
Jeśli jest romantyk, który od lat tęskni do natury 
I spokoju, niech wyruszy szukać ciszy w leśnej głuszy. 
Znajdzie wszystko o czym marzy: Na niejednej dzikiej plaży 
Ledwie jakieś dwieście osób, głównie dziatwy i młokosów. 
Spokój, cisza wskroś przenika. No, i nie ma ratownika. 
Nikt się do was nie przyczepi. Luuudzie! Gdzie wam będzie lepiej? 

M.CH. 

W restauracji "TeQuila" w ostatnią sobotę kwietnia odbył się casting. 
Agencja "Starsmedia" z Kwidzyna poszukiwała nowych twarzy do pracy 
w charakterze: statysty - aktora, modelki, modela, fotomodelki, fotomo
dela, hostessy. Na próbne zdjęcia przybyło ponad czterysta młodych 
osób spośród, których zakwalifikowało się trzydzieści. Wybrane osoby 
zostaną umieszczone w katalogu firmowym i agencja zajmie się ich 
promocją medialną. Nie oznacza to oczywiście, że zostaną od razu "gwiaz· 
darni", ale mają na to szansę. Jak się dowiedziałem od dyrektora firmY 
Rafała Bujkowskiego firma współpracuje z wieloma agencjami reklamo
wymi, biurami promocji i programami telewizyjnymi np.: "Bar" Polsatu. 
Castingi organizowane są na terenie całej Polski wszędzie cieszą się 
dużym zainteresowaniem rekord padł w Świdniku gdzie na próbne zdję
cia zgłosiło się tysiąc dwieście osób. 

Andrzej Chmielewski 
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Dawno, dawno temu w starej pogańskiej Eu-
opie kiedy handel miał charakter dorywczy, a 
~iasta były rzadkością, europej ską cywilizację 

SEN NOCY LETNI J 
kształtowały z rzadka rozsiane wioski, opasane czasach gdy rytm życia wyznaczały zmieniające 
polami owsa, prosa i jęczmienia oraz pastwiska- się pory roku. Z czasem gdy wiejskie osady 
mi. życie ludzi regulowały rytmy przyrody - rozwinęły s ię w miasta, błotniste ścieżki leśne 
wiosenne wzrastanie, letnie dojrzewanie i je- rozszerzały w przejezdne drogi, świat przyrody 
sienna szczodrość, która przynosiła pożywienie kurczył się , a wraz z jego schyłkiem słabły moce 
oraz surowe u głodne dni zimy. Byt człowieka zamieszkujących go duchów. Kiedy znikały kur-
ograniczały także połacie lasów i wrzosowiska tyny lasów, a tam gdzie do niedawna były pola 
otaczające każdą wioskę i osadę. uprawne, zaczęły wyrastać pełne zgiełku mia-

W całym świecie przyrody działały tajemni- sta. duchy przyrody i związane z nimi obrzędy 
cze siły. każde drzewo i każdy krzak miały swo- ustępowały przed hałaśliwą wrzawą pączkującej 
ich mieszkańców, a w strumieniach i jeziorach ludzkości. Stare wierzenia i rytuały zmieniały 
żyły uwodzicielskie duchy wodne. Mieszkańcy się w bardziej ucywilizowane, człowiek przesta-
osad pracujący na co dzień w polu znali dobrze wał bać się przyrody. Dziś, kiedy ludzkość, zda-
te duchy przyrody, które znajdowały się najbli- je się , że panuje nad ziemią, a duchy przyrody 
żej nich, w zasięgu ręki. Obawiali się jednak ich stały się równie nieuchwytne jak cienie, warto 
mocy i tylko w wyjątkowych okolicznościach chociaż w tę jedną noc w roku przypomnieć sa-
odważali się zapuścić w ciemne leśne ostępy. bie że jesteśmy częścią natury. . 
Mieszkańcy starej Europy zarówno ludy śród- Swiętojańskie obyczaje, te , które przetrwały 

ziemnomorskie, takie jak Grecy, jak i ludy pół- obracały się głownie wokół wody i ognia- dwóch 
nocne, takie jak Germanie, Słowianie czy Celto- żywiołów uznanych· za żYciodajne i niszczące. 
wie, obchodzili święto ognia, którego oczysz- Palone ·ognie zwano tak~e sobótkami , to wła-
czające siły znane są do dzisiaj. Celtowie mieli śnie wokół nich tańczono , śpiewano, skakano 
swoje święto Beltene, zwane inaczej "Wielki przez nie i rzucano w nie zioła takie jak jałowiec, 
Ogień ", a odbywało się ono l Maja. Wtedy też :: bylicę czy łopian. 
rozpoczynał się sezon pasterski. Po. gołym nie- . · · Z wysokości płomieni wróżono o wzroście lnu. 
bem rozpalono ogniska i odprawiono magiczne · Przez ognisko przeprowadzano bydło, aby uchre-
rytuały płodności i oczyszczenia. . nić je przed nieszczęściami i zarazą. Wielu go-
Również na naszych słowiań-skkp ziemiach, spodarzy gasiło w ten dzień ogień w paleniskach 

niegdyś dzikich i ni_eujarzmjonych w wigilię let- domowych po to by zapalić go na nowo od pło-
niego przesileni[;i 23 . ~zerwca rozpalano ogni- nącej szczapy przyniesionej z ogniska sobótko-
ska, w przestrzeniach obcy~h człowiekowi, naj- wego. W wielu regionach Polski urządzano tak-
częśc i ej w pobliżu wód, a jeśli wód nie było w że procesje z pochodniami wokół pól w których 
bliskości wioski, palono je na wzgórzach, mie- brała udział cała starszyzna i młodzież dorosła. 
dzach lub polanach. · Wskazana była też kąpiel obrzędowa w tę noc w 

jeszcze w czasach pogańskich było to Święto pobliskiej rzece lub w stawie. 
Kupały, z przejściem chrześcijaństwa uzyskało W tę noc było dużo śpiewów poświęconych 
nową nazwę: Noc Świętojańska. To stare sło- szczególnie tematyce miłosnej, bo przecież ta 
wiańskie magiczne święto miłości, święto po- noc była okazją do kojarzenia par, wyznań zako-
święcone Matce Naturze, jest ono dziedzictwem, chanych i całkiem niewinnych igraszek seksual-
które pozostało nam po naszych przodkach, po nych, które kiedy indziej były zakazane. Był 

także zwyczaj puszczania wianków na wodę. 
"Dziewczęta rzucały na wodę małe wianuszki 

z różnego uwite ziela i kwiatu, do których przy
czepione były gorejące świeczki woskowe lub 
łojowe: z winni chłopcy w łódkach stojący i wio
słujący, uganiali się za nimi, starając się o tą by 
ile możliwości , każdy z nich był pochwycony" -
mówi O. Kolberg. 

Tej nocy jak podają przeróżne baśnie, kwitły 

paprocie . . Po baśniowy kwiat paproci wyprawia
ło się do lasów, samotnie i w tajemnicy przed 
innymi. Szukano kwiatu, który dawałby moc, 
bogactwo i szczęście . Ten, kto mógł znaleźć 
cudowny kwiat, powinien być nie tylko odważ
nym człowiekiem i silnym przez cechy swojego 
charakteru. Musiał też być szlachetny. Że takich 
ludzi jest niewielu , nikt do tej pory kwiatu nie 
znalazł. jeśli nawet byłby ktoś taki, kto by kwiat 
odnalazł, to musiałby w sobie całe dobro znisz
czyć, by moc kwiatu zaczęła mu służyć . - mówi 
legenda. 

My również, żyjący w XXI wieku możemy 
sprawić swą mocą aby noc Świętojańska stała 
się taką dobrą porą spojrzenia w przyszłość , 
dobrym czasem na marzenie, aby w duszach 
ludzi przyszłe dni rozwijały się niczym dziedzic
two pięknych wspomnień, w sercach przyjaźnie 
a może i miłość. Myślę, że odrobina magii i let
niego szaleństwa jest dobra tak dla duszy kobie
ty jak i mężczyzny. Poświęcimy tę noc na bez
troskie wróżby, dobrą muzykę, tańce i oczywi
ście obfitą letnią kolację . A 24 czerwca w dniu 
świętego jana niech żadna kobieta nie zapomni 
umyć twarz w rosie. Jak mówi legenda zabieg 
ten sprawi, że będzie pięknieć z każdym dniem 
roku. Czego szczególnie wszystkim kobietom 
życzę. Niechaj potężny świętojański czar nigdy 
nie opuści zarówno was, jak i tych, których ko
chacie. 

Laura Potocka 

APEl .. POMOC DLA CHOREGO" 
To jest właśnie czas dla Ciebie. 
Czas kiedy możesz coś zrobić dla drugiego człowieka. 
Czas wdzięczności za to, że jesteś zdrowy, szczęśliwy 

' / 

~~Unia Wolności 
i możesz cieszyć się życiem każdego dnia. 
Bo są ludzie, którzy nie mają przed sobą przyszłości. 
Chyba .. .... .. że im ją podarujesz. 
Każdy z nas słyszał kiedyś słowo BI.M..A.CZKA! 
Słowo ... wyrok! 
Słowo rozpaczy. 
Słowo smutku .... 
Białaczkę można wyleczyć, jednak jedyną ··szansą przeżycia jest prze-

szczep szpiku kostnego. Najpierw należy jednak określić tzw. zgodność 
tkankową dawcy i biorcy (H lA). 

Koszt przebadania każdego potencjalnego dawcy w pierwszej i dru
giej klasie HlA wynosi 550zł., a z powodu braku funduszy badania 
dawców zostały wstrzymane do odwołania . (Sam przeszczep finansuje 
Ministerstwo Zdrowia, o ile wykonywany jest w kraju - dawca krajowy) . 
Państwa pieniądze pomogą nam uratować ludzkie życie, życie 

naszego syna i brata - Pawła Borowca. 
Paweł leczony jest w Klinice Hematologii w Poznaniu. 
Nasza obecna sytuacja finansowa jest szczególnie trudna i nie jeste

śmy w stanie pokryć wszystkich wydatków związanych z leczeniem. 
Dlatego też musimy znaleźć ludzi, którzy zechcą wesprzeć nas w tej 

trudnej sytuacji. Mamy nadzieję, iż zechcą się Państwo włączyć do na
szych działań i wesprzeć je finansowo. Pragniemy także dodać, że wszyst
kie zebrane środki zostaną przeznaczone na badania i dobór dawcy. 

Dary pieniężne prosimy wpłacać na konto: 
- przedsiębiorstwa i instytucje: Stowarzyszenie Pornocy Chorym na Zakrzepicę i 

Skazy Krewtoczne .THROMBUS" Poznań ui.Szkolna 8/12: 
Nr konta: 7 4 1 090 1362 0000 0000 3608 4693 
ze wskazaniem: .,Paweł Borowiec". 
- osoby fi zyczne: Bank Polska Kasa Opieki S.A.- l Oddział w Międzyrzeczu , ui.Po

znańska 1, 66-300 Międzyrzecz . Nr konta : 11001122-1014545-1302-111·0 
Ze wskazaniem: " Paweł Borowiec" 
Za każdą pomoc serdecznie dziękujemy. Rodzice i rodzeństwo 

Unia Wolności wyznaczyła kierunek polskiej polityki niezmiernie 
dumna, że zbliża się koniec naszej polskiej drogi ku Zjednoczonej Europie. Zbliżające 
się referendum będzie ważną cezurą dla naszego ugrupowania - oto jesteśmy pierw
szą partią w Polsce, która zrealizowała jedno ze swoich największych marzeń. 

W roku 1980 nie bylo mowy o "wolności bez Solidarności ". Dzisiaj podkreślimy , że 
nie ma polskości bez europejskości. Polak jest Europejczykiem i nie ma pod
staw, aby czuć się w jakikolwiek sposób gorszy od swoich rówieśników z zachodu. 
Polak to brzmi dumnie. Polska w Europie · logicznie. Nacjonalistyczne hasła nie mają 
żadnego poparcia w rzeczywistości i zwracamy na to uwagę . Truizmem jest przecież 
stwierdzenie, że nie ma Europy bez Polski, tak jak i nie ma Polski bez Europy. 

Unia Wolności zawsze wspierała szanse rozwoju ludzi młodych . Unia Europejska 
stwarza właśnie największe możliwości przede wszystkim dla nich. Wydaje się , że są 
oni tego świadomi i jak żadna inna grupa społeczna, popierają integrację - jednak 
sprawą otwartą pozostaje ich obecność w lokalach wyborczych. 

Unia Wolności zachęca do wzięcia udziału w tej jakże ważnej dla Polek i Polaków 
decyzji. 

POLSKA W EUROPIE. LOGICZNE. 
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IIILUBUSKI FESTIWAL TEATRÓW 
SZKÓl PODSTAWOWYCH 

To było zupełnie profesjonalne widowisko. Gogo". Trzeba wymienić autora tekstu i scena-
Zawodowe reżyserstwo i doskonale przygoto- riusza Andrzeja Maleszka i reżysera - Małgo-
wani aktorzy. Teatr poważnie potraktowany w rzata Stempińska. To pełno wymiarowy spek-
szkole podstawowej. Ciekawe teksty scena- taki teatralny. Dziewczynka narrator opowia-
riuszy, niebanalne pomysły inscenizacyjne. da, o swoich rodzicach gdy się poznali nie mie-
Elementy musicalu i pantomimy. Połączenie li gdzie mieszkać. Zamieszkali więc w teatrze. 
fragmentów epickich z elementami groteski. Czy tylko o miejsce, o cztery ściany tu chodzi?. 

Kunszt aktorski dzieci, ich rozumienie sztu- Musi ona zdjąć Maski Zła z głów Mamy i 
ki, utożsamianie się z granymi postaciami, ide- Taty, wyjęte z taj~mpiczej dla niej szafy Te- . 
ami czy myślami prezentowanymi przez ich atru, w którym objaśniaczemjest klaun Gogo. 
instruktorów, obycie na deskach scenicznych. Gogo o rezyaent, duch teatru - to pókusa i 
I tematy poruszone w spektaklach. Dziecko w . tajemnica, niekiedy groźna, iedy się ją otwo
świecie dorosłych. Nakazy i zakazy, którycli rzy jak puszkę Pandory. Ten teatr to Rzeczx:
sens nie zawsze rozumie i które nie zawsze są . . wistość Mamy i Taty, to ich zagubienie, nie-
dla jego dobra. Wymagania wobec dziecka nie jawność cęlów i sensu, niepokój, niemożność 
liczące się z nimi, z jego potrzebami, z charak- wykreowania swojego autorytetu dJa własne-
terem. Oczekiwanie, by było "laleczką" rodzi- ·go dziecka. Gogo, na wPół dorosły, jest nieco 
ca, dobrze ułożoną, posłuszną, nie sprawiająCą szalony .chociaż charakter ma dobry, rozmawia 
kłopotów, która można się pochwalić i ... wyrę- z pąc}'tlką, lalka na swojej dłoni. To on tworzy 
czyć . Dziecko, które nie znajduje miejsca w . , teat czxli udawanie;. stwarza tajemniczość Sza
rodzinie dla siebie samego, dla rozwoju swo- · zy, do.której nię mozna bezkarnie zaglądać. Z 
jej osobowości. Zespół Teatralny z Pszczewa sząfy właśnie. , ,Zostanie wyciągnięta Lala, ta 
"Przypadki szkolne" - scenariusz świetnie na- ~mierć emocjonalnych więzów w rodzinie, ten 
pisany (Urszula Skarżyńska) wdzięczny przy chochoł wypierający dziecko , substytut nie 
dobrej grze aktorskiej, do realizacji, oszczęd- wymagający wiele od rodziców, posłusznej 
ny w słowach przejrzysty zostawiający miej- córki. Dziewczynka wie, ze Lala jest zła , ale ta 
sce dla aktora. "Mamo, tato - woła dziecko - nie da się wyrzucić z jej życia, z tego miejsca, 
odbijajcie mnie jak bym była piłeczką". Wszyst- z Teatru- Udawania. Musi zerwać maski Kró-
ko pięknie zagrane, dopracowane w szczegó- la i Królowej, te symbole władzy, posiadania, z 
łach. Włożono w inscenizację na pewno mnó- głów mamy i taty, żeby "było jak dawniej", to 
stwo pracy. Przedostatnia sztuka; Teatr Szkol- znaczy przed otworzeniem szafy. Ta bardzo 
ny "Szpilka" w Sulęcinie - "Burza w Teatrze poważna bajka dla dorosłych dobrze się koń-
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czy, dziewczynce się udaje . W spektaklu po
stacie główne gra kilka osób, być może nie 
dlatego tylko, że dziecku trudno jest udźwi
gnąć tak dużą rolę . Ludzie i ich role w życiu 
zmieniają się, są inni na każdym etapie życia. 
Pozostając pod wrażeniem dorosłego aktor

stwa starszych dzieci ze szkół podstawowych z 
przyj emnością obejrzałam próbkę teatru w 
wykonaniu pierwszoklasistów - Teatr "Óse
meczka" z Żar. To przykład , jak można dobrać 
tekst do możliwości wykonawczych dzieci, a 
ich naturalną r uchową spontaniczność wyko
rzystać w umiejętnie opracowanej scenografii. 
Wyszedł z tego artystycznie udany pokaz sce
nicznej aktywności najmłodszych uczestników 
Festiwalu. Dzieci, które odważyły się tańczyć i 
śpiewać na scenie, w dodatku tak pięknie, na
grodzorJ.O gorącymi oklaskami. 
Wspomnieć trzeba też o Zespole Teatral

nym "Iskierka" z Przewozu "Tu mnie nie zna
ją", gdzie inwencj ę wykazała pani reżyser, 
inscenizator Barbara Buż - Bobrowska. To 
teatr prawi e alternatywny, nowoczesny w 
formie czerpiący pomysły z wielu scen, sław
nych kierunków i nazwisk. Dzieci - mali ak
torzy, umiejący już tak wiele, wyniosą z tej 
przygody z teatrem miłość do tej formy sztu
ki, która zakorzeni się w nich już na zawsze. 
Podziwu godna jest rzetelność, zaangażowa
nie, oddanie w pracy, z jaką instruktorzy prze
kazują wiedzę o teatrze swoim uczniom, sami 
- co było widać - ciągle kształtując się w tym 
kierunku. Międzyrzecz godnie reprezento
wały Teatrzyk "Czwórka" ze Szkoły Podsta
wowej Nr 4 spektakl pt. "Bez morału" scena
riusz i reżyseria Alicja Błochowicz, sceno
grafia Zofia Kasprowicz oraz Teatrzyk ,,Ana
nas" ze szkoły Podstawowej Nr 2. 

Iwona Wróblak 

Drogi czytelniku! 
Jestem nauczycielem technologii żywie

nia w Zespole Szkół Rolniczych w Bobowic
ku. Od wielu lat obserwuję naszą wspania
łą młodzież, jak rozwija swoje zdolności w 
różnych kierunkach, w tym również umie
jętności kulinarnych. Wielu z nich z ogrom
nym zaangażowaniem i pasją próbuje po
siąść tę sztukę. Biorą udział w różnych for
mach rywalizacji międzyszkolnej, są lau
reatami olimpiad l M. Myk, I. Głogowska, 
E.Kostecka /, autorami bardzo dobrych 
prac dyplomowych, organizatorami wysta
wek i pokazów organizowanych na terenie 
szkoły l aranżacja stołów wielkanocnych, 
komunijnych, pokaz wypieków świątecz
nych/. Aktywność ich skłania do przemy
śleń, czy nie rozszerzyć możliwości ich dzia
łania, poprzez stałą współpracę z gazetą lo
kalną, na łamach której uczniowie dzielili
by się zdobytą wiedzą, swoimi spostrzeże
niami, sprawdzonymi przepisami, aktualno
ściami z zakresu żywności i żywienia. Obok 
propagowania nowości w żywieniu, nie za
pomną również o tradycjach tego regionu, 
może uda im się dotrzeć do ludzi, którzy 
chcieliby podzielić się swoim doświadcze
niem i przekazać swoją wiedzę młodemu 
pokoleniu. Istnieje możliwość zaproszenia 
osób chętnych i współuczestnictwa w zaję
cia z technologii żywienia. 

~notatnika bobowickiego kuchc~ 

Zapraszam do korzystania z podanej tu 
wiedzy. Młodzieży życzę powodzenia, reali-
zujcie się. 

A. Ratajczak 

Moje ulubione dipy 
Dipy, czyli gęste, zimne sosy, są oryginalną propozycją na małe przyjęcie dla przyjaciół. 
Podaje się je z warzywami, chrupkami, krakersami, serami i kawałkami gotowanego 

lub pieczonego mięsa. 
Dip zioło\\)': składniki l kubek jogurtu, 100 g tłustego twarogu, l łyżka gęstej śmieta

ny, 1/2 łyżeczki soli selerowej, szczypta białego pieprzu 4 łyżki różnych posiekanych ziół, 
trochę soku czosnkowego. Przygotowując dip należy utrzeć twaróg jogurtem i śmietaną. 
Krem doprawić sokiem czosnkowym, solą selerową i pieprzem; dodać posiekane zioła. 

Dip czosnkowo - ogórko\\)': 4 łyżki majonezu, 300ml jogurtu,l25 ml kwaśnej 
śmietany, l ogórek l 150 g/, 6 ząbków czosnku, sól, świeżo zmielony pieprz. Ogórek 
obrać, zetrzeć na tarce o grubych oczkach, odsączyć z wody. Jogurt wymieszać z majone
zem i śmietaną, dodać ogórki, zmiażdżony czosnek, doprawić solą, pieprzem. 

Dip pomarańczo\\)': 125 gram majonezu, 2 łyżki śmietany, l pomarańcza, l łyżka 
średnio ostrej musztardy, po szczypcie soli, białego pieprzu i cukru. Majonez wymieszać 
ze śmietaną. Wycisnąć sok z pomarańczy, l wyciśniętej pomarańczy obrać cienko ze 
skórki; skórkę pokroić w cienkie paski. Do majonezu dodać pokrojoną skórkę pomarań
czową, wyciśnięty sok musztardę, sól, pieprz, cukier. 

Dip chrzano\\)': l opakowanie twarożku homogenizowanego ( 25 dag), 2 łyżki gęstego 
majonezu lub przecieru jabłkowego, 2 łyżki tartego chrzanu, sól, (sok z cytryny) . Wszyst
kie składniki utrzeć na gładką masę, przyprawić solą i ewentualnie sokiem z cytryny. 

Dip pomidoro\\)': mała puszka koncentratu pomidorowego( 7 dag), 10 dag majonezu, 
l łyżeczka musztardy, 3 dag cebuli świeżej lub z marynaty, 10 dag drobno siekanej szynki 
lub kiełbasy szynkowej, sól, pieprz, papryka. Koncentrat pomidorowy utrzeć na gładką 
masę z majonezem i musztardą. Dodać drobno posiekaną cebulę, szynkę lub kiełbasę. 
Przyprawić pikantnie solą, pieprzem i papryką 

Smacznego życzy 
Michał Owsiak 



PRZEDSIĘBIORSTWO USŁUGOWO - HANDLOWE 

Marian Kulak 
ul. 30 Stycznia 47 tel/fax (095) 741 27 97 

66- 300 MIĘDZVRZECZ 
N l P 595-000-50-26 

OFERUJE 
do wynajęcia 

RE GON 211046071 

- atrakcyjne pomieszczenia biurowe na siedzibę firmy, 
agencji czy instytucji, 

-pomieszczenie użytkowe {piwnica po adaptacji) 
z przeznaczeniem na restaurację, kawiarnię, pub-bar, 

- komfortowe pomieszczenie mieszkalne. 

Oferowane pomieszczenia są zaopatrzone we wszystlcie 
media {C.O., telefon, instalacja przywoławcza -domofon). 
Lokale znajdują się w atral{cyjnej XIX -wiecznej kamien
nicy prawie w centrum miasta. 
Ważnym elementem jest zaml{nięty dziedziniec, podwó
rze z garażem oraz bardzo duży parking w sąsiedztwie. 

ZAPRASZAMY! 

Informacje o firmie, kontakt: 

internet : www. amalia. 07.pl. 

e- mail : amalia@amalia.07.pl. 
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Dawid Samulak 
21.04 

Joanna Cieślak 
25.04 

Oskar Matwiejczyk Łukasz Grąs Dominika Dysierowicz Milena Kopyściańska 
22.04 22.04 22.04 23.04 

Zofia Karolina Patryk Radziszewski Michał Pietrusik Sandra Diedtrich 
Traczyńska - 27.04 7.05 9.05 10.05 

Dawid Garnek 
25.04 

Julia Dubianewska 
10.05 

Michał Piotrowski 
25.04 

Jakub Pawlicki 
11.05 

Kaja Jeryś Aleksandra Kuryś Kacper Bartoszek Klimaszewski Jędrzej Maciej Stafiniuk Zuzanna Zawiś lak Paweł Waloszek 
12.05 12.05 14.05 17.05 19.05 20.05 20.05 

Bieżące i zaległe zdjęcia noworodków do odebrania w Redakcji KM. Serdecznie zapraszamy. Fot. K. Antonowicz 

"Wielkie Malowanie" 
17 maja na parkingu, przed sklepem " Świat Dziecka" odbyło się "Wielkie Ma

lowanie" kredą po asfalcie. Dla dzieci biorących udział w konkursie były przygo
towane upominki , które ufundowała 

firma "TOTUM" i kredę do malowania. Najlepsze prace zostały nagrodzone. 
Firma "Wader" której jesteśmy sklepem patronackim słynącej z dobrej jakości _ _ _ 

20 

zabawek, udostępniła prawie 1 000 klocków, z których dzieci wznosiły wspa
niałe budowle. Czas zabawy został wypełniony wieloma konkursami z na
grodami, które prowadził pan G. Szyszka. Wiele radości sprawiła dzie
ciom możliwości pomalowania twarzy przez panią A. Nowak. Nad bezpie
czeństwem dzieci czuwali policjanci z Komendy Powiatowej w Międzyrze
czu. Dzieci wspaniale się bawiły sprawiając nam organizatorom wielką 
radość i satysfakcję z udanej imprezy przynoszącej radość dzieciom, co 
jest zachętą dla nas na przyszłość . Szczególne podziękowania należą się 
zastępcy komendanta policji panu Melnikowi, który ze zrozumieniem włą
czył się do pomocy podczas imprezy oraz zastępcy burmistrza panu, Cze
kale który pomógł wyrażając zgodę pomijając biurokratyczne przepisy na 
zorganizowanie "Wielkiego Malowania". Dziękujemy p. A. Mrozowi za wypożyczenie pachoł
ków, które oddzielały parking od pasa jezdni. 

Organizatorzy sklep "Świat Dziecka", R. A. Luftman 
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Zapraszamy 
codziennie 

na 
Osiedle 

Kasztelańskie! 

Czas otwarcia sklepu: 
Pn-So 700.21 oo 

Niedziela1 ooo.1aoo 

MIĘDlYRZECZ, Os. Kasztelańskie 
tel. 74117 57, 742 05 91 

mgr Edmund Kaminiarczyk 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Mickiewicza 82 

tel./fax 095 l 742 92 15 
604 52 76 65 

r mocyj na lokata 3 miesięczna o stałym 
atrakcyjnym oprocentowaniu. To gwarantowany, 
duży zysk niezależny od stóp procentowych. 
4,5% przy minimalnej kwocie lokaty 12 tys.zł. 

,2% przy lokatach powyżej 40 tys.zł. 
Promocją objęte są lokaty zakładane od 1 maja 2003 r. 
--- ·~praszarny do naszych pl 

ięc:l:zyr:zec:z ul_ VVas:zl<iewic:za 24 tel: ( o-..·5 

.-r"''iiiiiiiiiiiiiiF~;-ij 

./B i ec:l:zew ul _ Rynek 4 tel: (095) 742 80 

./P r :zytc:>c:zna ul_ G-łówna 44 tel: (095) 7~=~~~-~ 

./T r :zciel ul_ A._ C:::zerw<:>nej 38 tel: (095) 

.I.Zbąs:zynel< ul_ T<:>pc:>lc:>wa 24 tel: (068) 
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-ę · a ar ó cy o wy 
Compac Flash, Smarł Media, ecu e Ditiłal.. Memory Słick na papiel'ze 
rototraEicmym, naświetlane :z. p li~ .. w rormału JPEG, BMe TlFF. 
- zdjęcia ze slajdów róił\efo łypu 
- reprodu de, rełusz dary ch zdję .. 
- łabla, łaie, e eldy s ecjalne, wizyłówki ze zdjęciem 
- zd ęcia. słucly- e .. reportażowe 
- qrywanie zdjęć ROM, Dyskietkę 
- z.djęd kolorowe, a-b, sepiowan_e 
- ormały zdjęć od 9x13 cło 20xl 

CYFR'Ow 



ZAKŁAD 
DYSTRYBUCJI 

ul. Krótka 2 
66-300 Międzyrzecz 

GAZU 
({) 095 74126 59, 742 9167' 0607 356 630 

e-mail:duhanex@07 .p l 
Tymeczko Aleksander M-cz, ul. Zachodnia - wymiana butli zakl;o~~~!~~to~·~:.~!a.oo 
Popiel Józef Bobowieko-wymiana butli SZYBKA DOSTAWA DO DOMU 
Winter Antoni M-cz, ul. Piastowska-wymiana butli MONT AŻ, NAPRA WA, 
Sierociuk Joanna Kęszyca Leśna-zestaw noży KONSERWACJA 

PROMOCJA TRWA NADAL- ZAPRASZAMY 

MAiil'IJ1RIA~OW lłffJJDOW~A= YCR 

tel. 741 :tO 45 

NAJNIŻSZE CENY: 
WEŁNA MINERALNA NOWOŚCI!!!!!! 

+» PAROC 
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IŻKI OD 1 ł 

Palio Weekend 
już od 39 900 zł·::· 

Seicento 1.1 
już od 24 400 zr:· 

Doblo 1.2 Punto 1.2 
już od 43 900 zł" 

Stilo 1.2 
już od 30 900 złi~ 

Albea 1.2 
już od 45 900 złi:· już od 35 900 zł~~ 

Stilo Multi Wagon 1.6 
już od 54 900 zł·::· 

W sprzedaży również samochody do tawcze 

Ducato w cenie od 50 200 zł (netto). 
* szczegóły promocji w salonach 

'" rozliczeniu pr~jmujcmy samochody używane różnych marek 

MOTO-GO BEX AL-TOR-POL 
ul. Szczecińska 23 
66-400 Gorzów Wlkp. 
tel . 720 66 90 

ul. Poznańska 1 O 
66-300 Międzyrzecz 
tel. 742 26 15 

SOLARIUM 
Nowoczesne solaria z lampami 

o wysokim współczynniku UVA/UVB, 
wraz z naszymi kosmetykami gwarantują 

najlepszy i najszybszy efekt. 

SERDECZNIE ZAPRASZAMY 
Nasz adres: 
-ul. Waszkiewicza 2 (krzyżówka) 
tel. 741 10 11 

- Hala Widowiskowo-Sportowa 
os. Kasztelańskie Sa 
66-300 Międzyrzecz 
tel. 741 63 44 

m~awOrlik 

Zapraszamy 
do nowootwartego 

66-350 8/edzew, Popowo 15 
te/. 095 743 50 20 

SllliPJIIłi1011JI: 
MIĘDZYRZECZ, UL. 30 STYCZNIA 31 
TEL/FAX 095 741 22 55 
MIĘDZYRZECZ, UL. ŚWIERCZEWSKIEGO 23 
TEL/FAX 095 74110 42 

MEBLE: 
• TAPICEROWANE 

(produkcja na wymiar; renowacja 
• SYPIALNIE, 
• SEGMENTY, 

SKLEPU MEBLOWEGO . MŁODZIEŻOWE, 
ul. Śwleraewsklego ZJ • KUCHENNE, 

( ecl l H l "$ l _.... ") • HOTELOWE, 
popn n o s own a Y WWI•a • KAWIARNIANE, 

tel. 741-10-4Z ·BIUROWE, 
• GALANTERIA DRZEWNA, 

Transport GRATIS (do 30 km) • LISTWY WYKOŃCZENIOWE, l 
d · 1 • KARNISZE 

sprze az rata na • SZAFY WNĘKOWE 

TANIE MEBLE 
l KRZESŁA l STOŁY SZAFY 

• 

l WYPOCZYNKI l NAROZNIKI 
uL Wyspiańskiego 1 
66-300 Międzynecz teL 95 74125 62 



Podczas letnich spacerów koniecznie odwiedźmy mię
dzyrzecką fontannę. Prawdziwa frajda dla maluchów 
i ochloda dla dorosłych . 

Trwa budowa nowej siedziby Straży Pożarnej przy dro
dze do Kalska. Zakończenie budowy w pełni nowocze
snej strażnicy przewidywane jest na grudzień br. 

W Karolewie trwa budowa zakładu produkcji elemen
tów galwanicznych "Gramm". Pierwsza grupa pracow
ników jest już na szkoleniu w Niemczech. Docelowo 
przy produkcji metalowych i żeliwnych części różnych 
urządzeń będzie pracowało ponad 40 osób. 

Zdjęcie do 
artykułu "Spotka
nie z historią" 
(majowy nr 

Fot. (x5) A. Chmielewski FotoZAGADKA 
"KM") sesje 
przygotowali od 
lewej: Karolina 
Korenda, 
Bogusław 

Mykietów, Bożena 
Grabowska, 
Marceli Tureczek, 
Tadeusz Łaszkie
wicz, Andrzej 
Gwoździk, Joanna 
Patorska. 

Gdzie to jest i co przedstawia zdjęcie? 
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Zostań krwiodawcq! 
W ciągu roku w Polsce konieczne jest 

dokonanie około miliona transfuzji. 

Na Twoją krew i osocze czekają tysiące chorych. 

Oddając krew spebliasz najpiękniejszy czyn -
ratujesz zagrożone życie. 

W myśl poprzedniej informacji podanej 
w majowym "Kurierze Międzyrzeckim " za
rząd klubu HDK przy ZRPCK w Międzyrze
czu przestawia kolejnych honorowych daw
ców krwi, a są to kol. kol. 

8. WROTECKI 
KRZVSZTOF 
- HDK od 2003-05-20 
honorowo oddal 
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1. KAMIŃSKI JAN 
- ZHDK od 1975 r. 
honorowo oddał 
38,550 mi krwi 
odznaczony 
BRĄZOWYM KRZYŻEM 
ZASŁUGI 

2. BRODZIAK 
EUGENIUSZ 
- ZHDK od 1985 r. 
honorowo oddał 
26,050 mi krwi 

3. BARŁÓG ADAM 
- ZHDK od 1979 r. 
honorowo oddał 
30,600 mi krwi. 

4. BULICZ MARIAN 
- ZHDK od 1982 r. 
honorowo oddał 
22,250 mi. krwi. 

5. GEIKLE FERDYNAND 
- ZHDK od 1978 r. 

, honorowo oddał 18,000 mi 
krwi odznaczony 
BRĄZOWYM KRZYŻEM 
ZASŁUGI - Odznakami 
Honorowymi PCK IV0

- 111° 
Medalem pamiątkowym 
40-lecia Honorowego 
Krwiodawstwa w Polsce. 

6. WALKOWIAK 
URSZULA 
- ZHDK od 1978 r. 
honorowo oddała 
5,250 mi krwi 
członek zarządu klubu 
HDK 

7. ŁOZOWSKA ANNA 
- HDK od 2001 r. 
honorowo oddała 
2,250 mi krwi 
członek komisji rewizyjnej 
klubu HDK 

450 mi krwi 

9. SOMMERFELO 
ROBERT 
- ZHDK od 1989 r. 
honorowo oddał 
17,800 mi krwi 

1 O. GAŃSKI KAZIMIERZ 
- ZHDK od 1979 r. 
honorowo oddał 
12,200 mi krwi 

11. ŁAPIŃSKI ZBIGNIEW 
- ZHDK od 1967 r. 
honorowo oddał 
41,750 mi krwi 
Odznaczony 
ZKZ OH PCKU IV0 

12. DARMOSZ KRZYSZTOF - ZHDK od 
1974 r., honorowo oddał 45,250 mi krwi, 
odznaczony SREBRNYM KRZVŻEM ZA
SŁUGI , odznaką Honorową PCK IV0 

-

v-ce prezes klubu HDK 
13. KOBUS LECH - ZHDK od 1982 r., hono

rowo oddał 20,250 mi krwi- skarbnik klu
bu HDK 

14. CYBULA PAULINA- HDK od 2002 r., ho
norowo oddała 900 mi krwi 

15. JARNUT KRZVSZTOF - HDK od 2001 r., 
honorowo oddał 1 ,350 mi krwi 

16. KOŁODZIEJSKA IZABELLA - HDK od 
2003 r. honorowo oddała 900 mi. krwi 

17. KAZIMIERCZAK ZBIGNIEW - HDK od 
1997 r., honorowo oddał 7,650 mi krwi 

18. MUREKTADEUSZ -ZHDKod 1980 r., ho
norowo oddał 17,350 mi krwi - członek 

komisji rewizyjnej klubu 
19. MATACZ ROMAN - ZHDK od 1981 r., ho

norowo oddał 16,900 mi krwi 
20. OWCZAREK JAN- ZHDK od 1979 r., ho

norowo oddał 33,550 mi krwi 
21. PUTYRSKI TOMASZ - HDK od 2002 r., 

honorowo oddał 900 mi krwi 
22. SIDORCZUK ERYK - HDK od 2003 r., ho

norowo oddał 450 mi krwi 
Prezes klubu HDK Zbigniew Wrotecki pra

gnie tą drogą przeprosić kol. kol. GRABIŃ
SKIEGO ANTONIEGO za złe podanie nazwi
ska oraz LEWANDOWSKIEGO WALDEMARA 
za nie wykazanie zasług w krwiodawstwie -
otrzymał za to SREBRNY KRZVŻ ZASŁUGI 
oraz medale z PKP. 

Poniżej przekazujemy Państwu zasady obowi _ 
zujące przy przyjmowaniu do Klubu Honorowy~ 
Dawców Krwi : 

Wśród honorowych dawców krwi wiele kontro
wersji rodzi wymóg formalno-prawny dotyczący 
członkostwa w naszym Stowarzyszeniu. Na podsta
wie Statutu PoJskiego Czerwonego Krzyża (§ 1& 
ust. 1) klub honorowych dawców krwi jest jednost: 
ką podstawową Polskiego Czerwonego Krzyża, w 
której zrzeszeni są członkowie. 

Członkami zwyczajnymi są osoby, które wyraziły 
wolę przystąpienia do Stowarzyszenia i zostały przy. 
jęte przez właściwy Zarząd Polskiego Czerwonego 
Krzyża. 

Do obowiązków członka zwyczajnego należy: 
1. udział w realizacji zadań PCK, 
2. przestrzeganie postanowień Statutu i regulami-

nów oraz stosowanie się do uchwał organów PCK. 
3. opłacanie składek członkowskich. 
Ponadto członek zwyczajny ma prawo: 
1. uczestniczyć w określaniu programów działania 

PCK oraz w ich realizacji , 
2. wybierać i być wybieranym do organów PCK, 
3. nosić odznaki organizacyjne. 

Natomiast w uzasadnionej sytuacji Zarząd Rejo
nowy PCK, na wniosek Zarządu jednostki podsta
wowej, może zwolnić członka zwyczajnego PCK z 
obowiązku opłacania składek. 

Członek zwyczajny może być wykluczony z omani: 
~z jednego z następujących powodów: 
1. nieuczestniczenia w realizacji zadań PCK, 
2. nie przestrzegania postanowień Statutu PCK, re

gulaminów lub uchwał organów PCK, 
3. działania na szkodę organizacji, 
4. nieopłacania składek członkowskich więcej niż za 

12 miesięcy bez uzasadnionej przyczyny, 
5. pozbawienia praw publicznych prawomocnym 

wyrokiem Sądu Powszechnego. Jak z powyższe
go wynika opłacanie składek, bądź ich niepłace· 
nie ma określone skutki. 

Honorowy dawca krwi ma do wyboru: 
• zostać pełnoprawnym członkiem Polskiego 

Czerwonego Krzyża - opłacając roczną składkę, któ
ra wynosi 20 złotych, 

• zostać wolontariuszem Polskiego Czerwonego 
Krzyża, nieopłacając składki, ale i jednocześnie nie 
mogąc brać udziału w wyborach do organów PCK i 
nie mogąc być wybieranym. 

UWAGA PANIE KONKURS Z NAGRODAMI 
Uwaga Panie - ogłaszamy konkurs z nagrodami dla 
wszystkich zainteresowanych, które chcą skorzystać 
z naszej propozycji, poniżej przedstawiamy regulamin: 

1. Konkurs będzie trwał od 01.06.03 - 10.11.03 r. 
2. Organizatorem jest zarząd Klubu HDK przy ZR 

PCK w Międzyrzeczu. 
3. W konkursie brać mogą udział kobiety, które ukoń

czyły 18 lat i deklarują chęć wstąpienia do klubu. 
4. Warunkiem uczestnictwa w konkursie jest jedno 

lub dwukrotne bezpłatne oddanie krwi w stacji 
krwiodawstwa w Międzyrzeczu . 

5. Karty potwierdzające oddanie krwi uczestniczki 
otrzymają w placówce pobierającej krew lub za
rządzie HDK PCK. 

6. Każda karta będąca jednocześnie potwierdzeniem 
oddania krwi oraz opatrzona podpisem odpo
wiedzialnego pracownika tej placówki bierze 
udział w losowaniu nagród. 

7. Każdą kartę należy złożyć w zaplombowanej urnie 
w punkcie poboru krwi. 

8. W losowaniu biorą udział tylko te karty, które są 
bez poprawek i skreśleń. 

9. Publiczne losowanie odbędzie się w ramach ob
chodów Dni Honorowego Krwiodawstwa tj. 22-
26 listopada 2003 r. 

1 O. Wyniki konkursu zostaną ogłoszone w Kurierze 
Międzyrzeckim oraz w punkcie poboru krwi. 

11. Zarząd klubu zastrzega sobie prawo do wszel
kich zmian regulaminu. 
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Trzeci Wieczór Poezji i Muzyki się na obszarze egzystencjalnej ontologii, za
dającym zasadnicze pytania, czytelnie przeka
zanym. Po tym na scenę wkroczyły nasze 
dziewczyny, Agnieszka Polit recytowała ]. Tu
wima, Marta Bułat - T. Różewicza "Bajka Ba
sia Przywoźna, Patrycja Biegańska wiesze E. 
Stachury. Agnieszka Nowik w utworach K. Pie
czyńskiego zastanawiała się nad cierpieniem, 
które niepotrzebnie zadaje się mnożąc pyta
nia, źle postawione na które nie oczekuje się 
odpowiedzi, które tej nie dadzą, a są wyrazem 

Napis "TRAUMA" na dekoracji sceny. Na pla
kacie egipskie oko. Obok kilka rozrzuconych 
oprawnych tomów. Wieczory z poezją i muzy
ką już na dobre zagościły w Klubie Garnizono
wym. Czytelna i wyprzedzająca informacja skła
nia miłośników lej formy spędzenia wolnego 
czasu do wstąpienia do Klubu. Dziś 26. kwiet
nia, trzecie z kolei spotkanie. Siedzę przy sto
liku z panią w średnim wieku, obok 
starosta Kazimierz Puchan z małżon
ką, wchodzi grupka młodzieży, chyba 
ze szkoły średniej, potem sama dziew
czyna. Ta rozgląda się niepewnie, sia
da. Na sali, z aparatem w pogotowiu, 
siedzi kurierowy fotograf pan Andrzej 
Chmielewski. Prezentacje swoich fa
scynacji poezją dzisiaj są przetkane 
gęstą muzyką . Mamy czterech wyko
nawców. Pan Zdzisław Musiał- gitara 
klasyczna w duecie z p. Małgorzatą 
Lizut - skrzypce, zawodowi muzycy, 
nauczyciele gry na tych instrumentach 
w naszej Szkole Muzycznej. Gościn
nie, mamy nadzieję, że po raz pierw
szy, a nie ostatni, pokażą nam próbkę 
swoich umiejętności w utworach współ
czesnych - dwóch tematach filmowych 
we własnej aranżacji ,,Ave Maria" ].S. Bacha i 
Polonezie As-dur. Ich przerywniki muzyczne 
pięknie urozmaicały ten wieczór, miękkie 
brzmienie skrzypiec i delikatny, nie za głośny 
akompaniament gitary, to była uczta dla uszu. 
Zostali nagrodzeni brawami i pięknie proszeni 
o ciąg dalszy na następnych spotkaniach w klu
bie. Mariusz Rodziewicz, instytucja sama w 
sobie, nie zależny samouk gitarzysta, flecista, 
rozkochany balladach rycerskich, zaśpiewał i 
zagrał własny utwór pieśni truwerów o tytule 
"Wędrowiec", uniwersalny w swojej wymowie 
idei podążania, wędrówki człowieka przez eony 
czasu. Konwencja muzyki wczesnośrednio
wiecznej, ciekawa barwa głosu . Druga jego 

Święto Patrona 
Szkoły 

Dnia 30.04.2003 r. uczniowie Szkoły Porl
stawowej nr 2 obchodzili Święto Patrona 
Szkoły, tj. Szarych Szeregów. Za jego orga
nizację odpowiedzialni byli wychowawcy klas 
piątych (J. Żuk, B. Bełz, B. Łabuza, B. Bartko
wiak, E. Antonowicz, E. Za bielska, R. Baryła ) . 

Uroczystość miała miejsce Międzyrzeckim 
Domu Kultury, a nad jej przebiegiem czuwał 
nauczyciel historii - M. Podgajski. 

Na początku koleżanki z klasy V C przypo
mniały wszystkim historię powstania i działal
ność harcerzy Szarych Szeregów. Następnie 
harcerki wraz z panem R. Baryłą zaśpiewały 
kilka piosenek z okresu II wojny światowej. 
Po nich odbył się konkurs historyczny na pod-
tawie książki A. Kamińskiego " Kamienie na 
zaniec" . Wzięły w nim udział trzyo obowe 
zespoły ze wszystkich klas piątych. ( w jury 
zasiedli: U. Wasielewska - Łobuza, M. Jane
czek i K. Marzec). Wszyscy reprezentanci 
wykazali się dużą wiedzą, ale najlepsza okaza
ła się delegacja klasy V A. Po rozdaniu nagród 
odbyła się projekcja filmu pt. " Akcja pod Arse
nałem". 

Według nas obchody Święta Patrona Szkoły 
z? tały przygotowane w interesujący sposób -
01e tylko dobrze się bawiliśmy (konkurs), ale 
także obejrzeliśmy ciekawy i wzruszający film. 

Uczniowie klasy V C 

piosenka "Niebiańskie łąki" jest o prostej, pięk-
nej prawdzie, że lepiej jest żyć pięknie niż ..... . 
nie pięknie. Piękny poetycki tekst. Ciekawa 
próba obrazowania sztormu na morzu w ono
matopeicznym utworze instrumentalnym to 
następny jego utwór. Mariusz miał ostatnie 
zdanie w tym wieczorze XXII-wieczny utwór 
grany przy pomocy liry lub gęśli, pieśń pasto-

rella klimacie średniowiecznym pieśni truwe
rów. Nie zawiodła nas Ewelina Czapniewska, 
dotychczasowa ostoja muzyczna Wieczorów, 
uczestniczka Teatru Amatorskiego, który pre
mierę spektaklu pt. "Obrazu skraju obojętno
ści" przedstawi 6 czerwca, dziewczyna muzy
kalna w sposób naturalny, nie wymuszony. 
Dzisiaj pokazała, że dobrze się czuje również 
w rytmach bluesowych, jak też jazzujących 
("Moje serce to jest muzyk"). 

Z utworami poetyckimi własnego autorstwa 
odważyli się wystąpić Przemek Gaweł - prze
myślenia w formie krótkiej wierszy - epigra
matów, i Dariusz Gadomski w poemacie "Po
wiedział Pan". Trudnym tekście poruszającym 

stylu życia, co zwie się intelektualizmem, 
niedosytem spontaniczności, szczerości, 
ciepła we wzajemnych kontaktach. Czasa
mi dobrze jest pomHczeć, zaufać innym ka
nałem przekazu. 

Teraz z przyjemnością słucham Aleksan
dry Rakoczy, jej dykcji. Przygotowała na dziś 
swoje ulubione wiersze B. Okudżawy, K. 
Przerwy-Tetmajera i J. Kochanowskiego. Po 
niej Paulina Domagała czyta "Klaustrofobią" 
i "Samotność" ]. Kotarzyńskiego. Dziewczy
ny w większości należą do Teatru Amator
skiego. A Nowik i P. Biegańska przedsta
wiają nam krótką scenkę "Biurokrata na wa
kacjach" z Teatrzyku "Zielona Gęś" . Nasz 
międzyrzecki malarz - artysta p. Hieronim 
Kozłowski również zdecydował się wystą
pić w wierszach wybranych - utworach swo
ich przyjaciół, jego debiut na scenie Wie

czorów Poetyckich jest udany. Laura Potocka z 
ciekawej poezji Julii Hatrwig wybiera "Piosen
kę kloszardów" o ludziach, którzy "postanowili 
żyć", chociaż nie przyszło im to łatwo, widząc 
ludzi przechodzących obok nich, ich samych , 
ich reakcje na inność, odmienność. Drugi utwór 
("Wariatka") jest o kobiecie, która idzie jakimś 
traktem, drogą - pomimo wszystkiego, samej 
siebie i tego, że nie ma celu. donikąd ta droga, 
to ludzki instynkt podążenia, egzystencjalny 
motyw wędrówki. Piękny to był wieczór z po
ezją . Ramy następnych takich są otwarte dla 
każdego. Zapraszamy muzyków, wokalistów i 
instrumentalistów, a także widzów. 

Iwona Wróblak 

.. MALUCHY" TEŻ POTRAFIĄ!!! 
... Z Panią będziemy bawić się w kole 
bo my kochamy nasze przedszkole ... 
Tymi słowami Kaja, Ernest i Sandra z grupy najmłodszej rozpoczęły przedstawienie dla. kole

żanek i kolegów ze starszych grup. "Maluchy" pięknie recytowały wiersze, śpiewały piosenkę 
"Tup, tup .. " i pokazały ruchem jej słowa. Rewelacją były dwa tańce: "Kazaczok" i "Taniec z 
kółkami", w którym wzięły udział wszystkie dzieci z grupy. Najmłodsza- Kasia Wesołowska 
bezbłędnie wyrecytowała wierszyk pt. "Tu paluszek.." i obdarowana została gromkimi brawami. 

W inscenizacji "Dzień w przedszkolu "Ernest, Wiktoria, Damian G. ,Kamil, Sandra i Dastin z 
przejęciem odegrali swoje role. Widzowie byli oczarowani. Pamiątkowymi zdjęciami i wspólnym 
śpiewem zakończyliśmy to miłe spotkanie. Niech mi wolno będzie w tym miejscu zainteresować 
wszystkich "naszym" Przedszkolem-bo oddział "maluchów" to wyjątkowe i czarodziejskie miej
sce. Tu rodzice i dzieci zdobywają nowe doświadczenia, przeżywają wspólnie pierwsze rozsta
nia. Dzięki pedagogicznej trosce o zaspokojenie emocjonalnych potrzeb małego dziecka umoż
liwiamy rodzicom obserwację swoich pociech, ich pierwsze reakcje, zachowanie i przeżycia 
zanim zostaną zapisane do przedszkola. Nasze Przedszkole zasługuje na miano 

"Przedszkola przyjaznego dziecku "-nauczyciele biorą pod uwagę indywidualne potrzeby dziecka 
i uznają jego prawa, rozu
mieją trudności, z którymi 
mierzy się każdy mały czło
wiek i starają się poznać 
jego potrzeby. 

Potrafimy zapewnić 
dziecku indywidualny kon
takt pełen ciepła i czułości. 
Dlatego "nowe dzieci" szyb
ko adoptują się w grupie 
odczuwając tą miłą i przyja
zną atmosferę. 

wych. grupy 
najmłodszej 

w Przedszkolu nr 6 mgr 
Małgorzata Pachoł 
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Wielkanoc z ubogimi radości z okazji tego Święta, spokojnej afirma. 
cji, miłości stąd wynikającej, podzielić się nią 
w tym śniadaniu wielkanocnym z ludźmi zasia
dającymi przy Dodatkowym Nakryciu. Patrzę 
na przychodzących na ich twarze. Oni to rozu. 
mieją, dziękując za dary i za życzenia świą
teczne. 

Holi w Klasztorze Sióstr św. Klary. Dzisiaj 
Wielkanoc w Stołówce dla Ubogich i Bezdom
nych. Żelazna furtka jest szeroko otwarta. Na 
stołach zasłanych białymi obrusami kosze wiel
kanocne. Na serwetkach pieczone baranki z 
ciasta, pęto kiełbasy, plasterki wędlin. Oczywi
ście jajka - pisanki ufarbowane, zielona papry
ka, owoce. Baby i inne ciasta, wszystko przy

riańskiej. Ludziom przychodzącym proponują 
pomoc nie narzucając swojej filozofii, nie wy
magając nagłych nawróceń. Siostry chcą pra
cować i służyć Panu, i - ludziom - jak ich 
patronka święta Matka Klara. Czynią to poprzez 
modlitwę i pracę. Miejsca, gdzie sprawuje się 
kult mają specyficzną atmosferę, która spra
wia, że są jak namioty zbudowane z cegiełek 

Iwona Wróblak 

Siostry św. Klary z Towarzystwa Przyjaciół 
św. Klary bardzo serdecznie dziękują za dary. 

strojone gałązką bukszpanu jak symbo
licznym mirtem. W pięknych prostych 
koszach ludzie dostają to wszystko, obok 
litra zupy z bochenkiem chleba. Są też 
skromne upominki dla dzieci - skarpet
ki, buciki, ubranka, kilka zabawek. 

Jedenasta. Ludzie już czekają przed 
bramą. Stojąc obok jestem świadkiem 
faktu, który tu się staje. Jak tworzy się 
wspólnota Judzi wzajemnie się szanują
cych. Tu w Klasztorze zanika nieufność 
wobec drugiego człowieka. Bo tu się 
przychodzi do Sióstr, gdzie obok bochen
ka chleba znajdzie się dla każdego cie
płe słowo, i uśmiech, który czyni prze
strzeń tej wspólnoty ludzi dających i bio
rących od siebie wzajemnie, jakby bar
dziej sakralną. Siostry poprzez sposób i 
miejsce, gdzie to się dzieje, jakby kon
sekrują fakt wręczania potrzebującemu 
człowiekowi posiłku, po który przy
szedł. Tutaj dawanie mniej człowieka 
upokarza. Otaczają siebie i tych ludzi 
atmosferę ciepłego, życzliwego współ

Za chleb - codziennie dawany z serca 1 
miłości szczególnie dziękują Państwu Da
nucie i Romanowi Rojkom. Panu Stanisła
wowi Bożkowi - za jarzyny na zupę, panu 
Augustynowi Szczerbie - za kości i wkład
kę do zupy, panu Waldemarowi Szczerbie 
za dary dla Ubogich na Święta, szczegól
nie za boczek, który włożyliśmy do świę
conek, panu Eugeniuszowi Bocerowi - za 
kości i wkładkę do zupy, pani Elżbiecie 
Szewczyczak-za jarzyny, panu Ryszardo
wi Dudzie - za 600 jaj kolorowych na Wiel
kanoc, wychowawczyni i uczniom z klasy 
II g z Gimnazjum nr l w Międzyrzeczu za 
dary na święta dla Biednych. Bardzo ser
decznie dziękujemy za pomoc finansową 
Parafii Pięciu Braci Męczenników Między
rzeckich w przygotowaniu 40 paczek dla 
Parafian od Parafii ufundowanych przez ks. 
Proboszcza. Szczególnie dziękujemy Pa
rafii Wojskowej Ducha Świętego . Dzięki 
tak wielkiej życzliwości na Swięta można 
było przygotować 90 Koszy ze Swięconką 
wielkanocną, 100 paczek dla naszych Ubo

czucia jak modlitwą. W codziennym słowniku 
sióstr jest takie piękne słowo DAR. To znaczy, 
jak myślę, obdarzony jesteś, abyś wzrastał i 
nie czuł się mały. Darując, czyniąc dar, posta
nowiły Siostry swoją osobą - postawą, wła
snym przykładem dać świadectwo pokory Pań
skiej prawdy mądrości i pokoju. One tak żyją. 
Dają cichy przykład, jak można żyć w Chrystu
sie. Przez kontemplację wyciszone. W Domu 
tak mocno osadzonym w tradycji Reguły kła-

modlitw i medytacji, i wchodzi się do nich jak 
do sakrum. Tutaj jest szczególne połączenie z 
celem doraźnej pomocy, pochylenia się nad 
konkretną potrzebującą osobą. 

gich. Dziękujemy również Kierownictwu mar
ketu LIDL za przekazywane prowianty. 

Siostry św. Klary 

Dzisiaj nastrój jest uroczysty w sposób szcze
gólny, by nic nie zostało uronione z wielkiego 
znaczenia najważniejszego chrześcijańskiego 
święta Wielkiej Nocy Zmartwychwstania. Nie 
umniejszając człowieka w spotkaniu z Bogiem 
chrześcijańskim. Dając cząstkę swojej wielkiej 

Darczyńcom gotowym wspomóc Siostry w 
ich działalności charytatywnej na rzecz Ubo
gich i Bezdomnych podajemy numer konta: 
Towarzystwo Przyjaciół św. Klary z Asyżu ul. 
Słowackiego 17, 66-300 Międzyrzecz GBS 
Międzyrzecz 83670000-206213-27006-1 

POŻEGNANIE 
Z PRZEDSZKOLEM 

" Tak niedawno żeśmy się poznali, 
a już pożegnania nadszedł czas .... " 
Te słowa piosenki często łyszymy na pożegnanie i zawsze 

przypominają nam, że coś się kończy tak jak i tym razem. 
Czas tak szybko upłynął i nawet się nie spostrzegliśmy, a na

sze pociechy mają po siedem lat. Za kilka dni kończą przedszkole 
i wyruszą w dalszą drogę po nowe doświadczenia i przygody. 
Pójdą do szkoły. Niektóre bardzo dobrze się znają. Są ze sobą od 
początku. Inne dotarły do nich później , ale najważniejsze że są 
teraz w jednej grupie. Przez te lata nawiązały się trwałe przyjaź
nie , które przetrwają niejedną burzę. Cały ten czas ramię w ramię 
kroczyły z naszymi dziećmi ich Panie Renata Jałoszyńska i Zyta 
Czechowicz. To one wspomagały rodziców w wychowaniu na
szych pociech , rozwijały ich sferę emocjonalną i intelektualną, 
uczyły zdobywać wiedzę o otaczającej rzeczywistości, przygoto
wywały z nimi przedstawienia, uczestniczyły z grupą w wielu 
imprezach na terenie przedszkola i miasta, organizowały wyciecz
ki i wyjazdy do teatru. Za troskę, trud włożony w rozwój naszych 
dzieci, dobre serce, szczery uśmiech i życzliwość gorąco dzięku
jemy: Paniom Renacie i Zycie życzymy dalszych sukcesów dy
daktycznych i wychowawczych w pracy z dziećmi. Chcemy, rów
nież podziękować Paniom Alicji Strzelczyk i Aleksadrze Pempera 
za świetną organizację wielu imprez na terenie przedszkola i poza 
nim. Paniom z obsługi Zofii Hornbek i Halinie Szajer za życzliwe 
podejście w wielu trudnych sytuacjach, w jakich nieraz znalazły 
się nasze pociechy. Paniom kucharkom za wyśmienite posiłki, 
którym nie dorówna żadna mama w domu oraz personelowi Przed
szkola nr 6. Dziękujemy i życzymy dalszej owocnej pracy 

Wychowankowie grupy 6 - łatków z rodzicami. 

PIESZA PIELGRZYMKA DO ROKITNA 
Miesiąc maj w kościele katolickim jest poświęcony w szczególny sposób Najświętszej Maryi 

Pannie. W tym miesiącu odbywają się nabożeństwa majowe, a wierni spieszą do miejsc kultu 
maryjnego. W święto M.B. Królowej Polski, 3 maja odbyła się piesza pielgrzymka do naszego 
diecezjalnego Sanktuarium w Rokitnie. Wśród pątników znaleźli się członkowie Klubu Absty· 
nenta .Oaza", dzieci i młodzież z Ciepłego Kącika u Jezusa przy parafii św. Jana Chrzciciela, 
Młodz i z Arki Przyszłości. Swoje prośby na Rokitniańskie Wzgórze zanosiły także grupy z 
Gorzowa, Witnicy, Zielonej Góry, a nawet Szczecina. Wszyscy oni prosili Matką Bożą o łaskę 
trzeźwości, o pokój w rodzinach , o wzajemny szacunek wśród bliskich. Myśli i słowa wznosiły się 
ku niebu echem modlitw i pieśni , a przejmujące świadectwa ludzkiego życia zapadały głęboko 
w serca. O godz. 12.00 została odprawiona uroczysta Msza św ., w czasie której uczestnicy 
pielgrzymki składali dary ofiarne: krzyż , plakat trzeźwościowy oraz emblemat: .Zasłużeni dla 
ruchu trzeźwości ", a także prace plastyczne przedstawiające rodzinę. W punkcie konsultacyj· 
nym była możliwość zakupu fachowej literatury. Odbyła się również Droga Krzyżowa. Jedną ze 
stacji nowo budowanych jest szczególnie bliska osobom zaangażowanym w ruch trzeźwościo
wy; będzie nosić nazwę .Upadek" - jako wyraz łączności upadku człowieka pod grzechem 
alkoholizmu z upadkiem Chrystusa pod krzyżem. W czasie pielgrzymki była okazja do wymiany 
doświadczeń między osobami działającymi w różnych klubach i stowarzyszeniach. 

Każda pielgrzymka jest niecodziennym spotkaniem dziecka ze swoją Matką , która cierpliwie 
słucha oraz okazją do refleksji nad własnym życiem i postępowaniem . A kiedy zbolałe nogi 
doznają odpoczynku u stóp Rokitniańskiej Królowej, usta szepcą słowa : 

Ty jesteś! Tu na nas czekasz, 
a my biegniemy do Ciebie z daleka, 
i wiesz, że Ciebie nad życie kochamy. 
Nasza Rokitniańska Pani! 

Spoglądasz na nas swym matczynym wzrokiem, 
gdy serca nasze zakryte świata mrokiem 
i wstawiasz się ciągle za nami. 
Nasza Rokitniańska Pani! 

A my w swej ludzkiej bezsilności 
biegniemy do Ciebie, czerpać z Twej miłości 
i tylko łzy z oczu nam płyną czasami. 
Módl się za nami Nasza Rokitniańska Pani! 
Małgorzata Stefaniak Ciepły Kącik u Jezusa 
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" ... jedno chce- to 
nie chce drugie ... " 

Koniec kwietnia był dla uczniów kl. fV A ze 
Szkoły Podstawowej nr 2 okresem bardzo wy
tężonej pracy. Przygotowywaliśmy się bo
wiem do przedstawienia na forum klasy wier
sza ] .Brzechwy pt. "Żuraw i czapla". Przygoto
wania te odbywały się w trzyosobowych ze
społach. Każdemu powierzono do odegrania 
rolę - narratora, żurawia lub czapli. Bardzo 
ważne były też scenografia i kostiumy i to ich 
przygotowanie pochłonęło najwięcej czasu. 

Sprawcą całego przedsięwzięcia była nasza 
nauczycielka j. polskiego, a zarazem wycho
wawczyni - p. Beata Bełz. 

Po kilkunastu dniach przygotowań nadszedł 
dzień, kiedy mogliśmy pokazać naszą pracę 
nie tylko Pani, ale także koleżankom i kole
gom z klasy. Stroje bohaterów wiersza były 
różne, lecz w każdym przypadku można było 
dostrzec ptasie elementy. Panie czaple ubrane 
były w kolorowe piórka oraz posiadały takie 
kobiece dodatki, jak : korale, wachlarze, kape
lusze czy torebki. Żurawie zaś przyodziani w 
krawaty i kapelusze sprawiali wrażenie " pta
sich elegantów". Istotną rolę w przedstawieniu 
odgrywał też narrator. I tu zapanowała całko
wita dowolność - wystąpił on jako drzewo czy 
na przykład kolorowy kwiatek. 

Wśród scenografii dominowały wysepki z 
trzcinami, wodne zarośla , ale też domy boha
terów ( kolorowy namiot). W takiej oto scene
rii żuraw i czapla wyznawali sobie miłość, choć 
wiadomo, że " chodzą wciąż tą samą drogą, ale 
spotkać się nie mogą ... ". 

Ta dwugodzinna lekcja była nie tylko cza
sem wspaniałej zabawy, ale pozwoliła nam sa
modzielnie interpretować poznany wcześniej 
wiersz. 

OlA KUDIAK I DOROTA BABUlA 

"Nie zapomnę Cię ... 
Mój Międzyrzeczu, 
będę ciągle mieszkać w nim 
- do końca swych dni". 
28 kwietnia 2003 roku w Ratuszu Między

rzeckim, na Sesji Rady Miejskiej , zostali od-
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EUROPEJSKI ROK NIEPElNO
SPRAWNYCH nadzieją lepszego bytu 

Europejski Rok Osób Niepełnosprawnych ogłoszony przez Radę Unii Europejskiej stał się 
faktem. Koordynacji jego obchodów podjął się Premier naszego rządu powołując Honorowy 
Komitet, który ma za zadanie organizację różnych przedsięwzięć i programów. 

Niepełnosprawni, w większości zrzeszeni w różnych organizacjach, kołach i stowarzyszeniach 
mają dużą nadzieję że ten rok być może przyczyni się do lepszego bytu i szerokiej integracji ze 
społeczeństwem oraz pozwoli zaistnieć w różnych dziedzinach ich życia, pracy, no i walki. W 
Polsce mamy obecnie prawy S ml niepełnosprawnych , z tego około 1,5 ml mieszkających na wsi. 
Wielu z nich żyje poniżej minimum dochodowego. Być może samo wejście Polski do UE zacznie 
przynosić jakieś efekty, trzeba będzie trochę poczekać. Ja osobiście sądzę że z chwilą wejścia do 
UE trzeba spełnić kilka warunków, między innymi prawnych. Pornoc UE w zakresie obejmują
cym niepełnosprawnych nie od razu poprawi naszą sytuację . Ale być może środki przeznaczone 
w ramach różnych funduszy i programów będą dla zainteresowanych inwalidów ciekawsze w 
celach poprawy i wykorzystania szans na przyszłość. 

Nasze prawo jest niby dostosowane do uregulowań już istniejących w UE, tylko że istnieje 
dziwna jak dla mnie sytuacja egzekwowania tych praw które należą się nam, pełnomocnicy ds. 
niepełnosprawnych począwszy od szczebla rządowego po niższe sfery administracyjne prześci
gają się w różnych obietnicach planach poprawy zapowiadaj mało znaczące zmiany. Zapowiedzi 
np.: zaostrzenia kar za nieprzestrzeganie prawa b~dowlanego, związanego z likwidacją baru -
tylko architektonicznych niczego nie zmienią. Z moich obserwacji wynika, że bariery będą, jeżeli 
zlikwiduje się samowolę budowlaną, to można mówić ż schody będą "normalne". Ważną sprawą 
jest rehabilitacja i to już od podstaw, mam na myśli wczesną rehabilitację dzieci niepełnospraw
nych o różnej etiologii schorzeń. Biurokracja, długie okresy wyczekiwania na decyzje lekarskie, 
brak wyrozumiałości nie pomaga nam lecz utrudnia nasze dążenia do lepszego bytu. 

Wydaje mi się że istnieje ogromna przepaść miedzy niepełnosprawnymi UE, a w Polsce. 
Wspólne działania mogą rozwiązać wiele kwestii prawnych i spornych w zakresie integracji 
społecznej, zawodowej i rehabilitacji. 

Rząd Polski złożył już deklaracje o uczestnictwie w kilku programach ogłaszanych w UE, które 
mają służyć niepełnospraw_ny,m. Jest to dla mnie tym obiecujące, że pozostawianie nas samym 
sobie nie będzie miało mie sca. My niepełnosprawni stanowimy niejako ważny potencjał intelek
tualny, jak też zawodowy i apołeczny. Najważniejsze jest to aby odpowiednie podejście władz do 
naszych spraw zmieniło nasz wizerunek w Europie. Jest wiele do zrobienia, akceptacja oraz 
wdrażanie prograQlÓW pomocowych dla naszego środowiska zmieni nasze podejście do udziału 
w życiu społeczeństwa, wspólnego bez rozgraniczeń i dyskryminacji. 

W dość dużej części naszego życia codziennego narzekamy, jednym słowem na wszystko. 
Bezrobocie, "chora" służba zdrowia, bezmyślność urzędnicza, zła wola dobrej interpretacji, brak 
odpowiedniego podejścia do rehabilitacji, nauki oraz leczenia, wskazuje na to, że trzeba szukać 
dobrych rozwiązań, coś zmienić, ulepszyć tak w UE jak i w Polsce. 

Standardy cywilizacyjne, które istnieją w krajach UE można wprowadzać i u nas, samorządy 
lokalne powinny przyjrzeć się bardziej naszym sprawom, a także wykorzystać, do tej pory niedo
stępne programy pomocowe np.: likwidacja całkowita barier architektonicznych dotycząca nie tylko 
ulic, schodów ale także ich likwidowanie w miejscach propagujących kulturę, sport i rozrywkę. 
Widzę tu dużą rolę jaką powinny spełniać nasze media, bo jak do tej pory mało się pokazuje, 

czy pisze w prasie o istotnych problemach. Ja sam, jako działacz nie mam dostępu do materiałów 
propagandowych, to w czym się staram orientować wiem jedynie z mizernych źródeł. Po prostu 
"ktoś" zapomniał o lepszej informacji nas, samych zainteresowanych niepełnosprawnych. 

Nie chciałbym być zawiedziony, tym że obchody Roku Osób 
Niepełnosprawnych przebiegły bez echa i zakończyły się tylko "czczym gadaniem" 
Niepełnosprawnym z naszego Miasta jak i sobie życzę jak najlepszego 
współdziałania w walce o swoje prawa. 

Eugeniusz Luc 

Żywa lekcja historii na medal... 
znaczeni z okazji 1000-lecia Grodu Mię
dzyrzecz i Męczeńskiej śmierci Pięciu 
Braci Międzyrzeckich m.in. Anna Kuź
mińska-Swider, redaktor naczelna 
"Kuriera Międzyrzeckiego", redaktorzy: 
Stefan Cyraniak, Kazi
mierz Kulas, Izabela 
Stopyra, redaktor naczel
na "Powiatowej, ks. kan. 
Grzegorz Tuligłowicz, 
Nina Religa - nauczyciel
ka, Teresa Kaminiarczyk 
-dyr. Szkoły Nr 3, Albert 
Daszkiewicz - długolet
ni dyr. Suszarni, Aleksan-
der Zielonka - lekarz, re

daktor "Powiatowej", "Zielone
go Sztandaru", Jan Salej- dłu
goletni sołtys wsi Kaława. 

Medale milijne na spotkaniu 
wręczali : burmistrz Tadeusz 

Dubicki oraz przewodniczący Rady Miejskiej 
Bogusław Czop. 

Spotkanie odbyło się w bardzo serdecznej 
atmosferze. 

Kazimierz Kulas 
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Przeżyjmy to jeszcze raz ... 
Chmurokorytarz do raju 

Taki tytuł mi się nasunął, kiedy 21 kwietnia 
stanęłam na środku sali wystawowej w "Ko
tłowni". Od razu zobaczyłam jeden obraz -
wewnętrznie zintegrowany. Na jednej ze ścian 
chmury wdarły się do moich oczu, zaś następ
ne ' ciany rajem były - wielkim ogrodem 
duszy. jakie to z ducha przeczute, a więc 
piękne, że dwie malarki, artystki - Wan
da Namiestnik z Międzyrzecza i Jolan
ta Nowak z Poznania, posługując się zgo
ła jakże różnymi środkami artystycznego 
wyrazu - opowiedziały oglądaczom o trans
cendentalizmie bytowania maleńkiej isto
ty, jaką jest człowiek. Jolanta Nowak w 
swojej twórczości malarskiej wyraziła to, 
co niedotykalne, co dzieje się poza zasię
giem widzenia. Frapująca ją tajemnica prze
strzeni odnosi się jednak bezpośrednio do 
człowieka. W jej chmurach jawi się tęsk
nota natury ludzkiej do poznania źródeł 
praistnienia świata. Malarka zmaga się z 
głębią nieba, z jego zjawiskowością i potę
gą wprost zniewalającą. Chmury u Jolanty 
Nowak są jak uczynione z powietrza wiel
kie kryształy. Wędrują, przetaczają się po 
skłonie nieba, klękają przed horyzontem i pła
czą. Wyraźnie widać krople deszczu na skó
rach chmur. To łzy istnienia. 

jest także w tych chmurach wszechobecność 
mgieł. Chmury owinięte takim woalem są mi
styczne i misterne. Misterium polega na zagad
kowości i generowaniu niezliczonej liczby za-

pytań o sens istnienia człowieka tutaj i teraz, a 
także o sens jego istnienia poza wymiarem cza
soprzestrzeni. Autorka obrazów sugeruje, że 
poza bezmiarem mgły istnieje jakiś inny, nie
znany świat. Świat, w którym rządzi Boski lnte-

lekt. Świat chmur u joli Nowak jest lekarstwem 
na przemijalność człowieka. Świat chmur jest 
jego azylem. Świat chmur prowadzi do raju, jak
że kolorowo przedstawionego przez Wandę 
Namiestnik. U joli Nowak chmury są bramą do 
takiego raju , zaś u Wandy Namiestnik ten raj 
wyraźnie widzimy. Widzimy protoplastę Adama 
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i pramatkę Ewę. Oboje są nadzy. Przyroda wo. 
kół nich tryska. Drzewa nieskarlałe - wbite w 
chmury, i jeszcze taka jęcząca, jasna kula słońca 
- taka bliska człowiekowi, zaledwie o jeden 
poziom widzenia i opromieniowania go miło. 
ścią. Jest w obrazacli Wandy Namiestnik 'ogrom. 
na tęsknota za wieczną wyidealizowaną miło. 
ścią. Jest też wieczne pytanie: dlaczego czło. 
wiek został wygnany z raju? Dlaczego musi wciąż 
uciekać ze świata, takiego jakim on jest? To pod
stawowe, ale jakże fundamentalne pytania, któ

re zresztą zadajemy sobie wszyscy. Od
powiedź na nie - być może jest prosta. 
Prostota tkwi w zrozumieniu, i ponie
kąd realizacji naszego człowieczeństwa 
na tle transcendentnego zderzenia my
śli i czystego ducha. Wanda Namiest
nik w swoim malarstwie dociera także 
do istoty pierwszego grzechu, którym 
o dziwo nie jest "miłość" Adama do Ewy 
i odwrotnie. Istotą pierwszego grzechu, 
wg malarki, jest chęć posiadania wła
dzy jednego człowieka nad drugim. 
Stąd wszystkie nieszczęścia świata, stąd 
gryząca samotność człowieka ... Zasta
nawiam się czy raj Wandy Namiestnik 
jest Rajem Utraconym czy Odzyskanym? 
Jedno wiem na pewno, że ów Raj jest 
ogrodem jej duszy. Człowiek w tym 
ogrodzie jest drobiną roślinną, wiotkim 
listkiem na Ogromnym Drzewie ... Ab

solutu. Warto było widzieć tę wystawę, cho
ciażby z jednego powodu - chociażby z powo
du eksperymentu artystycznego. Eksperyment 
ów polegał na tym, że w chmurokorytarzu do 
raju oglądacze mogli wraz z obiema artystkami 
przeżyć jeszcze raz swoją rajską pierwotność. 

Irena Zielińska 

- pani JULIA KRYNICKA. kierownik biblioteki w 
Pszczewie 

Po raz pierwszy Odznakę Zasłużony Działacz Kultury 
Dnia 8 maja 2003 w Wojewódzkiej i Miejskiej Bibliote- podniesieniu rangi zawodu bibliotekarza, zgodnie z po- przyznano trzem wójtom, którzy służą dobrymi wzorcami 

ce Publicznej w Zielonej Górze, w pięknej Sali Dębowej trzebami współczesnej wiedzy i nowoczesnym warszta- jak otaczać troską biblioteki, ich personel, księgozbiór, 
uroczyście obchodzono Dzień Bibliotek i Bibliotekarza w tern informacyjnym. środki techniczne czy lokale. 
województwie lubuskim. Tegoroczne uroczystości przy- Spotkanie miało na celu uhonorowanie wielu bibliote- Zainteresowanych odsyłam do rozmowy z Janem 
gotowało Stowarzyszenie Bibliotekarzy Polskich Zarząd karzy oraz wszystkich tych, którzy zasłużyli się bibliotekar- Dżygą , jednym z nagrodzonych wójtów, która ukazała 
Okręgu w Zielonej Górze. Gospodarzem była pani MA- stwu. Miło mi poinformować, że z powiatu międzyrzec· się na łamach Gazety Lubuskiej 12 maja 2003. Uhono-
RIA WASIK - dyrektor biblioteki wojewódzkiej i przewod- kiego wyróżnienia otrzymały : rowano też dziennikarkę Danutę Piekarską , która jak 
nicząca okręgu w jednej osobie. 1. Odznakę "Zasłużony Działacz Kultury" przyznawa- mało kto orientuje się w problemach współczesnego 

Święto na stałe wrosło w naszą środowiskową trady- ną przez Ministra Kultury - pani OLGA DZIOBKO, kie- bibliotekarstwa, zawsze pełna zrozumienia dla pracy bi-
cję i sprzyja oglądowi naszych spraw. Zaproszenie na rownik biblioteki w Biedzewie bliotekarzy. Zgodnie z katalońską tradycją każda z na-
naszą uroczystość przyjęli m.in. wicemarszałek wojewódz- · pani HALINA WOJCIECHOWSKA, prac. Oddziału grodzonych osób otrzymała z rąk wicemarszałka różę. 
twa łubuskiego Bogusław Andrzejczak, prezydent Zielo- dla Dzieci w Międzyrzeczu- pani KRYSTYNA PAWŁOW- Specjalne życzenia złożył osobiście wszystkim biblio-
nej Góry Bożena Ronowicz, przedstawiciele Uniwersy- SKA, kustosz biblioteki w Międzyrzeczu tekarzom ERNEST BRYLL, poeta, dramatopisarz, dzien-
tetu Zielonogórskiego, poeta Ernest Bryll oraz zaprzyjaź- 2. Dyplom Marszałka Województwa Lubuskiego An- nikarz, ambasador Polski w Irlandii, tłumacz literatury 
nione z biblioteką instytucje. drzeja Bocheńskiego- pani KRYSTYNA HAK, prac. Filii czeskiej i irlandzkiej. W swoim kilkudziesięciominutowym 

Motywem przewodnim okolicznościowego spotkania Bibliotecznej w Goruńsku wykładzie mówił zajmująco o roli książki w jego życiu, o 
w ko~ekście czerwcowego ffi~ffi~ ~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~~blio~karzach ks~aH~ących~go u~~ 
dum były polskie biblioteki w Europie L bania czytelnicze czy przygotowujących at-
i ich znaczenie w realizacji koncepcji Ernest' BRYL mosterę podczas licznych spotkań autorskich. 
społeczeństwa informacyjnego, rola WIERSZE wybrane Calość bardzo dowcipna i pełna ciepła pod 
władz państwowych i samorządowych adresem bibliotekarzy. W swojej wypowie-
w tym procesie. - - ---- dzi nawiązał też do procesu integracji z Unią 

W)'DAWNICTIVO LJTERA~IE 
Kolejni przedstawiciele władz w Europejską, wspomniał o doświadczeniach 

swoich wystąpieniach zachęcali bi- :ti"' w 0Jv-~ vf. of> .R.iJPP krajów (Niemcy, Wielka Brytania, kraje skan· 
bliotekarzy do prezentowania własne- te ~ " · ·~· · · dynawskie), które są przykładami dobrego 
go dorobku, przedstawiania uzasad- gospodarowania zasobami intelektualnymi 
nionych potrzeb swoim władzom i · i informacyjnymi, gdzie państwo przejawia 
środowisku. Wskazywali na korzyści , · . _ 

1
;P- większą troskę o biblioteki. 

których źródłem jest sprawnie dzia- . ,. d\ _i' ~~ Po części oficjalnej przedstawiono pro· 
łająca biblioteka. ~ \GO ' gram artystyczny oparty na tekstach Erne-

Bibliotekarze natomiast zwrócili --< ~ sta Brylla oraz etiudę Małego Studium Te-
uwagę na konieczność skuteczniej- (\ ~~ ~~\ atralnego, działającego przy Oddziale dla 
szego wdrażania europejskich i świa- '\:fJ Dzieci w Zielonej Górze. 
towych standardów do bibliotek; ko- ~ - ~ T e odznaki i dyplomy mają swoją wagę. 
nieczności szerzenia wiedzy o nich qJ ~ Po prostu zobowiązują do jeszcze lepszej 
wśród centralnych i lokalnych decy- pracy. Jesteśmy otwarci na nowe idee, na 
dentów. Mówili o środowiskowych bibliotekę przyszłości. Chcemy łączyć trady· 
zmianach w otoczeniu społecznym cję z nowoczesnością. 
bibliotek na temat ich roli i funkcji i Krystyna Pawłowska 
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- ORDYNATOROWI, WSZVSTKIM 
LEKARZOM I PERSONELOWI 
CZNEMU ODDZIAŁU INTENSYWNEJ 
OPIEKI MEDYCZNEJ SZPITAIA 

MEDY 

W MIĘDlYRZECZU 
SERD 

OPL 
ECZNIE DZIĘU]EMY ZA TROSKLIWĄ 
EKĘ W OSTATNICH DNIACH życiA 

' YSZARDA KOPC~SKIEGO śP. R 
ŻONA Z DZIEĆMI 

WSZVSTKIM, KTÓRZY OKAZALI 
WSPÓŁCZUCIE, UCZESTNICZVLI 

W MODLITWACH RÓŻAŃCOWYCH, 
ŚWIĘTEJ ORAZ POGRZEBIE NASZEGO 

OCHANEGO MĘŻA, OJCA I DZIADKA 
MSzy 

~ 

' ŚP. RYSZARDA KOPC~SKIEGO 
SERDECZNE PODZIĘKOWANIA 

SKłADA RODZINA 

S e 
od d 

rdeczne podziękowanie personelowi 
ziału Opieki Paliatywnej oraz Oddziału 
wnętrznego Szpitala w Międzyrzeczu We 

za t roskliwą i fachową opiekę podczas 
ikiej choroby w ostatnich dniach 

życia mojej kochanej żony 
czę 

śp . Stefanii Klemenczak 
składa mąż 

Przyjaciołom, znajomym, sąsiadom, 

i A 
księżom Andrzejowi Tymczyjowi 

ndrzejowi Kugielskiemu, którzy okazali 
zucie i pomoc w ciężkich dla nas chwilach 
uczestniczyli w modlitwach różańcowych 

współc 

oraz 
i pogrzebie 

śp. Stefanii Klemenczak 
serdeczne podziękowania 

składa mąż z rodziną 

Między rzecz 

Uroc zystości kościelne i patriotyczne 
"Ku Tobie, Matko, lud modły wznosi 

yzny o szczęście prosi, 
opiekę Polska oddana -

Pani Niepokalana." 

l dla Ojcz 
Bo w Twą 
Strzeż ją. 
c entralnym punktem programu obchodów uroczystości 3 Maja 

~ięta Najświętszej Maryi Panny Królowej Polski - była odprawiona 
d sza święta za Ojczyznę w Kościele p.w. Swiętego Wojciecha w Mię-
zyrzeczu. 
Mszę św. odprawił proboszcz ks. kan. Grzegorz Tuligłowicz. 

Z ROK/TNA ... 
Czerwiec - miesiąc, który każdemu przypomina, że życie 

ludzkie realizuje się najpiękniej i najskuteczniej gdy nasza niedo
skonała rzeczywistość będzie oparta na miłości, która jest warto
ścią najwyższą. 

Najświętsze Serce Jezusa źródłem wszelkiej miłości, żyjemy 
w cywilizowanym świecie, wszystko jest doskonałe, precyzyjne, 

dokładnie obliczone, zakodowane, na poziomie. Czy jest w tym wszystkim miejsce 
na milość? Czy jest to dar z serca do serca. A może tylko zwykła ludzka techniczna, 
dyplomatyczna czynność. Niech będzie Bóg uwielbiony, niech będzie wielbione 
Najświętsze Serce Jezusa za tysiące wspaniałych ludzi: wychowawców, lekarzy, 
pielęgniarek, strażaków, urzędników, policjantów, którzy swoje życie traktują jako 
służbę, a więc dar serca do serca drugiego człowieka. 

Szczęśliwy Międzyrzecz-Uroczystością św. Męczenników Międzyrzeckich Świę
to Zwycięstwa dobra, miłości, świadectwa . Dlatego głosem wiary lub patriotyzmu 
wołamy: Swięci Bracia Międzrzeccy Wasze męczeństwo ukazujące, jak miłość moc
niejsza od śmierci (Pnp 8,6), rodzi w każdym z nas pytanie: czy mnie starczyłoby 
wiary, nadziei i miłości, aby złożyć tak heroiczne świadectwo. Niech śmierć Waszą 
jaką ponieśliście za wierność sumieniu, za wierność Chrystusowi, znajdzie odpo
wiedź w sercach wierzących, niech Wasze świadectwo umocni słabych i małodusz
nych będąc posiewem nowej żywotności Kościoła na piastowskiej Ziemi. 

Na uroczystości M iędzyrzecki e i do Matki Cierpliwie Słuchającej w Rokitnie 
zaprasza Ks. Tadeusz Kondracki Rektor Sanktuarium w Rokitnie 

Pani Wandzie Kowalewskiej 
wyrazy szczerego współczucia 

z powodu śmierci Teściowej 

składa 

Grono Perlagogiczne ze Szkoły 
Podstawowej nr 3 w Międzyrzeczu 

Uroczystości z okazji Dnia 
Zwycięstwa 

Z okazji zakończenia II wojny światowej, 
58 rocznicy Dnia Zwycięstwa nad faszy
zmem, 10 maja 2003 r. w kościele p.w. św. 
Wojciecha w Międzyrzeczu została odpra
wiona msza św. za Ojczyznę i poległych 
żołnierzy na wszystkich frontach oraz żyją
cych Kombatantów. 

Proboszcz, ks. kan. Grzegorz Tuligło 
wicz na wstępie powitał przedstawicieli 
władz, wszystkich szczebli, poczty sztan
darowe, Kompanię honorową, orkiestrę, 
młodzież, gości, parafian, przybyłych na tę 
uroczystość ... . 
Mszę św. celebrowali: ks. kapelan mjr Jerzy Niedzielski i ks. Marek 

- pallotyn. Po Mszy św. zebrani udali się pod Pomnik 1000-lecia. Prze
mawiali: prezes Koła Kombatantów- Leon Szymański, burmistrz
Tadeusz Dubicki. Organizacje złożyły wiązanki kwiatów. W imieniu 
organizatorów - prezes kombatantów Leon Szymański podziękował 
wszystkim za przybycie. Po capstrzyku weterani udali się na cmentarz 
radzieckich żołnierzy, gdzie również złożono wiązanki kwiatów. 

Notował; Kazimierz Kulas 

Homilię wygłosił ks. mjr 1 erzy Niedzielski. Kościół był wypełniony 
wiernymi po brzegi. 

Po nabożeństwie kompania honorowa, Poczty Sztandarowe, delega
cje, księża , młodzież ,parafianie, mieszkańcy Międzyrzecza udali się 
pod Pomnik 1000-lecia, celem złożenia wiązanek dla upamiętnienia tej 
rocznicy. Kompania Honorowa oddała salwy. 

Było też przemówienie okolicznościowe z-cy burmistrza - Zdzisława 
Czekały. Pomimo zachmurzonego nieba, porywistego wiatru, miesz
kańcy licznie wzięli udział w tej uroczystości. 

Kazimierz Kulas 
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BIURO OBROTU NIERUCHOMOSCIAMI 

''DOM' 
66-300 Międzyrzecz Os. Centrum 8 

tel./fax 0-95 741-10-23; 741-26-49; 749-1 5-92 
0603638808 ; 0692226566 

e-mail: bondom@poczta.onet.pl www.bondom.republika.pl 
CZŁONEK WLKP STOWARZYSZENIA POŚREDNIKÓW 

W OBROCIE NIERUCHOMOŚCIAMI 
BIURO UBEZPIECZONE, UCENCJAZAWODOWAnr2783, nr3465 

Wraz z ożywieniem wiosennym widać także zwiększenie zaintere
sowania rynkiem nieruchomości , proponujemy więc zapoznać się z 
naszymi ofertami i zapraszamy do naszego biura - parter biblioteki. 
Dziś przedstawiamy ofer ty najnowsze. 

l. BOBOWICKO - dom 
wolno stojący par terowy z pod
daszem u żytkowym o powierzch
ni 270 m2, podpiwniczony, stan 
surowy otwarty przykryty da
chem dwuspadowym z dachów
ką czarną ceramiczną. Zbudowa
ny z ekologicznych elementów 
/suporeks z kratówką/ Na dział- lirillfllll.'!!i'ł 
c e energia i woda. Powierzchnia działki przylegającej do lasu 7,45 
ara, do jeziora ok. 150 metrów Cena - 150.000,-zł 

2. PSZCZEW- piękna miejscowość turystyczno rekreacyjna w 
parku krajobrazowym z dziewiętnastoma czystymi jeziorami !!!!!!! 
dom wolno stojący bardzo funkcjonalny. PARTER - salon 36 m2, 

kuchnia, łazienka , gabinet, holi wej ściowy 16 m2·, PIĘTRO - 3 
sypialnie z tarasem, łazienka pow.ll m2• Strych do adaptacji. 

Dom zbudowany z cegły kratówki, okna PCV wymienione w 
2002 r. Dobudowany garaż z warsztatem, wiata na dwa samochody, 
podjazdy polbruk. Działka ogrodzona zagospodarowana. Ogrzewa
nie olejowe, przyłącze gazowe, kanalizacja, telefon . ISDN, siła. Dach 
dwuspadowy kryty malowaną blachą ocynk. Cena 250.000 zł. 

Posiadamy mieszkania dwu i trzypokojowe do wynajęcia !!! 
Zapraszamy. 

Ewa Miszczak i Iwona Stachowiak 

INDYWIDUALNA 
SPECJALIS1YCZNA PRAKTYKA 

STOMATOLOGICZNA 

Monika Fontowicz-Kranc 
Plac Powstańców Wlkp. 4 

/poradnia KOLMED - wejście od peronu/ 

Przyjmuję wszystkich pacjentów 
ubezpieczonych w ramach 

NARODOWEGO FUNDUSZU ZDROWIA 
Rejestracja osobista lub telefoniczna pod numerem 

o 601587 705 

STANISłAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 

Przyjmuje w pierwszy i trzeci piątek miesiąca 
od godz. 17.00-18.00 

Międzyrzecz ul. Konstytucji 3 Maja 16 
za apteką "Nagietek" 

Telefon 741-23-92 kom. 0602 224 290 

"MEDICUS"- Ryszard Us 
lekarz chorób wewnętrznych 

specjalista medycyny rodzinnej 

USG EKG 
cholesterol i cukier we krwi 

CODZIENNIE- Zbąszynek, ul. Chrobrego 7 
ŚRODA od godz.l5.00- Międzyrzecz, ul. 30 Stycznia 80 

Tel. 068/384-94-04, 068/34 7-93-49, 
teł. kom.0602 291 075 

LEK. MED. MACIEJ RYBACKI 
Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej 

Międzyrzecz, Plac Powstańców Wlkp. 4 
(dawniej Przychodnia Kolejowa) 

przyjmuje ZAPISY DO PRAKIYKI 
LEKARZA RODZINNEGO 

wszystkich pacjentów ubezpieczonych 
w ramach Narodowego Funduszu Zdrowia 

od pon. do pt. 8.00 - 14.00 
Tel. 741-26-55 wew. 330 

Lek. med. Jadwiga Kozińska 
specjalista rehabilitacji 

medycznej 
przyjmuje w środy w godz. 17.00 - 18.00 

Międzyrzecz Os. Zamkowe 18 

· Tel. 741-29-98 
SCENARIUSZ ZDOBYCIA ŚRODKÓW NA 

REALIZACJĘ DZIECIĘCYCH MARZEŃ 
- WIEŚCI Z KAŁAWY 

Czas przedświąteczny kojarzy 
mi się z wielkim oczekiwaniem, 
radością i nadejściem wiosny. Ale 
nie tylko! Byl to czas na wielkie 
przemyślenia na temat innych lu· 
dzi, ich trosk. Wpadł mi do głoWY 
pewien pomysł , aby zorganizo
wać pierwszakom wyjazd na ba
sen. Ale skąd wziąć pieniądze?! 

Na początku miałam dużą 
wiedzę teoretyczną i mgliste WJ· 
obrażenia, jak można to os1ą· 
gnąć? Udało się! Chodzi prze· 

(ciąg dalszy na str. 38) 
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KURIER MIĘDZVRZECKI 

Pyfania do Unii 
Tak dla Referendum 

w czerwcu (7· 8) podczas referendum nad członkostwem Polskl w Unii Europej· 
skiej będziemy musieli wszyscy zadać sobie fundamentalne pytanie. Czy Tak dla 
Unii? Naturalnie każdy ma prawo do własnego zdania w kwestii przystąpienia Polski 
do UE. Prawo wolnego wyboru jest podstawą każdej demokracji i nie dodaje tu 
słowa prawdziwej, bo albo jest demokracja (prawdziwa) albo jej nie ma. Właśnie ten 
nas glos w wyborach czy referendum jest naszym prawem, w niektórych państwach 
obowiązkiem , wyboru i pomimo, że w Polsce nie ma przymusu wyborczego to każdy 
powinien traktować wybory jak swój obowiązek . Obowiązek decydowania o losach 

swoich i całego państwa . l 
nie szukajmy argumentów 
na to, że nie glosujemy, bo: 
mój glos nic nie znaczy, mój 
glos nic nie zmieni, jestem 
zmęczony polityką, i tak zro
bią co chcą. Nas głos tyle 
samo znaczy i zmieni, co~~.<>s 
prezydent, premiera czy wuj
ka Mariana i pomimo, że 
lityka nas zmęczy , to 
m~:~ 111VJ1CIJaJrny sobie hasła, .że 

chcą". To właśnie 
brak uczestnictwa w wyborach prowadzi do władzy trafiają się 
ludzie przypadkowi ludzie czy partie małego formatu. A w wypadku czerwcowego 
referendum nas głos będzie naszą decyzją o losach Polski i roli ją nasz kraj odegra w 
zjednoczonej Europie. Czy będziemy ją współ tworzyć czy zostaniemy z tylu a właści· 
wie na szarym końcu? 

Nie jest moim zamiarem w Jym artykule przekonywać kogoś do Unii, czy wymieniać 
argumenty za przystąpieniem Polski do UE. Osobiście nie bylem na początku euroen· 
tuzjastą i nadal dostrzegam . 'ele minijsów integracji, szczególnie istotnych w pierw
szych latach członkostwa . Lecz jestem za przystąpienia Pafski do UE, bo widzę w tym 
szanse dla dalszego rozwoju naszego kraju a w konsekwencji poprawy jakości życia. 
Niewiele słyszałem merytorycznych argumentów tyćh, którzy są przeciwni wejścia Pol· 
ski do UE. Właściwie większość ich argumentów to populizm, granie na nastrojach 
społecznych i zwyczajne partyjne interesy. 

Zawsze można krytykować to, że w negocjacjach przed akcesyjnych nie osiągnęliśmy 
tyle ile by się chci~ Lecz w każde~dyskusji, jeżeli jesteśmy przeciw to należy nie tylko 
powiedzieć, dlaczego, lecz prz~ić alternatywę, drugie wyjście dla Polski. Bo jeżeli 
nie do Unii, to gdzie? Nas~ człOnkostwo w Unii to kwestia miejsca w Europie, naszego 
współdecydowania o je(łosaCh i kierunkach rozwoju. Wchodząc do UE Polska będzie 
miała 27 głosów podczas podejmowania najważniejszych decyzji, o 2 glosy mniej niż ' 
najwięksi: Niemcy, Francja, Anglia, Włochy i tyle samo co Hiszpania. Polska musi 
zapewnić sobie bezpieczeństwo ekonomiczne, sami tego nie osiągniemy. Dlaczego? 
Bo mamy za słabą złotówkę i w konfrontacji z silnym euro nie mamy większych szans. 
Tylko będąc w strefie euro będziemy bezpieczni ekonomicznie. Członkostwo w Untł to 
też szansa wzrostu gospodarczego, który mogą zapewnić inwestycje zagranicznych firm 
i nie chodzi tylko o te duże firmy lecz przede wszystkim o te małe i średnie. Tylko 
inwestycje mogą przyczynić się do wzrost gospodarczego ale na inwestycje P9trzebne 
są pieniądze , których nie mamy. A wszystko to łączy się w sposób bezpośredni,.z 
zmniejszeniem bezrobocia, które est wielkim hamulcem naszej gospódarki. 

Na dobrobyt przyjdzie nam jeszcze długo poczekać i Unia to nie dobry wujek, który 
wszystko daje. Ale mocny i wymagający partner. Bo głównym założeniem UE jest 
partnerstwo i równe prawa dla wszystkich. Prawa i obowiązki wynikające z współtwo
rzenia wielkiej Europejskiej Wspólnoty. 

Bliżej 
Dn. 6.05 2003 r. młodzi entuzjaści z Gimnazjum nr 2 im. Adama MiciKiev~icz,a~ 

Międzyrzeczu odwiedzili ratusz. Tu wzięli udział w szkoleniu o tematyce 
wykładów został przygotowany przez specjalistów z dziedziny europeistyki pra(XJWnikć>W 
UAM w Poznaniu i Collegium Polonicum w Słubicach . Na warsztaty przyszli także 
uczniowie z Gimnazjum nr 1. Razem tworzyliśmy około 50 osobowa grupę. Gospoda
rzem spotkania był burmistrz naszego mia- · 
sta · Tadeusz Dubicki, który powitał zebra· 
nych i wygłosił do młodzieży kilka miłych słów. 
Na warsztaty składały się trzy części . W pierw· 
szej mogliśmy zapoznać się z mechanizma
m.i rządzącymi Unią Europejska. Zgłębiliśmy 
Wiedzę na temat struktur i prawodawstwa 
unijnego. Po krótkiej przerwie rozpoczęła się 
druga część, w której zostaliśmy podzieleni 
na dwie grupy. Na chwilę sala, w której 
P?Została nasza grupa, zam ieniła się w stu
d.lo. telewizyjne, a uczniowie w przedstawi
ct~ll fikcyjnych partii politycznych, reprezen
tuJących interesy poszczególnych środowisk 

r~~stą~liąniEm~ Pólski do Wspólnoty 
wykształcić w sobie nowe umiejętności, 

nym i umiejętne przedstawianie swych racji, tak 
Po kolejnej przerwie przyszedł czas na trzecią część l 
krajach piętnastki. Trzeba że podczas 

wiedzą. PoznaU1śmv 
tyczących państw u ..... , .... ,.: ... . 

Szkolenie, choć "''"'""v' Jll\ł ' 'III!Jn"'-
dzinne, okazaló się Mrlrt:m · ~<mta~C 
liśmy nawą wiedzę 
dziliśmJ swoje doł)'Chc:zasc>Wi 
Myślę, ze takie przedsi~NZięc~:s 
trzebne. Dobrze by 
były czyściej , gdyż nasze 
gólnie młodzież , powinna 
więcej informacji na temat org<mlz;acji,· 
częścią niebawem ma stać się Połskt 

Katarzyna Slekancrwtcz. 
ucz. kl. III B Gimnazjum nr 2 
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Z KRONIKI l LO 
skiej. Międzyrzecz 11.04.2003r. 

. Indywidualnie w tym Konkursie Szczepan 
Glura zajął II miejsce a Katarzyna Dobrucka 
III m.(opiekun mgr Maciej Rębacz) bliża się do końca. 

Pierwszym tego 
sygnałem jest 
oczywiście zakoń
czenie zajęć przez 
uczniów klas 
zwartych i zdawa
~gzaminu dojrzało-

W tym roku w dniach 6 i 7 maja do egzaminu 
maturalnego przystąpiło w naszej szkole 153 
uczniów. W pierwszym dniu wszyscy zdawali 
egzamin pisemny z języka polskiego, natomiast 
w drugim z wybranego przedmiotu: matematy
kę zdawało 68 osób, historię 43, geografię 22, 
biologię 14, język angielski 4, język niemiecki 
l i chemię l. 

Egzaminy pisemne pozytywnie zaliczyło 148 
abiturientów. Wystawiono 8 ocen celujących i 
było 42 zwolnienia z egzaminów ustnych w tym 
10 osób uzyskało zwolnienie z dwóch egzami
nów ustnych. Z języka polskiego zwolniono 17 
uczniów, z matematyki 3, z historii 11, z biologii 
6, z geografii 2, z języka angielskiego 2 i z che-

SPROSTOWANIE 
W numerze 5/147 na str. 6 w artykule pt. : 

"To będzie przedsięwzięcie jakiego jeszcze nie 
było" autorka użyła słów: "Spartakiada Anoni
mowych Alkoholików". 

Informujemy, że Spartakiady Trzeźwości nie 
organizują Anonimowi Alkoholicy tylko Klub 
Abstynenta, w którym istnieje świetlica profi
laktyczno- wychowawcza "Młodzi z Arki Przy
szłości", członkami Klubu są też żony, matki, 
dorosłe dzieci, sympatycy oraz osoby uzależ
nione. 

Anonimowi Alkoholicy, Al-anon, Al-aten są 
to grupy wsparcia istniejące przy Klubie Abs
tynenta; są niezależne, samofinansujące się 
oraz realizujące swoje zadania. Używanie okre
ślenia Anonimowi Alkoholicy w odniesieniu do 
Klubu Abstynenta jestnieprawidłowe i dyskry
minuje osoby, na których życie wpłynął alko
holizm bliskich. Jak można przyjść do klubu i 
zaraz stać się Anonimowym Alkoholikiem i szu
kać pomocy dla siebie i bliskich pokonując lęk, 
niepewność? Jak później wrócić do środowisk, 
w których przebywa się na co dzień i jest się 
napiętnowanym z tego tytułu? Tym bardziej, 
że w domu osoba uzależniona również nie ak
ceptuje pracy nad sobą i szukania pomocy na 
drodze do zdrowienia. To bardzo przeszkadza 
i uniemożliwia korzystanie z systematycznej 
pomocy i wsparcia dla siebie i bliskich na dro
dze do normalnego życia. Często zdarza się, 
że prosząc o wsparcie sponsorów, odmawiają 
nam pomocy nie znając istoty problemu uza
leżnienia i trudno jest nam przebić się przez 
mur nieufności i odrzucenia. 
Członkowie Klubu Abstynenta "OAZA" 

mii l. Sześć osób dostarczyło certyfikaty języ
kowe, na podstawie których uzyskują zwolnie
nie ze zdawania egzaminu z języka obcego i 
jednocześnie otrzymują ocenę celującą. 

*********************** 

Do grona uczniów, którzy pracują nie tylko 
na oceny szkolne i odnieśli sukcesy dołączyli: 

· Katarzyna Dobrucka z kl. III b uzyskała 
tytuł finalisty zawodów okręgowych VII edycji 
Olimpiady Wiedzy o Unii Europejskiej. Gorzów 
18.01.2003. (opiekun mgr Maciej Rębacz) 

· Michał Azarewicz z kl. I b zajął III miejsce 
w Wojewódzkim Konkursie z Fizyki, drużyno
wo reprezentacja LO zajęła miejsce V. (opiekun 
mgr Izabela J ednorowicz) 

· Beata Dżumaga z kl. III a zajęła I miejsce 
w III Powiatowym Konkursie Ortograficznym 
Szkół Średnich Powiatu Międzyrzeckiego. Mię
dzyrzecz 26.04.2003r. (opiekun mgr Dorota 
Szulc). 

·Drużyna I W w składzie: Małgorzata Fra
naszek kl. IV a, Katarzyna Dobrucka III b, 
Szczepan Glura I a zajęła I miejsce w III Po
wiatowym Konkursie Wiedzy o Unii Europej-

· Katarzyna Materna z kl. III b uzyskała 
tytuł laureata w .IV Powiatowym Festiwalu Pio
senki Dziecięcej i Młodzieżowej. Przytoczna 
2003 oraz uzyskała nominację do finału woje
wódzkiego Łubuskiego Młodzieżowego Fesu. 
walu Piosenki w Zielonej Górze. 

· Anita Suchocka z kl. III b oraz Danuta 
Wójcik z kl. I f uzyskały tytuły laureata elimina
cji powiatowych 48 Ogólnopolskiego Konkur
su Recytatorskiego Międzyrzecz 26.03.2003r. 

Agnieszka Bosiacka z kl. I c i Szczepan 
Glura z kl. I a otrzymali wyróżnienia w tych 
eliminacjach. 

· Danuta Wójcik z kl. I f zdobyła wyróżnie
nie w XII Wojewódzkim Konkursie Recytator
skim "Sacrum w Literaturze" - Gorzów 
21.03.2003r. oraz wyróżnienie w kategorii mło
dzieżowej Turnieju Recytatorów podczas Prze
glądu Wojewódzkiego XLVIq Ogólnopolskiego 
Konkursu Recytatorskiego Zary 12.04.2003r. 

Opiekunem recytatorów jest mgr Jolanta 
G lura. 

Urszula Przybysz 

Krótkie .. wakacje" w Jarosławcu 
W dniach 25.04 - 8.05. 2003 r. odbył się turnus rehabilitacyjny w Ośrodku Wypoczynkowo

Rehabilitacyjnym "Panorama" w Jarosławcu. Uczestniczyło w nim 17 dzieci z upośledzeniem 
umiarkowanym, będących uczniami SOSW w Międzyrzeczu. Brały one udział w zajęciach rehabi
litacyjnych, takich jak: hydromasaż, gimnastyka korekcyjna, masaż suchy, oraz korzystały z ofe
rowanych przez placówkę metod leczenia: inhalacje, naświetlania, magnetronik. Poza zabiegami 
leczniczymi Ośrodek organizował uczestnikom turnusu czas wolny. Do wyboru było wiele form 
uatrakcyjniających wypoczynek: gry, zabawy, aerobic, jada konna, przejażdżki bryczką, ogniska, 
zajęcia integracyjne, dyskoteki z konkursami, w których nasi podopieczni chętnie brali udział. 

Pozostały czas zapełniały dzieciom piesze wycieczki po okolicy organizowane przez wycho
wawców: wycieczka do lasu, spacery brzegiem morza, wejście na latarnię morską . Wszyscy 
chętnie uczestniczyli w zajęciach sportowych: gra w siatkówkę, koszykówkę, ping-ponga. 

Dzieci miały okazję spróbować świeżej ryby w smażalni tuż przy przystani rybackiej. 
Przy niesprzyjającej aurze młodzież spędzała czas w świetlicy uczestnicząc w zajęciach manu

alnych takich jak rysowanie, malowanie lub oglądając TV. 
Pobyt w OWR "Panorama" korzystnie wpłynął na samopoczucie dzieci. Zawarły wiele nowych 

znajomości i nawiązały kontakty z rówieśnikami z i innych grup, a różnorodność oferowanych 
zajęć i sposobów spędzania wolnego czasu nie pozwoliły im się nudzić. 

Wychowawcy Agnieszka Szagdaj, Paweł Gall 

Odwiedziny Pana Dariusza Brożka w 11 b 
W piątek w południe Pan Dariusz Brożek odwiedził uczniów II b 

Szkoły nr 2. 
N a początku każdy z nas przedstawił się i opowiedział co nieco o 

sobie. Potem zaśpiewaliśmy różne piosenki o Międzyrzeczu i o har
cerzach i harcerkach z Szarych Szeregów. Następnie zadawaliśmy py
tania panu redaktorowi np.: czy lubi pan swoją pracę? Jakie ma pan 
hobby? I inne. Potem słuchaliśmy jak pan opowiadał o swojej pracy. 
Pan Dariusz Brożek jest dziennikarzem, jak wydarzy się wypadek od 

razu tam jedzie i wszystko zapisuje na kartkę a potem przekazuje do 
"Gazety Lubuskiej". Czasami zdarza się że w nocy dzwoni jakiś pan i 
informuję że zdarzył się wypadek. Pan Dariusz od razu tam jedzie. 
Nasz gość wpisał się także do kroniki klasowej i na naszą gazetkę 
"Nasi Goście" która wisi na ścianie i każdy gość wpisuję się do niej. 
Na koniec zaśpiewaliśmy jeszcze jedną piosenkę i pożegnaliśmy się z 
panem. Spotkanie z dziennikarzem było bardzo udane. 

Uczeń klasy II b Michał Tkocz 
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KONKURS .. MISTRZ ORTOGRAFil POWIATU 
MIĘDZYRZECKIEGO :zoo]" 

Dnia 7.05.br. w Szkole Podstawowej nr 3 w 
Międzyrzeczu odbyła się IV edycja tego kon
kursu. Do sprawdzianu ze znajomości zasad i 
interpunkcji polskiej przystąpiło 18 uczniów kl. 
IV - VI, którzy wcześniej wygrali etap gminny 
zawodów. 

Oto lista finalistów: 
Gmina Międzyrzecz 
l. Bielecka Alicja V SP3 Międzyrzecz 
2. Gaj Sara VI SP3 Międzyrzecz 
3. Sobolewski Tomasz V SP2 Międzyrzecz 
Tekst dyktanda pt. ,,Anioły" przygotowała 

metodyk WOM-u w Gorzowie mgr Barbara 
Bilińska . 

Konkurs otworzył z-ca dyr. SP3 mgr Zdzi-

sław Markowski. Dyktando przeprowadziła 
mgr Sławomira Dębicka. Komisję konkurso
wa pracująca pod przewodnictwem mgr Doro
ty Granos stanowili poloniści: mgr Izabela 
Banaszak, mgr Sławomira Dębicka , mgr 
Krystyna Filipiak, mgr Wiesława Grządko, 
mgr Henryk Kosicki, mgr Irena Pańczuk, 
mgr Dorota Piwkowska, mgr Grażyna Tu
palska. 

Tytuł MISTRZA ORTGRAFil POWIATU 
MIĘDlYRZECKIEGO 2003 zdobyła Justy
na Sadkowska. Na II miejscu uplasował się 
Marek Szynal. Oboje są uczniami SP w Trzcie
lu, a do konkursu przygotowała ich mgr Irena 

Pańczuk. III miejsce ex aequo zajęli Aneta 
Macioszek z SP w Templewie (opiekun mgr 
Wiesława Grządko) i Joanna Opas z SP w 
Wierzbnie. 

Gratulujemy! Laureatów nagrodzono warto
ściowymi słownikami, zaś dla wszystkich przy
gotowano dyplomy i słodki poczęstunek. Im
prezę sponsorował Komitet Rodzicielski SP3. 

Konkurs zorganizowały mgr Dorota Gra
nos i mgr Sławomira Dębicka. Prace kompu
terowe wykonała mgr inż. Maria Wołczecka. 
Członkowie kółka teatralnego, czyli M. Bujał
ska, J. Hałaszkiewicz, I. Hałaszkiewicz, M. 
Karbownik,I. Kiełczewska, B. Marciniak, 
I. Pas, S. Płatkowski, M. Poterska, W. 

Smogorzewski, P. Studiński, M. Szulc, M. 
Szych, W. Tomczyk, K. Sawala, M. Szulc, 
M. G roll, M. Gajek, N. Szermer, M. We
soła, L. Kostrzewa, N. Szermer przygoto
wali pod kierunkiem mgr Małgorzaty Witkow
skiej - Bory zabawną inscenizację. 

Uczniowie mgr Małgorzaty Telegi wystąpi
li z programem wokalno-muzycznym. U Szym
czyk grała na skrzypcach, M. Żak- na gitarze. 
M. Groll i P. Dajczak zaśpiewały swoje ulu
bione piosenki. D. Wik recytował wiersz ]. 
Brzechwy "Wilk", którego uczył się pod kie
runkiem mgr Violetty Barczyckiej. Serwis 
fotograficzny zapewnili ucz. kl. IVb W. Jęziór
ski i K. Koźlik. 

W organizacji konkursu pomogli także: p. I. 
Rywak oraz uczniowie kl. IV b: M. Boroń, K. 
Knutelska. O. Frankiewicz, N. Łabecka, 
R. Przybyszewski, W. Mistrzak, H. Kacz
marek, P. Janicka, W. Jęziórski, I. Kasow
ska, P. Sprawka, K. Kożlik, ucz. kl. V e P. 
Ojrzanowska i ucz. kl. II d M. Cap. 

Ucz. kl. IV b Karolina Niedziela 

OGÓLNOPOLSKI TURNIEJ 
••NAJSPRAWNIEJSZY W ZAWODZIE KUCHARZ" OLSZTYN 2003 

W dniach 15.05. -16.05. 2003r w Olsztynie odbył się 
Ogólnopolski Turniej .Najsprawniejszy w zawodzie ku
charz". Tematem konkursu były : .POTRAWY KRAJÓW 
UNII EUROPEJSKIEJ". Celem konkursu było: 

l. Rozwijanie współzawodnictwa między uczniami i 
szkołam i zawodowymi specjalnymi. 

2. Aktywizacja młodzieży do praktycznego i teore
tycznego doskonalenia zawodowego. 

3. Pobudzanie rozwoju umysłowego ucznia jego 
uzdol n ień i zainteresowań. 

W konkursie brało udział 23 ekipy z całego kraju. 
~aszą ek ipę tj. Zasadniczej Szkoły Zawodowej Spe
CJalnej w Międzyrzeczu reprezentowały uczennice klasy 
III Monika Kossak i Katarzyna Kaczmarek. Konkurs 
składał się z dwóch części : teoretycznej i praktycznej. W 
części teoretycznej ocenie podlegało poprawne rozwią
zanie testu, części praktycznej komisja oceniała : 
. 1. Organizację pracy: poprawność operacji technolo

gicznych, tempo pracy, ład i porządek na stanowisku 
pracy. 

2. Przestrzeganie zasad bhp. 
3. Jakość i estetykę wykonanych potraw. 
4. Ekonomiczne gospodarowanie surowcem. 
5. Sposób wykonania potrawy. 
Nasze uczestniczki przygotowały potrawy kuchni wio-
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skiej byty to : skrzydełka nadziewane wątróbką, zupa 
rybna po włosku , sałatka Capresse (z makaronem). W 
czasie wolnym organizatorzy zapewnili wiele atrakcji. 

Zwiedzaliśmy Zamek i Starówkę Olsztyna. Dowie
dzieliśmy się wiele nowych informacji z życia Mikołaja 
Kopernika, który przez 5 lat żył i pracował w Olsztynie. 
Atrakcją dla młodzieży była dyskoteka prowadzona przez 
wolontariuszki z Włoch, Francji i Niemiec. Nawiązały się 
nowe znajomości i sympatie. Ostatniego dnia odbyło się 
uroczyste zakończenie turnieju. W podsumowaniu wielu 
osób m. in. kuratora oświaty warmińsko-mazurskiego , 
prezydenta miasta Olsztyna, dyrekcji Ośrodka Szkolno
Wychowawczego w Olsztynie, szefa kuchni renomowa
nej restauracji, otrzymaliśmy wiele podz iękowań i ży
czeń. Wszyscy stwierdzali jednogłośnie , że w tym kon
kursie nie było przegranych, poziom reprezentowany przez 
wszystkich uczestników był bardzo wysoki, a znajomość 
potraw kuchni Państw Unii Europejskiej okazała się za
skakująco dobra. Uczennice, które brały udział w konkur
sie na podstawie Rozp. Ministra Edukacji Narodowej 
jako finalistki zostały zwolnione z egzaminu nauki zawo
du z oceną celującą. W związku z dużym zaangażowa
niem i zainteresowaniem Organizatorzy postanowili spo
tkać się z nami za rok w Krakowie z czego wszyscy się 
ucieszyliśmy. Opiekun ANNA ŻYŻA 
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Z ortografią .. za pan brat" trudnym tekście. 
Oto wyniki klasyfikacji indywidualnej : 

~,....~~~~........--:;;;o~~..-:r:o.>T:i którym wprost roiło się od pułapek ortograficznych, zo l miejsce- Beata Dżumaga ILO w Międzyrzeczu 
11 miejsce- Jakub Bajorek ZSE w Międzyrzeczu 
III miejsce- Kamila Kogut ZSE w Międzyrzeczu 

Ortografia, to przysłowiowa .pięta Achillesowa" nie
jednego z użytkowników współczesnej polszczyzny. Pro
blemy natury ortograficznej mają zarówno dzieci młod
szych klas szkoły podstawowej, jak i znaczna część doro
słych (także tych z wyższym wykształceniem) , którzy
choć raczej niechętnie - często przyznają się do tego, że 
prawidłowa pisownia w języku ojczystym sprawia im spore 
trudności , jest źródłem stresów i kłopotliwych sytuacji. 

Na szczęście nie brakuje również i takich, którzy z 
ortografią są .za pan brat". Można było przekonać się o 
tym na III Powiatowym Konkursie Ortograficznym Szkół 
Ponadgimnazjalnych, który odbył się 26.04.2003r. w 
Zespole Szkół Ekonomicznych im. Stanisława Staszica 
w Międzyrzeczu. Do konkursu zgłosiło się 6 szkół powia
tu międzyrzeckiego . Tekst konkursowego dyktanda, w 

Puchar został w 
... EKONOMIK U 

W dniu 16.04.2003 w Zespole Szkól Ekonomicznych 
odbył się turniej piłki siatkowej chłopców o .Puchar 
Dyrektora Zespołu Szkól Ekonomicznych". W zawodach 
udział wzięła młodzież ze wszystkich szkól ponadgim
nazjamych naszej gminy. 

Po uroczystym otwarciu imprezy rozpoczęły się me
cze. W pierwszym zagrali ZSB M-cz- ZSR Bobowieko i 
po zaciętej walce zwyciężyli chłopcy z Bobowicka. W 
drugim meczu siatkarze ZSE nie dali żadnych szans 
graczom l LO. Przegranym zespołom pozostała walka 
o liżecie miejsce, natomiast zwycięzcy zagrali o puchar. 

W finale po przeciwnych stronach siatki stanęli ZSR 
Bobowieko i ZSE M-cz. Po niezwykle zaciętym i wy
równanym meczu trwającym 5 setów ostatecznie zwy
ciężyli siatkarze z Ekonomika. Końcowe wyniki: 

1 miejsce ZSE M-cz, 2 miejsce ZSR Bobowieko 
3 miejsce ZSB M-cz, 4 miejsce ILOM-cz 
Duże podziękowania należą się sponsorom: 
p. Waldemarowi Czyżowi właścicielowi firmy KON

STAL, który ufundował puchary za drugie i trzecie miej
sce, p. Tadeuszowi Taborowskiemu właścicielowi księ
gami .Bestseller" za ufundowanie nagrody dla najlep
szego atakującego( Michał Andrusiów ZSR) oraz dla p. 
Piotra Wesołowskiego właściciela PUB-u BUM-BUM za 
nagrody dla najlepszego zagrywającego(Karol Solodu
cha ZSE ) i najlepszego rozgrywającego (Piotr Haladus 
ZSR). Warto tez podkreślić , że zwycięska drużyna z eko
nomika wystąpiła w nowych strojach dofinansowanych 
przez p. T. Taborowskiego i p. W. Czyża . Celem tego 
turnieju była popularyzacja siatkówki jak również wypeł
nienie pustki, która powstała po zlikwidowaniu ligi szkol
nej i zastąpieniu jej licealiadą . Doszło do takiej sytuacji, 
że młodzież nie ma motywacji do trenowania, gdyż tylko 
najlepsza drużyna z gminy reprezentuje ją w dalszych 
rozgrywkach na wyższym szczeblu, natomiast pozostali 
nie mają możliwości rywalizowania z innymi drużynami. 

Mam nadzieję , że dzięki patronatowi Dyrektora Eko
nomika nad turniejem będzie to impreza cykliczna. O 
tym, że l miejsce drużyny z Ekonomika nie było dziełem 
przypadku świadczy fakt, że w dniu 13.05.03r. nasz 
zespól zajął l miejsce w pólfinale LICEALIADY Czeka
my na finał. 

stał przygotowany w Wojewódzkim Ośrodku Metodycz
nym w Gorzowie, przez doradcę metodycznego, mgr 
Małgorzatę Jach. Do walki o tytuł mistrza ortografii sta
nęło 18 uczniów reprezentujących szkoły biorące udział 
w konkursie. Honory przewodniczącej tegorocznej komi
sji konkursowej pełniła dr Bożena Bortnowska, która już 
po raz trzeci (i miejmy nadzi eję , że nie ostatni) przyjęła 
zaproszenie do udziału w konkursie jako juror. W komisji 
znalazły się również: mgr Halina Kossut i mgr Anna 
Karkucińska- Żak- organizatorki imprezy. Do pracy komi
sji włączyli się także nauczyciele poloniści- opiekunowie 
młodzieży uczestniczącej w konkursie. 

Wprawdzie nikomu nie udało się napisać dyktanda 

bezbłędnie, ale najlepsi mogli być dumni ze swoich wy
ników- zrobili naprawdę niewiele błędów w tak długim i 

W klasyfikacji drużynowej l miejsce, o czym szczegól
nie miło mi poi nformować, gdyż jestem nauczycielem tej 
szkoły i współorganizatorem konkursu, zajął Zespół Szkól 
Ekonomicznych w Międzyrzeczu . 11 miejsce przypadło w 
udziale Zespołowi Szkół Ponadgimnazjalnych w Trzcie
lu, natomiast III miejsce zdobyło l Liceum Ogólno
kształcące w Międzyrzeczu . 

Laureaci konkursu, w dowód uznania dla ich osią
gnięć w dziedzinie ortografii otrzymali cenne nagrody 
książkowe , a wszyscy uczestnicy pamiątkowe dyplomy. 
Nagrody i dyplomy wręczał, dziękując za udział, gość 
specjalny pan Kazimierz Puchan, starosta powiatu mię
dzyrzeckiego i jednocześnie jeden ze sponsorów impre
zy. W tym miejscu pragnę podziękować także pozosta
łym sponsorom, dzięki którym III Powiatowy Konkurs 
Ortograficzny mógł się odbyć. Są to: 
ep. Andrzej Wański- sekretarz powiatu międzyrzeckiago 
ep. Waldemar Czyż- prezes firmy .KON-STAL" 
ep. Eugeniusz Skotnicki- prezes .PRIM-u" Międzyrzecz 
ep. Urszula Szyszkowska- sklep ogólnospożywczy .Kasia" 
ep. Tadeusz Taborowski- księgarnia .Bestseller" Mię
dzyrzecz 
ep. Jerzy Sroka- piekarnia w Międzyrzeczu 
ep. Elżbieta Szewczyczak- sklep warzywniczy 

Anna Karkucińska-2ak 

INFORMATYCY Z BOBOWICKA 
15 maja odbył się w ZSR w Bobowieku konkurs informatyczny dla uczniów klas pierwszych. Jako jego uczestnik 

mogę stwierdzić, że pytania ułożone przez naszą nauczycielkę mgr inż. Elżbietę Onyśk6w były trudne ale 
większość zawodników sobie z nimi poradziła. Rywalizacja była zacięta. Ostatecznie l miejsce zajęła Joanna 
Kowalewska z kl. l B; 11 miejsce po pasjonującym finiszu z różnicą tylko jednego punktu zajął Gabriel Szafranek 
z kl. l Ź ; a III miejsce Jacek Szazda z l B. 

Jestem bardzo zadowolony, że wystartowałem ponieważ nauczyłem się wiele o programie Microsoft, Excel. 
Jestem fanem komputerów oraz informatyki. Mam nadzieję , że laureaci z naszej szkoły będą mogli w przyszłości 
skonfrontować swe umiejętności z uczniami innych szkól. Interesuję się również problematyką Unii Europejskiej i 
chciałbym się przekonać jak moja komputerowa pasja wygląda w porównaniu z podobnymi umiejętnościami 
rówieśników z unijnej Europy. Liczę na to, że już niedługo się o tym przekonam. Na razie trenuję w szkolnej 
pracowni komputerowej czatując z komputerowymi kumplami. A więc komputer to swego rodzaju .okno na świar. 

Gabriel Szafranek 

.. W świecie bajki i zabawy" 
5 kwietnia 2003 r. odbył się w Szkole Podstawowej 

nr 2 jubileuszowy Międzyszkolny Turniej klas l - III " Po 
rozum do głowy " 

W turnieju, którego hasłem przewodnim było ·w świecie 
bajki i baśni" uczestniczyły trzyosobowe zespoły : ze Szko
ły Podstawowej z Kalawy, ze Szkoły Podstawowej nr 2, 
Szkoły Podstawowej nr 3, Szkoły Podstawowej nr 4. 
Zawodnicy przenieśli się w zaczarowany świat baśni. 
Mieli do wykonania wiele różnorodnych zadań. Rozwią
zywali zadania matematyczne, zagadki , rebusy, krzy
żówki, pokonywali tor przeszkód, popisywali się znajo
mością ortografii. Musieli wykazać się wspaniałą znajo
mością bajek i baśni, pracowali z Kopciuszkiem, walczyli 
ze Smokiem Wawelskim, a także wykonali piękne dzieła 
plastyczne przedstawiające ulubione postaci z bajek. W 
skład komisji sę
dziowskiej wcho
dziła p. dyrektor 
Maria Słomiń
ska, p. wicedy
re<tr Jolanta 
Lubaczewska, 
p. Halina Woj
ciechowska z 
Biblioteki Miej
skiej w Między
rzeczu, która ze 
światem bajek 

jest "za pan brat". Na turnieju gościem był takźe przed· 
stawiciel Urzędu Gminy p. Antoni Tkocz. Uczniowie, 
biorący udział w turnieju, wykazali się dużą wiedzą, by· 
strością umysłów, operatywnością oraz umiejętnością 
współpracy w zespole. Najlepiej wypadła drużyna ze 
Szkoły podstawowej nr 2 w składzie : Katarzyna Kml• 
ciak, Karolina Wójcik, Marcin Wanat, 11 miejsce za· 
jęła Szkoła Podstawowa nr 3, III miejsce Szkoła Podsta· 
wowa w Kalawie, IV miejsce Szkoła Podstawowa nr 4. 
Podczas wspólnej imprezy współdziałali i bawili się ra· 
zem zawodnicy, ich opiekunowie i spontaniczni kibice. W 
przerwie tańczyły dziewczynki z grupy rytmiczno-tanecz· 
nej " Rytmix " Spotkanie przebiegało w milej i serdecz· 
nej atmosferze. Turniej jest materialnie wspierany przez 
Radę Rodziców Szkoły Podstawowej nr 2 oraz instytucje 

naszego miasta, 
przede wszystkim Hur· 
townię "Zemar". 

Za co serdecznie 
dziękujemy . 

ZAPRASZAMY 
ZA ROK! 

Organizatorzy: 
Sylwia Guzicka, 

Aleksandra 
Kaczmarek, Irena 

Kubik, Anna 
Matyjaszczyk 
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.. cykliści na start. ..... " Szkolna Olimpiada 
Jak co roku w placówkach oświatowych odbywają 

się szkolne eliminacje Ogólnopolskiego Turnieju 
Wiedzy o Bezpieczeństwie Ruchu Drogowego. Nie 
musimy przypominać jaki cel przyświeca tym wspania
lym rozgrywkom. Młodzież udziela odpowiedzi na 20 
pytań związanych nie tylko z przepisami ruchu drogo
wego , ale także musi znać zasady udzielania pierwszej 
pomocy, następnie udają się na tor przeszkód i tam 
maja do pokonania wytyczoną trasę z 1 O przeszkoda
mi. Rzadko który zawodnik bezbłędnie pokonuje tor 
przeszkód .. My dor~śli te~ m!elibyśmy problem, a co 
dopiero c1 młodzi cykliści. 

os. kwietnia 2003 za sprawą Panów w niebieskich 
mundurach w Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu odbyły 
się eliminacje powiatowe. Chociaż było bardzo zimno, 
a po zawodach zaczął padać śnieg ,atmosfera zawo
dów do zimnych nie należała. Nad prawidłowym prze
bieg iem konkursu czuwała komisja w następującym 
składzie : 

Pan Zbigniew Witkowski , Pan Mieczysław Popiel, 
Pan Ryszard Szałaśny, Pan Robert Czernianin, Pan 
Dariusz Dobrowolski, Pan Ryszard Angierski - wizyta
tor z Delegatury Kuratorium Oświaty . 

Zmaganiom zawodników przyglądali się : Pan Ko
mendant KPP Eligiusz Kowalski , Pan Starosta Kazi 
mierz Puchan oraz wspaniali opiekunowie, którzy po
święcili swój wolny czas ,aby przygotować mło
dzież do udziału w turnieju . 

W klasyfikacji końcowej szkół podstawowych zwy
ciężyła : Szkoła Podstawowa ze Skwierzyny. Kolejne 
miejsca zajęły drużyny : 
eze Szkoły Podstawowej w Trzcielu opiekun Pan Ja

nusz Bryks 
e lll m Szkoła Podstawowa nr 2 w Międzyrzeczu opie

kun Pan Bogdan Łabuza 
e iV m Szkoła Podstawowa w Biedzewie opiekun Pan 

Krzysztof Szczerbakowicz 
eV m Szkoła Podstawowa nr 3 w Międzyrzeczu opie

kun Pan Jarosław Kaniuk 
eVI m Szkoła Podstawowa z Przytocznej opiekun Da

niel Wilski 
eVII m Szkoła Podstawowa z Pszczewa opiekun Irena 

Paszka 
ev111 m Szkoła Podstawowa z Kaławy opiekun Pan 

Krzysztof Owczarek 
Szkoły gimnazjalne: 
e lm Gimnazjum nr 1 w Międzyrzeczu opiekun 

Pani Halina Stawiska 
e 11 m Gimnazjum w Skwierzynie opiekun Pani Mariola 

Tul 
e 111 m Gimnazjum w Pszczewie opiekun Pani Irena 

Paszka 
e1v m Gimnazjum nr 2 w Międzyrzeczu opiekun Pani 

Agnieszka Tkaczyk 
ev m Gimnazjum w Przytocznej opiekun Pan Miro
sław Romanowski 

eVI m Gimnazjum w Trzcielu opiekun Janusz Bryks 
ev11 m Gimnazjum w Biedzewie opiekun Krzysztof 

Szczerbakowicz 
Dwie najlepsze drużyny ze szkół podstawowych i 

jedna z gimnazjum będą reprezentowały nasz powiat 
~ półfinałach wojewódzkich. Już w dniu dzisiejszym 
~yczymy im, aby zostały zakwalifikowane do ścisłego 
lina/u wojewódzkiego. 

Organizatorzy w imieniu zawodników oraz Komisji 
pragną bardzo serdecznie podziękować sponsorom, bez 
których turniej nie miałby tak wspan iałej oprawy. Za
Wsze możemy liczyć na: 

Starostwo Powiatowe 
Urząd Miasta w Międzyrzeczu 
PZU Życie w Zielonej Górze 
PZU S.A. w Międzyrzeczu i oczywiście na PANA 

JERZEGO GĄDKA 
Zwycięzcom gratulujemy. Do zobaczenia za rok. 

Mirosława Gemborowska 

Święto naszej planety 
W tym roku IV Gminny Turniej Ekologiczny dla uczniów 

klas trzecich, organizowany przez Szkołę Podstawową 
nr 3 przybrał nieco inną formę. 

W ramach nagrody uczestnicy i opiekunowie wyje
chali na wycieczkę do Kęszycy Leśnej. 

Po wykonaniu zadań części konkursowej przygoto
wanych przez Emilię Olejnik i Krystynę Solarewicz, 
dzieci zwiedziły Lubuskie Muzeum Pożarnictwa im. płk 
L. Kiszmanowicza. Następnie odbyło się ogłoszenie 
wyników, a drużyna zwycięska ze Szkoly Podstawowej 
w Bukowcu otrzymała puchar i nagrodę w postaci wy
jazdu na jednodniową wycieczkę. Inne atrakcje, jakie 
spotkały uczestników tego dnia to przygotowanie i de
gustacja wiosennych surówek, wspólny obiad oraz in
tegracyjne spotkanie przy smakowitym deserze. 

W drodze powrotnej przewodnik p. J. Czopor opo
wiadał o Międzyrzeckim Rejonie Umocnionym. 

Bardzo serdecznie dziękujemy sponsorom tej wspa
niałej imprezy: p. dyrektor SP 3 T. Kaminiarczyk, 
państwu Marmurowiczom i p. J. Czoporowi. 

Do zobaczenia za rok! 
Organizatorki: E.O i K. S. 

WIEM, ŻE SPORO WIEM! 
Dnia 28.04.2003r. w Szkole Podstawowej nr 2 

im. Szarych Szeregów o godzinie 1 000 rozpoczął się 
III Miedzvszkolny Turniej Wiedzy Humanistycznej pt. 
.Nie samą nauką żyje człowiek .. .". Wzięły w nim udział 
trzyosobowe drużyny z takich szkół , jak: SP Bukowiec, 
SP2, SP3, SP4. Cały konkurs przebiegał pod czujnym 
okiem polonistki - p. Beaty Bełz, która była nie tylko 
prowadzącą, ale i autorką wszystkich g konkurencji. W 
jury zasiadły zaś panie: Alicja Solarska, Krystyna 
Pawłowska oraz Jolanta Lubaczewska. 

Konkurs miał charakter zabawowy, ale sprawdzał 
też wiedzę i oczytanie jej uczestników. Każda z konku
rencji wyzwalała wiele emocji. Wśród zadań znalazło 
się , m.in. tworzenie znanych związków frazeologicz
nych, odgadywanie przysłowia czy dowcipny opis abs-

trakcyjnego obrazu. Drużyny musiał wykazać się także 
znajomością bohaterów lektur czy pojęć teoretyczno -
literackich. Po zaciętej rywalizacji zwyciężyła drużyna z 
SP 3, a po niej kolejno : SP 4, SP Bukowiec. Gospoda
rze zajęli ostatnie - honorowe miejsce. Nagrody były 
naprawdę wspaniałe , m.in. walkmany, książki , albu
my, elektroniczne kalendarze itp. Ich zakup był możliwy 
dzięki pomocy takich sponsorów, jak: Bud Drew Bu
holtz - p. K. Pawliszak, Hotel - Restauracja .Duet" -
p. J. Bełz , Sklep .świat Dziecka" - p. Hładka, PHUP 
.Zemar", Księgarnia .Bestseller" - p. T. Taborowski , 
Gminny Zespól Oświaty , Media Odra Warta, Sklep p. 
Krysi, która chciała pozostać anonimowa. 

Anna Wojciechowska i Ewelina Lewandowska 

Matematyczna klas 11 - 111 
w Szkole Podstawowej nr 2 

W tym roku odbyła się po raz drugi Szkolna Olimpia
da Matematyczna klas 11-111. Celem było przede wszyst
kim rozwijanie zainteresowań i uzdolnień matematycz
nych uczniów, wdrażanie do samodzielnej pracy, roz
wijanie logicznego myślenia. 

Konkurs przebiegał w dwóch etapach: 
l etap- klasowy, w trakcie którego zostały wyłonione 

reprezentacje do etapu wyższego. 
11 etap - szkolny (międzyklasowy), na którym wyło

niony został MISTRZ MATEMATYKI. 
Do 11 etapu na poziomie klas 11 zostało zgłoszonych 

przez wychowawców po uprzednich eliminacjach we
wnątrz klasowych, g zawodników. 

Najlepszymi okazali się : 
- MAGDALENA JÓŹWIAK z klasy 11 a, 
- MAREK ŚWIĘCKI z klasy 11 a, 
którzy rozwiązali większość zadań poprawnie i otrzy

mali największą liczbę punktów. 
W ten sposób wyłonieni zostali MISTRZOWIE MA· 

TEMATYKI na poziomie klas drugich. Otrzymali za
szczytny tytuł KRÓLA l KRÓLOWEJ MATEMATYKI. 

Do eliminacji na poziomie klas III zostało zgłoszo
nych 1 O zawodników, którzy pomyślnie przebrnęli l etap 
- klasowy. Najlepszymi zawodnikami okazali się : 

- KATARZYNA KMIECIAK z klasy III e 
- JAKUB BIAŁY z klasy III d 
którzy zdobyli tytuł KRÓLA MATEMATKI na pozio

mie klas III. 
Najlepsi "matematycy" wywalczyli nominacje do 11 

GMINNEGO KONKURSU MATEMATYCZNEGO, który 
odbędzie się 11 kwietnia 2003 r. w Kaławie . 

Gratuluję i życzę dalszych sukcesów !!! 
Organizator Anna Matyjaszczyk 

Moje wrażenia z tur
nieju .. PO ROZUM DO GlOWY" 

Dnia 05.04.2003r. mieliśmy okazję wziąć udział w V 
międzyszkolnym turnieju "Po rozum do głowy", który 
zorganizowała Szkoła Podstawowa nr 2 w Międzyrze
czu. W konkursie zmierzyły się reprezentacje czterech 
szkół : SP-2, SP-3, SP-4 i SP-Kaława. T e matem tego
rocznego pojedynku był "Świat bajki i zabawy". Zada
nia były zróżnicowane i ciekawe. 

Nasza drużyna w składzie : Filip Czop /kl. lila/, 
Pauła Łojek /kl. lla/ i Mariusz Pas /kl. la/ dała z 
siebie wszystko, efektem czego było zajęcie li miejsca. 
Cieszyliśmy się bardzo, gdyż w naszej drużynie było 
dwoje najmłodszych uczestników. Cieszyliśmy się jesz
cze bardziej , gdy nasi koledzy /m.in. Marcin Roba· 
kowski i Krzysiu Siwik/ wylosowali nagrody za kibi
cowanie. Razem z nami cieszyły się nasze panie: Elż· 
bieta Gałach i Elżbieta Kruk, które nas do tego tur
nieju przygotowały . Wspaniała atmosfera konkursu na 
długo pozostanie w naszej pamięci. 

Filip Czop SP-3 
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MUZYKA DAWNA 
Poznańska orkiestra "Arte dei Suonatori", 

specjalizująca się w wykonywaniu muzyki daw
nej koncertowała w Kościele Wyższego Semi
narium Duchownego w Paradyżu. Koncert od
był się 16 maja br. i był zapowiedzią festiwalu 
"Muzyka dawna - persona grata". Ciąg dalszy 
uczty dla ucha mieć będzie miejsce w dniach 
22-30 sierpnia w Paradyskim Kościele W. S. D. 

Był to bardzo udany koncert z muzyką dru
giej połowy XVII i pierwszej połowy XVIII w. 
W programie mistrzowie baroku: Georg Muffat, 
Georg Friedrich Haendel, Antonio Vivaldi, Ar
cangelo Corelli i Georg Philip Telemann. 

Bohaterem dzisiejszego koncertu był niezwy
kły belgijski dyrygent i flecista Barthołd Kuij
ken. Dla muzyków z Arte dei Suonatori jest on 
kimś niezwykłym : przewodnikiem, który uczy 
ich języka muzyki baroku - nie tylko mówienia 
w tym języku, ale i jego systemu, zasad działa
nia (Gazeta Wyborcza, 14 maja br.). Frapująca, 
pełna ciepłych i słodkich tonów muzyka, a za-

"Naród, który przestaje śpiewać, 
przestaje żyć" 

Oskar Kolberg 

S CH OLA 
Milą niespodziankę dla wiernych przygotowuje co nie

dzielę od jakiegoś czasu grupa mlodzieżowa "Schola", 
przy Parafii Pięciu Braci Męczenników w Międzyrzeczu. 

Piękny śpiew liturgiczny przy akompaniamencie skrzy
piec (Niny)i gitar (Magdy i ks. Marka) wzrusza serce, 
ożywia uroczysty nastrój Mszy Świętej . Zachwyca też 
piękny śpiew solowy Malgosi. Przypomina to śpiew anio
lów, jak określila to jedna z uczestniczek Mszy św. 

Chęć spotykania się ze sobą, bliskość miejsca za
mieszkania, często chodzenie do tych samych szkól i 
wyznawanie podobnych zasad byla pierwszą motywacją 
do dzialania. Grupa liczy 15 osób, a 20 z inną grupą 
wiekową. Tradycyjnej roli moderatora podjąl się ks. Marek 
Kożak ze zgromadzenia Księży Pallotynów. Najbardziej 
aktywni to: Agnieszka Bosiacka, Magdalena Czu
łup • gitara, Nina Dąbrowska • skrzypce, Łukasz 
Tusiński, Wojciech Baran, Paweł Urbanek, Szy
mon Baczyński, Joanna Guzek, Małgorzata Bujal· 
ska - śpiew solowy, Marek Kononowicz. 

Glówny rys Scholi to śpiew liturgiczny. Repertuaru 
dostarcza ks. Marek i sama mlodzież . 

W śpiewie jest dużo spontaniczności , energii, inwencji 
np. pomyslów na drugi glos, wstawek instrumentalnych, 
a wielu muzykujących ma edukację muzyczną stopnia 
podstawowego (ukończoną szkolę muzyczną l st.). War
to więc ksztalcić dzieci w szkole muzycznej. 

Gościnnie 11 maja wystąpilo duo skrzypcowo -gitaro
we z miejscowej Państwowej Szkoly Muzycznej l st. 
Dodam, że podobnych wydarzeń muzycznych (uczty dla 
ucha) będzie więcej. 

Wydarzenie ma miejsce przy budującym się Diecezjal
nym Sanktuarium Pierwszych Męczenników Polski, Pię
ciu Braci z Międzyrzecza . 15 czerwca odbędą się glówne 
uroczystości milenijne Pierwszych Męczenników Polski 
przy oltarzu polowym na terenie Parafii - plac kolo Hali 
Widowiskowo - Sportowej, os. Kasztelańskie. 

Zdzisław Musiał 

(ciąg dalszy ze str. 32) 

cież o dobry pomysl. Później już tylko jego realiza
cja.Będą potrzebni sponsorzy. Aby ich pozyskać , uda
lam się z prośbą najpierw do KIEROWNICTWA HUR
TOWNI ZEMAR w Międzyrzeczu . Mialam poparcie wy
chowawcy klasy l p. Danuty Tarkowskiej . Otrzymali
śmy darowiznę rzeczową dla naszej klasy, za którą 
serdecznie dziękujemy . 

Kilkoro rodziców wraz ze mną plotle wielkanocne 
wianki z wykorzystaniem naturalnego tworzywa. 
Ozdoby te chętnie kupowali mieszkańcy Kalawy. 

KURIER MIĘDlYRZECKI 

PERSONA GRATA 
warte w nich piękno oczarowuje audytorium do 
reszty. Najpiękniejszy utwór moim zdaniem, to 
Suita e-moll na dwa flety i smyczki ze zbioru 
"Tafelmusik 1", wykonany na zakończenie kon
certu. Wirtuoz zaproponował wystąpienie Joan
nie Maldzis, grającej na drugim flecie traverso 
- flet poprzeczny stosowany w epoce baroku i 
klasycyzmu. Muzyka urzekła słuchaczy, było 
kilka bisów a Świątynia wypełniona była po brze
gi co świadczy, że prawdziwa muzyka jest po
karmem duchowym dla wielu wrażliwych ludzi. 

Wydarzenie muzyczne rozpoczął słowem 
wstępnym Biskup Pornocniczy Diecezji Zielo
nogórsko-Gorzowskiej, ksiądz Edward Dajczak 
Zakończył codą " ... Cystersi, gdy przyśli na tę 
ziemię (Paradyską) powiedzieli to straszne, prze
rażające. Dopiero wrażliwi ludzie uczynili tu pięk
no ... ". Dla zainteresowanych adres interneto
wy: www.personagrata.pl. Z muzycznym pozdro-
wieniem 

Zdzisław Musiał 

SKRZYPCE & GITARA 
Pragnę polecić Państwa uwadze nowopowstaly duet 

skrzypcowo-gitarowy zalożony przez aktywnych pedago
gów międzyrzeckiej Szkoly Muzycznej: Małgorzatę Li· 
zut oraz Zdzisława Musiała. 

Nauczyciele ci intensywnie ćwiczą przygotowując spo
rej dlugości program (m.in. utwory barokowe, klasyka, 
muzyka filmowa, romantyczna itd.) . Artyści wystąpili już 
kilkakrotnie w Międzyrzeczu -ostatnio grając przed pod
opiecznymi Ośrodka Pornocy Spolecznej 6 maja br. Kon
cert ten trwal póltorej godziny! Byly trzy bisy. 

W czerwcu czeka ich poważne wyzwanie - występ 

przed gwiazdami muzyki gitarowej w ramach 11 Wakacyj
nego Festiwalu LUBUSKI WEEKEND GITAROWY ( 
Międzyrzecz - Glębokie 26-29. 06.2003 r.). Polecam ten 
powstaly spontanicznie i z potrzeby naturalnego muzy
kowania i radości gry duet. 

Zespól Lizut & Musial móglby wypelnić artystyczną 
część na niejednym spotkaniu, rocznicy czy jubileuszu. 
Na pewno chętnie też zagraliby podczas uroczystości 
małżeńskich itp. Kontakt z duetem: tel. 095/741·68-
07, 0602329658, 741-24-44 

Viva la musica! Krzysztof Nieborak 

WOJEWODA LUBUSKIZAPRASZA 
11 WAKACYJNY FESTIWAL MUZYCZNY 

LUBUSKI WEEKEND GITAROWY 
Międzyrzecz - Głębokie 26 - 29. 06. 2003r. 

Inauguracja: 26. 06. 03 godz. 18.30 
Państwowa Szkoła Muzyczna I st. w Międzyrzeczu teł. 095 l 741 24 44 
Koncertywieczorne 27.06.03 godz. 20.00 Zajazd "ALMAREX" Głębokie 

28. 06. 03 godz. 20.00 Zajazd "ALMAREX" Głębokie 

KLASYKA & FlAMENCO & JAZZ 
UWAGA! Po każdym Koncercie losowanie nagród wśród publiczności 

WOJEWODA LUBUSKI 
Andrzej J . Korski 

Pan Zdzisław Musiał Kierownik Organizacyjny 
Lubuskiego Weekendu Gitarowego 

Z dużą przyjemnością przyjmuję zaproszenie do objęcia patronatem II Wakacyjnego Festi· 
walu Muzycznego LUBUSKI WEEKEND GITAROWY, który odbędzie się w dniach 26-29 
czerwca br. w Międzyrzeczu. Trudno nie docenić wartości przedsięwzięcia, którego organiza· 
cji Państwo podjęliście się. jestem przekonany, że Festiwal ten będzie wielką atrakcją muzycz
ną zarówno dla mieszkańców Międzyrzecza, jak również dla turystów wypoczywających i 
korzystających z uroków ziemi międzyrzeczkiej. jednocześnie przyczyni się do propagowania 
wśród szerokiej rzeszy ludzi pięknej muzyki gitarowej. 

SCENARIUSZ ZDOBYCIA ... 
Uczestnicy zagranicznej wycieczki ze Szwajcarii, któ
rzy odwiedzili naszą szkolę - też nie żalowali swoich 
Euro. Przyda się przecież każdy grosz. Pojechaliśmy 
wreszcie na wycieczkę do Gorzowa 15 maja 2003 r. 
Dwugodzinnym pobytem na plywalni .Siowianka" 
dzieci byly zachwycone. 

Później byl czas na świetną zabawę i szaleństwa na 
placu zabaw .Fikoland" na koniec niespodzianka - Me 
Donalsd's i spotkanie z Dinozaurem (naturalnej wielko
ści_ i wspólne zdjęcia . Dzięki ogromnej pracy, poświę-

ceniu, ludzi dobrej woli , zaangażowaniu 6-ciu osób 
(Anna Czapracka, Beata Błaszczak, Anna Chicuń, 
Renata Leśniak, Władysława Tatarynowicz, Da· 
nuta Tarkowska) z klasy l udalo się zdobyć środki na 
.Realizację Dziecięcych Marzeń". Mój cel zamierzony
zostal w pelni zrealizowany. 

Firmie ZEMAR z Międzyrzecza , mieszkańcom Kala· 
wy, którzy zechcieli poprzeć nas pomysl - skladamY 
wyrazy podziękowania za okazaną pomoc i zrozumie· 
nie problemu. Nagrodą niech będą uśmiechy dzieci na 
zdjęciach 

Anna Czapracka mama Mateusza 



KURIER MIĘDZVRZECKI 
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Dzień Ziemi w Gimnazjum nr 2 zajmująca , że ze smakiem spałaszowaliśmy pozostałe 
po degustacji jury sałatki. 

Wcześniej przyszedł jednak czas na ogłoszenie wyni
ków zawodów. Bezapelacyjnie wygrała klasa IIIG- wy
chowankowie p. mgr Małgorzaty Matczak-w składzie: 

.Mamy tylko jedną Ziemię, a jej przyszłość 
Zależy od każdego, na pozór niewielkiego, 
Ludzkiego działania, zależy od każdego z nas. " 

Florian Plit 
Nasza szkoła aktywnie bierze udział w wielu akcjach 

ekologicznych. Mając na uwadze fakt, że świadomość 
ekologiczną należy kształtować od najmłodszych lat, od 
września włączyliśmy się w międzygminną akcję pt. .Zie
lona Szkoła", której celem jest m.in. zbiórka surowców 
wtórnych. Uczniowie naszego Gimnazjum od września 
do marca zebrali: 

• 1353 kg makulatury, 
• 70 kg plastikowych butelek, 
+ 8,8 kg aluminiowych puszek, 
+ 7,35 kg baterii. 
Niedawno nadeszła kolejna okazja do zastanowienia 

się nad stanem naszego środowiska. 16. kwietnia odbyły 
się w naszym gimnazjum obchody Dnia Ziemi. Osiem
naście klas wzięło udział w szkolnym konkursie ekologicz
nym, którego pomysłodawczyniami były p. mgr Danuta 
Taborek oraz p. mgr Mariola Kaźmierowska W skład 
jury, oceniającego pracę wszystkich uczestników, wcho
dzili: przewodniczący -p. mgr Mariusz Adamczyk oraz 
członkowie , czyli p. mgr Anna Janusz, p. mgr Anna 
Raczycka-Wiśniewska , p. mgr Agnieszka Boguta oraz p. 
mgr Łukasz lwiński. Imprezę poprowadzili uczniowie kl. 
IIIE - Patrycja Pigan oraz Wojciech Krzywoszyja. 

Pierwszą konkurencją był Quiz Wiedzy Ekologicznej, 
w którym uczniowie musieli wykazać się wiedzą na te
mat ochrony środowiska naturalnego i okolicznej przyro
dy. Kolejne zadania to prezentacja wcześniej wykonane
go ekopojemnika oraz ekologicznego nakrycia głowy . 
Trzeba przyznać, że uczniowie naszej szkoły mają nie
ograniczoną wyobraźnię. Mieliśmy okazję obejrzeć owo-

cowe kapelusze, nakrycia głowy będące jednocześnie 
podręcznymi koszami na ekoodpady oraz szkielet hełmu 
wykonany z cienkich gałązek - w sam raz na gorące dni. 
Kto wie, może któryś z pokazanych modeli zyska przy
chylność kreatorów mody i będzie hitem następnego 
sezonu, prezentowanym na paryskich wybiegach? Poży
jemy, zobaczymy. Póki co, w czasie obrad jury mieliśmy 
okazję podziwiać inny pokaz. Czas umilili nam Joanna 
Jurczyszyn z kl. lA i Piotr Gromadecki z IC, prezentując 
kilka tańców towarzyskich oraz zespól cheerlederek skła
dający się z uczennic naszego gimnazjum. 

Interesującym elementem zabawy było podziwianie 
kunsztu fotograficznego naszych kolegów i koleżanek, 
czyli ekspozycja tzw. fotogazetek. Celem naszych klaso
wych fotoreporterów było ukazanie przykładów nega
tywnych i pozytywnych oddziaływań człowieka na środo
wisko w okolicach Międzyrzecza . Mimo że jest wśród nas 
wielu sceptyków, niewierzących w możliwość poprawy 
jego stanu, część drużyn przyznała się , iż z roku na rok 
coraz trudniej znaleźć miejsca definitywnie świadczące o 
.ekologicznej" bezmyślności naszego społeczeństwa. 
Myślę, iż jest to skutkiem akcji takich jak nasza, uświada
miających nam konieczność dbałości o stan przyrody. 
Jednocześnie takie glosy młodego pokolenia powinny 
być sygnałem dla władz samorządowym , iż prowadzenie 
edukacji ekologicznej ma sens i warto w nią zainwesto
wać. Ani się spostrzegliśmy, gdy nadeszla pora na ostat
nią , a zarazem rozstrzygającą konkurencję - prezentację 
zdrowej, ekologicznej surówki lub sałatki. Jestem pełna 
podziwu dla wytrwałości członków jury, starających się 
spróbować każdego ze smakołyków- każda klasa pode
szła bowiem do zadania niezwykle ambitnie, przygoto
wując nawet dwa czy trzy rodzaje przysmaków. Warto 
podkreślić, że nic się nie zmarnowało. Zabawa była tak 

Sebastian Aleksandrowicz, Agnieszka BrOkner, Krzysz
tof Brończyk, Izabela Ciołek , Anna Dudzińska, Piotr Góra, 
Krzysztof Górka, Daria Janowiak, Sonia Jerzykowska, 
Natalia Jucha, Małgorzata Kędzierska , Emilia Mażar
ska, Wojciech Merdas, Paweł Ochla, Łukasz Orwat, Prze
mek Pawela, Aneta Prymas, Jarosław Przybylski, An
drzej Przybyszewski, Karolina .Raczyńska, Mariusz Ruc, 
Mariusz Siwek, Katarzyna Snopek, Maiwina T rzeciecka, 
Włodzimierz Wasilkiewicz, Marta Wasiluk. 

Kolejne miejsca zajęli : 
11 - lilA ( opiekun - p. mgr I.Patrzała) 
III - IIIF ( opiekun - p. mgr M .Kaźmierowska) 
IV- IIF ( opiekun - p. mgr S.Tyliszczak) 
V - lA ( opiekun - p. mgr E.Ostrowska) 
Moim zdaniem w tym turnieju nie było jednak prze

granych. Wszyscy uczniowie doskonale się bawili, posze
rzali swoją wiedzę . Udowodniliśmy , że międzyrzecka 
młodzież posiada ogromny potencjał ekologiczny. Część 
z nas doszła do wniosku, iż przy odrobinie starań chronić 
przyrodę może przecież każdy z nas -jak?- chociażby 
unikając działania na jej szkodę. 

Pragnę jeszcze raz podkreślić, iż opisane przeze mnie 
wydarzenie było połączeniem świetnej zabawy z posze
rzaniem naszej wiedzy o ochronie środowiska . W imieniu 
uczniów dziękuję pani dyrektor Lucynie Kalisz oraz wszyst
kim nauczycielom za inicjowanie akcji tego pokroju. Ko
rzyści z nich płynących jest bowiem niewymiernie dużo, 
no i chyba nikt nie może powiedzieć, że w naszym gim
nazjum jest nudno i szaro, a my nie umiemy się bawić. 
Mam nadzieję, że obchody Dnia Ziemi staną się kolejną 
tradycją naszej szkoły . 

Sonia Jerzykawska kl. IIIG 

Z EKOLOGIĄ NA CO DZIEŃ 
W PRZEDSZKOLU NR 4 

Wróciły bociany 
do Międzyrzeczu 

W naszym przedszkolu już od 
kilku lat prowadzona jest edukacja 
ekologiczna poprzez obserwację 
otaczającego 'wiata, zdobywanie 
Wiadomości poprzez zabawę i 
uwrażliwianie na piękno przyrody. 
Okazje do realizacji tych zadań by
wają różne. 

W dn. 20.09.02r w akcji .. Sprzą
tanie świata" uczestniczyło 68 dzieci 
ze swoimi opiekunami. Sprzątali

śmy teren międzyrzeckiego parku 
wokół zamku. Efektem akcji było 
zebranie 18 worków posegregowa
nych odpadów i innych śmieci. 

Nie zapomn ieli śmy również o 

akcji .. Święto Ziemi", na którą gru
pa S-łatków pod kierunkiem wy
chowawczyń: pani Ewy Wachowicz 
i pani Danuty Sikorskiej przygoto
wały montaż słowno muzyczny w 
skład , którego weszło przedstawie
nie ekologiczne pt. .. Zawiniła bu
telka", a grupa 6-latków wraz ze 
swoimi paniami mgr Elżbietą Śmia
łek i mgr Teresą Cierpicką przy
gotowały konkurs ekologiczny. 

29.04.03 r. przybyli zaproszeni 
do nas mali goście z Przedszkola 
nr 6 i wspólnie wspaniale bawili
śmy się biorąc udział w konkursie 
i oglądając przygotowane widowi
sko. Nie zakończyliśmy naszej ak
cji w tym dniu. Akcja .. ZIELONE 
PRZEDSZKOLE" trwa nadal. 

Ewa Wachowicz 

Całe lato a szczególnie podczas 
wiosennych i jesiennych przelo
tów nad naszym miastem i w jego 
okolicy widujemy bociany. To zna
ne i powszechnie lubiane ptaki. W 
majowym numerze "KM" pisałem 
o późnych tegorocznych powro
tach naszych bocianów. 

W tym numerze chcę przekazać 
wiadomość, że boćki wróciły do 
miasta. Właściwie na jego obrze
ża, ale od końca lat 80 - tych te 
mocno związane z zabudowania
mi ptaki, nie gniazdowały w grani
cach Międzyrzecza. W cześniej 
bocianie gniazda były na: jednym 
z oddziałów w Obrzycach, Kasy
nie Wojskowym i Muzeum. W tym 
roku swoje domostwo założyły na 
nieużywanym kominie zakładu 
mięsnego na ul: Polnej . 

Bociany to miejsce upodobały 
sobie już rok wcześniej, od cza
su do czasu zalatywały tu w celu 
oznajmienia innym amatorom 
gniazd na kominie, że to ich po
siadłość. Często tak robią młode 
pary. Podobnie było z boćkami z 
Bobowieka i także na kominie. 

Bocian jest jednym z gatunków 
ptaków tzw. wskaźnikowych i 
podlega on drastycznym zmia
nom liczebności podczas nieko
rzystnych zmian w środowisku. 
Jak wynika z moich obserwacji 
bocianich gniazd w okolicach 
Międzyrzecza przybywa. 

Tekst i foto 
Andrzej Chmielewski 
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SIATKÓWKA 
Lato tuż , tuż i siatkarze przeniosą się jak co roku na 

plaże . Po 11 ligowej międzyrzeckiej siatkówce pozostały 
tylko wspomnienia .... i nowy zarząd klubu z Jerzym 
Stomińskim na czele. Nienajlepsze wrażenie , jakie 
pozostawili po obie drugoligowcy można było sobie 
doskonale poprawić oglądając zmagania młodych na
stępców Dawida Murka. 

Najpierw młodzi podopieczni Bogusława Kowali
ka z SP 3 dzielnie walczyli przez trzy dni w Międzyna
rodowym Turnieju , osiągając znaczne sukcesy we 
wszystkich kategoriach. 

Z kolei nieco starsi , podopieczni Jerzego Boguty z 
Gimnazjum nr 1 (UKS JEDYNKA) po udanych wystę
pach w Miliczu w hali na Os. Kasztelańskim nie dali 
szans rywalom i w pięknym stylu awansowali do finału 
mistrzostw Polski w kategorii młodzików . 

Awans do grona 8 najlepszych zespołów w Polsce 
już jest bardzo dużym sukcesem młodych chłopców ich 
trenera, rodziców i opiekunów, a jak wszyscy podkre-

KURIER MIĘDlYRZECKI 

ślają, nie powiedzieli jeszcze ostatniego słowa. Życzy
my im serdecznie czystej sportowej walki w finale i 
zdobycia medalu (najlepiej złotego) . 

Dotychczasowe sukcesy młodych siatkarzy ułatwiają 
na pewno podjęcie decyzji przez nowy zarząd klubu 
podczas przygotowań do nowego sezonu halowego. 
Zarząd musi podjąć decyzję , czy wydawać pieniądze 
na "zaciężną armię" obcych siatkarzy (często niesfor
nych i przynoszących większą ujmę środowisku siatkar
skiemu swoim zachowaniem, niż pożytku postawą na 
boisku) czy zainteresować w młodych , ambitnych, a 
ponadto miejscowych chłopców i widzieć później na 
każdym spotkaniu radosne miny ich rodziców i opieku
nów licznie zasiadających na trybunach. 

W przypadku wybrania tego drugiego wariantu ist
nieje jednak ryzyko pobytu kolejnych 12 lat w 11 lidze, 
lub corocznej walki o utrzymanie się w tej klasie rozgry
wek, bo o awansie wyżej można rozmawiać jedynie 
przy sporych zasobach finansowych (czytaj: mając bo
gatego sponsora) . Tezę tę potwierdza niedawna decy
zja PZPS o powiększeniu serii .B" l ligi (męskiej i żeń
skiej) do 14 drużyn i to w trakcie rozgrywek play off. 
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Bezsensowne ok zały się barażowe mecze siódmych 
zespołów walczącyc o utrzymanie i drugich walczą
cych o awans. Zmarnowane zostały pieniądze, czas i 
przedsięwzięcia organizacyjne. O co tutaj chodzi? Jeśli 
nie wiadomo o co chodzi to chodzi na pewno o pienią. 
dze. Dużą satysfakcję może mieć trener ŚNIEŻKI JO
KERA Pila Jan Łojewski (dal tego wyraz podczas 
wywiadu w magazynie sportowym TVP 3) z awansu do 
serii .B" l ligi jego zespołu po ciężkiej walce m.in. z 
naszymi siatkarzami , z AZS GWARDIĄ l SIEMOWI
TEM. 

A jaką satysfakcję będą mieli ci ostatni , wchodzą
cy do serii .B" kuchennymi drzwiami . Zagrają w 1 
lidze jedynie z nazwy, lecz przejdą do kroniki siat
kówki zaznaczając swój pierwszoligowy udział. Zresztą 
nie tylko oni. Od lat centrale prawie wszystkich pol
skich związków sportowych prześcigają się we wszel
kiego rodzaju reorganizacjach , nie mających nic 
wspólnego z rozwojem danej dyscypliny, a jednym 
celem takich zmian jest ściągnięcie do centrali jak 
najwięcej pieniędzy . 

Jan Maksymluk 

V SIATKARSKA MAJÓWKA - BELLARIA 2003 
Dla kilkuosobowej grupy międzyrzeczan perspektywa 

długiego majowego weekendu zapowiadała się obiecu
jąco. Wczesnym porankiem udaliśmy się na wrocławski 
przystanek autobusowy, gdzie wraz z tamtejszym biu-

rem podróży Via Europa, pojechaliśmy na siatkarską 
majówkę do Wioch. Głównym organizatorem zabawy 
był pan Wiesław Wiatrowski. Podróż trwała ok. 25 
godzin, ale panująca przemiła atmosfera nie dala nam 
tego odczuć. 

Siatkarzy z naszego miasta reprezentowali: Seweryn 
Furmański i Dominik Sroga na co dzień grający w 
MOW Orzeł AZS-IWF Międzyrzecz. Ich umiejętności siat
karskie świetnie sprawdzały się na plaży w Italii. 

·Oprócz naszych sportowców popisywali się również 
zawodnicy z Wrocławia , Oławy , Warszawy i Szczecina. 

Pogoda od pierwszego dnia pobytu była rewelacyjna. 
W poniedziałek rozegrano l turniej trójek piłki plażo

wej. Startowało 1 O zespołów, z czego w skład ekipy 
Międzyrzeckiej DomSew wchodzili Dominik Sroga, 
Seweryn Furmański i Maciej Nowak. Zagorzały fan 
piłki siatkowej Andrzej Sroga wraz z chłopakami z Wro
cławia reprezentował drużynę Ich Troje. 

Mecze rozgrywane były systemem każdy z każdym po 
jednym secie do 21 punktów. Wszyscy mogli spróbować 
własnych sil na piaszczystej płycie boiska i dzięki temu 
wyłonić najlepszy zespól. 

Każdy mecz związany był z ogromną dawką sporto
wych emocji. Zawodnicy pokazywali warsztat swoich 
umiejętności , a rozgrywki stały na wyrównanym pozio
mie. Ostatecznie drużyna DomSew, mając jeden prze
grany mecz, uplasowała się na III miejscu, a wyprzedziła 
ich grupa z Oławy zajmując 11 miejsce, i zwycięzcy- ze
spól Via Europa. Ich Troje zajęli V miejsce. Gratulacje. 

Finałowa trójka otrzymała pamiątkowe puchary i dy-

plomy. Czas pomiędzy naszymi poczynaniami na boisku 
wypełniały wycieczki m.in. do Rzymu, San Marino i 
Wenecji. W czwartek 1 maja z okazji włoskiego Święta 
Pracy został rozegrany Międzynarodowy Otwarty Turniej 
Pilki Plażowej trójek. Startowało 12 drużyn , w tym trzy 
polskie: Polo 1- w którego skład wchodziła międzyrze
czaoka łza Nowak, Polo 11 : Dominik Sroga, Seweryn 
Furmański i Dorota Woźniak , Polo III- grupa wro
cławsko- szzczecińska. Każda drużyna musiała składać 
się z dwóch mężczyzn i jednej kobiety. Utworzono trzy 
grupy, w każdej z nich znajdowały się cztery zespoły. Z 
poszczególnych grup wyłaniano dwie najlepsze drużyny, 
które awansowały do dalszego etapu gry. 

Zespół Polo III nie wyszedł z l fazy rozgrywek; Polo l 
doszedł do ćwierćfinału , a Polo 11 , przegrywając tylko 
jeden mecz, zajął III miejsce. Ogromne gratulacje nale
żą się wszystkim drużynom. Poziom tamtejszej siatkówki 
całkowicie odbiega od naszego jest zdecydowanie wy
ższy; sportowcy są znacznie lepiej przygotowani i mają 
większe zaplecze siatkarskie. Mimo to osiągnęliśmy nie
bywały sukces. Grająca w zespole Polo 11 Dorota Woź
niak wykazywała się ambitną postawą na boisku i dużą 

wolą walki. Jako młody , początkujący sportowiec zasłu
guje na duży poklask. 

Na wyróżnienie zasługuje także łza Nowak, która nie 
. uzyskawszy wysokiego miejsca w "pierwszej trójce", po
pisała się dużymi umiejętnościami siatkarskimi. Wielu 
grających Włochów reprezentowało barwy 1- ligowych 
klubów Italii. Mecz o trzecie miejsce był niezwykle zacię
ty i powiększony o jeden set. Graliśmy do dwóch wygra
nych setów. Emocje i nerwy udzielały się nie tylko za
wodnikom, ale także kibicom. Każdy punkt był na wagę 
osiągnięcia sukcesu. Popisaliśmy się większymi umiejęt
nościami i ostatecznie, ku uciesze swojej i kibiców, zaję
liśmy III miejsce. Nagrodą był bon na wysokiej klasy 
wino w miejscowej restauracji. 

l i 11 miejsce zdobyły drużyny włoskie. 
Cały ten turniej był uświetniony przez występy mło

dych dziewczynek, a dla wytrwałych, lubiących gimnasty-

kę zorganizowany został aerobik. 
Następnego dnia, po międzynarodowych potyczkach 

rozpoczął się turniej dwójek plażowych . Zgłosiło się 12 
drużyn , z czego dwie Międzyrzeckie : Seweryn Furmań
ski i Dominik Sroga jako Międzyrzecz l oraz Andrzej 
Sroga i Maciej Nowak jako Międzyrzecz 11 

Mecze rozgrywane były systemem brazylijskim, po 
jednym secie do 21 punktów. Słońce i chęć wygranej 
nigdy nas nie opuszczały. Kolejno żegnaliśmy przegrane 
zespoły, wśród których znalazł się również Międzyrzecz 
11. Pomimo ogromnego ducha walki i nieco mniejszych 
umiejętnościach nie przeszli do finałów. Na słowa uzna
nia i podziwu zasługuje dwóch siatkarzy Orla Między
rzecz. Z każdego meczu wychodzili zwycięsko, starali sit 
przeciwników pokonać nie tylko silnymi zagraniami, umie
jętnościami technicznymi, ale także odrobiną sprytu. 

W finale zagrali z wrocławską drużyną , w której skład 
wchodzili : Michał Płachytka i Mariusz Ciesielski, który 
w nadchodzącym sezonie będzie reprezentantem eks
traklasowej Gwardii Wrocław. 

Mecz o pierwsze miejsce był do dwóch wygranych 
setów. Pojedynek wygraliśmy dość gładko , 25:15 i 25:19. 

T ak znacząca przewaga punktowa świadczy o dużych 
możliwościach naszych zawodników. Trzeba było upora6 
się nie tylko z wysokiej klasy sportowcami, ale także z 
panującym tu upałem. Należą się im ogromne brawa l 
gratulacje. Nagrodą za l miejsce był ogromny puchar z 
postacią siatkarza. Na boisku panowała zawsze przy
jemna atmosfera, radość i sportowe emocje. 

Do Międzyrzecza przywieźliśmy trzy puchary, kilka 
dyplomów i ogromny bagaż wspomnień. 

Mając tak dobrych zawodników zamierzamy wystar
tować w Mistrzostwach Polski Piłki Plażowej 2003, które 
rozpoczynają się 23-25.05 turniejem w Hajnówce. 

Liczymy na wysokie miejsca i jesteśmy pewni, że Se
weryn i Dominik będą starać się i walczyć o każdy punkt 
i jak najwyższą pozycję. Mamy nadzieje, że tutejszy klub 
dostrzeże młode talenty i pomoże im rozwinąć skrzydła . 

Sprawozdawca 

~----------------------------------------------------------------------------.................. .. 
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WIEŚCI z Hali Widowiskowo-Sportowej w Międzyrzeczu 
3. Szkoła Podstawowa w Biedzewie 64,85 

-~~~~~~~~~~~~ 4 x 100 metrów chłopców 
1. Szkoła Podstawowa w Skwierzynie 58,60 

1. Zaborowski Jakub Gim Przytoczna 5,99 3. Rygielska Ola Gim 1 Międzyrzecz 7,38 
2. Banański Błażej Gim 2 Międzyrzecz 5,36 Kula chłopców 
3. Urban Mateusz G im Przytoczna 5,28 1. Klusek Kamil ZSB Międzyrzecz 11 ,32 w dniach 24.04.2003 r. na stadionie 

miejskim odbyły się Mistrzostwa P?wiatu 
w czwórboju lekkoatletycznym szkol pod
stawowych. W kategorii dziewcząt zwy
ciężyła reprezentacja Szkoły ~?dstawo
wej Nr 2 w Międzyrzeczu z wymk1em 1259 
pkt. wyprzedzając Szkołę Podstawową w 
Przytocznej 1 0~3 pkt. Szko~ę Podstawo
wą w Skwierzyme 1014 pkt. 1 Szkołę Pod
stawową w Pszczewie 579 pkt.. W kate
gorii chłopców pierwsze miejsce wywal
czyła reprezentacja Szkoły Podstawowej 
w Skwierzynie 1137 pkt. wyprzedzając 
Szkołę Podstawową w Przytocznej 958 
pkt. Szkołę Podstawową Nr 2 w Między
rzeczu 856 pkt. i Szkołę Podstawową w 
Pszczewie 759 pkt.. 

W dniach 03-04.05.2003 r. odbyły się 
Półfinały Mistrzostw Polski młodzików w 
piłce siatkowej. W zawodach uczestniczy
ły zespoły z Gimnazjum Nr 1 w Między
rzeczu, MKS Korab Puck, STS Skarżysko 
Kamienna i KS Metro Warszawa. Zawo
dy zakończyły się zwycięstwem zawodni
ków z UKS Jedynka Międzyrzecz, którzy 
wyprzedzili KS Matro Warszawa, STS 
Skarżysko Kamienna i MKS Korab Puck. 
Dwa pierwsze zespoły uzyskały awans do 
zawodów finałowycj. 

W dniu 07.05.2003 r. na stadionie 
miejskim odbyły się Mistrzostwa Rejonu 
IV w piłce nożnej 5-cio osobowej dziew
cząt Szkół Średnich. W zawodach zwy
ciężyła reprezentacja Zespołu Szkół Le
śnych w Starościnie wyprzedzając Zespół 
Szkół Ekonomiczno-Rolniczych w Słubi
cach, Zespół Szkół Rolniczych w Bobo
wieku Zespół Szkół Ogólnokształcących 
w Skwierzynie, Zespół Szkół Licealnych i 
Zawodowych w Sulęcinie oraz Liceum 
Ogólnokształcące w Sulęcinie. 

W dniu 14.05.2003 r. na stadionie 
miejskim odbyły się Mistrzostwa Powiatu '· 
w lekkiej atletyce Szkół Podstawowych, 
Gimnazjalnych oraz Ponadgimnazjalnych. 

IGRZYSKA 60 metrów dziewcząt 
1. Halczak Joanna SP 2 Międzyrzecz 8,91 
2. Dąbrowska Alicja SP Przytoczna 8,97 
3. Wilowska Ania SP Trzciel 9,05 

60 metrów chłopców 
1. Gromadzki Karol SP Skwierzyna 8,62 
2. Parzonkło Bartek SP Pszczew 8, 77 
3. Lisek Dawid SP Przytoczna 8,82 

300 metrów dziewcząt 
1. Grząślewicz Agnieszka SP 2 Między
rzecz 48,51 
2. Dąbrowska Alicja SP Przytoczna 51,02 
3. Korczak Ewelina SP 2 Międzyrzecz 51 ,38 

300 metrów chłopców 
1. Parzionkło Bartek SP Pszczew 49,25 
2. WiJczak Kacper SP Skwierzyna 49,85 
3. Lisek Dawid SP Przytoczna 50,33 

600 metrów dziewcząt 
1. Rorek Katarzyna SP Skwierzyna 1 ,59,04 
2. Dymel Karolina SP Przytoczna 2,00,44 
3. Batlig Katarzyna SP Biedzew 2,02,00 

600 metrów chłopców 
1. Dubino Daniel SP Biedzew 1,55,08 
2. Palubiak Dawid SP Pszczew 1 ,58, 18 
3. Materna Wojtek SP Przytoczna 2,00,25 

1000 metrów chłopców 
1. Kukla Andrzej SP Skwierzyna 3,38, 78 
2. Sychowicz Maciej SP Skwierzyna 3,40,56 

4 x 1 00 metrów dziewcząt 
1. Szkoła Podstawowa Nr 2 w Między
rzeczu 59,68 
2. Szkoła Podstawowa w Przytocznej 63,41 

2. Szkoła Podstawowa Nr 2 w Między
rzeczu 59,88 
3. Szkoła Podstawowa w Biedzewie 63,80 

Skok w dal dziewcząt 
1. Wilowska Anna SP trzciel 4,23 
2. Pawlowska Żaneta SP 2 Międzyrzecz 4,20 
3. Konieczna Joanna SP Przytoczna 4,05 

Skok w dal chłopców 
1. Macies Krzysztof SP Przytoczna 4,61 
2. Jokiel Dawid SP Pszczew 4,50 
3. Kaczmarek Jędrzej SP 2 Międzyrzecz 4,29 

Kula dziewcząt 
1. Jakubowska Sandra SP Murzynowo 6,55 
2. Hołubowicz Dominika SP 2 Między
recz 6,18 
3. Święcicka Paulina SP Skwierzyna 5,58 

Kula chłopców 
1. Zieliński Wojciech SP Murzynowo 9,61 
2. Gromadzki Karol SP Skwierzyna 9,28 
3. Majewski Mateusz SP 2 Międzyrzecz 8,68 

Piłeczka palantowa dziewcząt 
1. Marianawska Daria SP Biedzew 41 ,5 
2. Zając Marta SP Trzciel 40,5 
3. Michalik Marzena SP Trzciel 38 

Piłeczka palantowa chłopców 
1. Krzestyniak Krzysztof SP Przytoczna 64 
2. Tyktor Bartosz SP Skwierzyna 59 
3. Kukla Jan SP Skwierzyna 57 

GIMNAZJADA Rocznik 1988 - 89 
1 00 metrów dziewcząt 

1. Jasińska Dagmara Gim 2 Międzyrzecz 
13,43 
2. Blas Paulina Gim 1 Międzyrzecz 1~,65 
3. Bujak Bogusia Gim 1 Międzyrzecz 14,01 

1 00 metrów chłopców 
1. Budziarski Paweł Gim Przytoczna 12,60 
2. Urban Mateusz_Gim Przytoczna 12,93 

. · 3. Dębina Wojciech Gim Pszczew 13,13 · 
. 200 metrów dziewcząt 

1. Padlol Weronika ·Gim 1 Międzyrzecz 30,07 
2. Maooewicz Kasia Gim 2 Międzyrzecz 32,41 
3. Tomczak Paulina Gim Trzciel 32,62 

200 metrów chłopców 
1. Śpiączka Kamil Gim 1 Międzyrzecz 28,03 
2. Kuśma Tomasz Gim Pszczew 28,25 
3. Kortyla Patryk Gim Pszczew 28,31 

300 metrów dziewcząt 
1. Hudziak Agata Gim 2 Międzyrzecz 44,88 
2. Stępień Wioletta Gim Biedzew 51,55 
3. Nowakowska Marta Gim Przytoczna 52,58 

300 metrów chłopców 
1. Zaborowski Jakub Gim Przytoczna 42,46 
2. Budziarski Paweł Gim Przytoczna 42,93 
3. Kortyla Patryk Gim Pszczew 44,73 

600 metrów dziewcząt 
1. Bilon Sabina G im Biedzew 2,02, 76 
2. Przpiórka Justyna Gim 1 Międzyrzecz 
2,04,36 
3. Pitura Katarzyna Gim Skwierzyna 2,05,89 

1 000 metrów dziewcząt 
1. Grzelczyk Jolanta Gim Przytoczna 3,50,36 
2. Podlewińska Kajetana Gim Przytoczna 
4,14,08 

1000 metrów chłopców 
1. Niezbecki Łukasz Gim Pszczew 3,05,40 
2. Jarnot Michał Gim Pszczew 3,05,41 
3. Pomes Pawel Gim 2 Międzyrzecz 3,16,57 

2000 metrów chłopców 
1. Słowiński Adam Gim Skwierzyna 6,53,00 
2. Dreger Bartosz GimPszczew 6,54,00 
3. Osika Paweł Gim Przytoczna 7,03,00 

Skok w dal dziewcząt 
1. Hernik Patrycja Gim Skwierzyna 4,55 
2. Mackiewicz Katarzyna Gim 2 Między
rzecz 4,45 
3. Tymek Anna Gim Przytoczna 4,33 

Skok w dal chłopców 

Kula dziewcząt 2. Roszyl Paweł ZSB Międzyrzecz 0,88 
1. Kowalska Anna Gim 1 Międzyrzecz 8,50 3. Jurczyk Łukasz Gim 1 Międzyrzecz 10,87 
2. Spychała Weronika Gim Przytoczna 6,83 Oszczep dziewcząt 
3. Grzelachowska lga Gim Przytoczna 6,28 1. Szpulecka Anna LO Międzyrzecz 25,80 

Kula chłopców 2. Krawie Marta Gim Biedzew 21,30 
1. Sawicki Mateusz Skwierzyna 10,09 3. Winiarska Agata LO Międzyrzecz 20,20 
2. Szymczak Łukasz 9,25 Oszczep chłopców 
3. Mokrzycki Łukasz Gim Przytoczna 9,05 1. Wejkuć Przemysław LO Międzyrzecz 39,50 

Dysk chłopców 2. Próchno Jacek Gim Skwierzyna 34,95 
1. Hałuszczak Piotr Gim 2 Międzyrzecz 25,60 3. Roszyk Paweł ZSB Międzyrzecz 34,50 
2. Baczyński Szymon Gim 2 Międzyrzecz 17,30 Dysk chłopców 

Oszczep dziewcząt 1. Weikuć Przemysław LO Międzyrzecz 33,30 
1. Tymek Hanna Gim Przytoczna 20,90 2. Bartkowiak Bartosz ZST Skwierzyna 30,65 
2. Siewk Dorota Gim 2 Międzyrzecz 19,50 3. Olejarz Michał Gim 2 M<iędzyrzecz 30,10 
3. T oczyńska Justyna Gim 2 Międzyrzecz 18,70 Dysk. dzi~wcząt. 

Oszczep chłopców 1. Glowacka Patryqa G1m Skwierzyna 18,24 
1. Spychala Wojciech Gim Przytoczna 26,80 2. Nisiewicz Kamila Gim 1 Międzyrzecz 17,54 
2. Dudzik Dominik Gim 2 Międyrzecz 25,90 3. Drzewińska Anna Gim Przytoczna 17,10 
3. Hałuszczak Piotr Gim 2 Międzyrzecz 25,00 Skok w dal dziewcząt 

4 x 1000 metrów chłopców 1. Jagoda MagdalenaGim Przytoczna 4,75 
1. Gimnazjum w Skwierzynie 54,32 2. Karasińska Magada Gim Przytoczna 4,68 
2. Gimnazjum Nr 2 w Międzyrzeczu 55,08 3. Grabarek Monika Gim 2 Międzyrzecz 4,54 

GłMNAZJADA - LICEALIADA Skok w dal chłopców 
Rocznik 1986- 87. 100 metrów dziewcząt 1. Tórz Tomasz ZST Skwierzyna 5,83 
1. Sobczak Jolanta Gim 2 Międzyrzecz 13,52 2. Cygan Michał Gim 1 Międzyrzecz 5,62 
2. Stańczyk Agnieszka Gim Biedzew 13,98 3. Falów Michał G im Skwierzyna 5,58 
3. Sakowicz Dominika14,58 Trójska dziewcząt 

1 00 metrów chłopców 1. Karasińska Magda Gim Przytoczna 9,85 
1. Rudnicki Piotr ZSE Międzyrzecz -11,99 · 2. Jagoda Mgda Gim Przytoczna 8,91 
2. Kwieciński Damian Girn 1 Międzyrzecz 3. Denenfelo Mgda LO Międzyrzecz 8,80 
12,02 . T rójskok chłopców 
3. ToczyńskiArl<adiusz LOM~ecz 12,15 1. Kaąxzak Maciej Gim 1 Międzyrzez 11 ,60 

200 metrów dziewcząt 2. T órz Tomasz ZST Skwierzyna 11 ,24 
1. Łohonko Marzena ZST Skwierzyna 33,25 3. Ochwat Robert Gim Skwierzyna 10,96 
2. Adam Martyna LO Trzciel 33,35 4 x 100 metrów dziewcząt 
3. Górna Monika ZSP T rzciel 34,94 1. Gimnazjum Nr 2 w Międzyrzeczu 53,71 

200 metrów chłopców 2. Gimnazjum Nr 1 w Międzyrzeczu 56.75 
·1. Rudnicki Piotr ZSE Międzyrzecz 25,27 3. Zespół Szkół Technicznych w Skwie-
2. Rosada Krzysztof ZSP Trzciel 26,35 rzynie 64,21 
3. Drożdzyński DamianZSR Bobowid<o26,72 LICEALIADA Rocznik 1985- 82 

400 metrów dziewcząt 100 metrów dziewcząt 
1. Kubicz Karolina Gim Biedzew 71 ,14 1. Kasica Agnieszka ZSE Międzyrzecz 13,16 
2. llczuk Natalia Gim Przytoczna 72,21 2. Piętka Marta ZSO Skwierzyna 16,05 
3. Sobczak MarzenaGim 1 Międzyrzecz 73,86 1 00 metrów chłopców 
4.Tratowska Agnieszka Gim 2 Międzyrzecz 1. Kaczmarek Michał LO Miedzyrezcz 12,21 
74,45 2. Ptak Marek ZST Skwierzyna 12,25 
5.Prokop Katarzyna ZSE Międzyrzecz 80,57 3. Stefański Tomasz ZST Skwierzyna 12,71 
6.Kotala Edyta ZSE Międzyrzecdz 87,65 200 metrów dziewcz~t 

400 metrów chłopców 1.Gorzelańczyk Beta ZSB Bobowieko 28,43 
1. Hudziak Marek Gim 2 Miedzyrzecz 57,76 2.Fiłka Ewa ZSP Trzeciel 35,32 
2. WiJczak Mikołaj LO Skwierzyna 58,37 3.Marek Magdalena ZSP Trzciel 35,79 
3. Wajda Jakub ZSB Międzyrzecz 58,47 200 metrów chłopców 

800 metrów dziewcząt 1. Jasiówka Maciej ZSE Miedzyrzecz 26,70 
1. Rękawiecka Agnieszka ZSE Między- 2.Kowalski Patryk ZST Skwierzyna 26,80 
rzecza 2,43,33 3.Folów Marek ZST Skwierzyna 27,61 
2. Dąbrowska Magdalena ZST Skwie- 400 metrów dziewcząt 
rzyna 2,46,94 1. Medyńska Aliqa ZSE M~ecz 68,17 
3. Moszyńska Kasia Gim 1 Międzyrzecz 2.Święcka Angelika ZSE Miedzyrzecz 83,15 
2,53,30 400 metrów chłopców 

800 metrów chłopców 1.Gębal Marcin ZST Skwierzyna 59,05 
1. Ufniak Piotr Gim Przytoczna 2,13,38 2.Komobis Grzegorz ZSE Międzyrzecz 63,04 
2. Schmidtchen Karol ZSB Międzyrzecz 3.Guzek Mateusz ZSR Bobowieko 65,02 
2, 18,75 800 metrów dziewcząt 
3. Laszczak Michał Gim 1 Międzyrzecz 2,22, 75 1.1wachów Agnieszka LO Skwierzyna 2,58,44 

1500 metrów chłopców 2 .Guźniczak Wioletta z'SE Miedzyrzecz 
1. Podkowiński Szymon Gim Przytoczna 3,00,25 
4,46,14 3. Piechota ZSR Bobowieko 3,12,16 
2. Koziej Adrian Gim Biedzew 4,51 ,22 800 metrów chłopców 
3. Dewicki Karol Gim Pszczew 4,55,83 1.KaczmarekAdamZSBMiędzyrzecz2,17,03 

4 x 100 metrów chłopców! 2 .Cićwiera Piotr ZST Skwierzyna 2,19,04 
1. Zespół Szkół Budowlanych Międzyrzecz 3.0rczyk Tomasz ZSR Bobowieko 2,47,75 
50,61 1500 metrów chłopców 
2. Gimnazjum Nr 1 w Międzyrzeczu 50,87 1.Woszczyb Adrian ZSB Międzyrzecz 4,35,85 
3. Gimnazjum w Skwierzynie 51,36 2.Dobrawski Marcin ZST Skwierzyna 4,47,86 

Kula dziewcząt 3.Cićwiera Pawel ZST Skwierzyna 4,53,00 
1. Drzewińska Anna Gim Przytoczna 7,82 
2. Brodzińska Karolina LO Międzyrzecz 7,58 (ciąg dalszy na str. 42) 
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Rozwiązanie fotozagadki 
Prawidłowo rozwiązał fotozagadkę Przemek Kubica zamieszkały w Krzyżu Wlkp. 

który opisał szczegółowo zdjęcie przedstawiające komin ZOZ, rzekę Obrę oraz tzw. 
łąkę kolejową , na dalszym planie osiedle Reymonta. Nagroda za właściwą odpo
wiedż do odebrania w biurze redakcji. 

Krzyżówka 
dla młodzieży 
POZIOMO: 1/mate

matyk z Miletu, 4/do 
załatwienia lub sądo
wa,7/kpi z zasad, 8/ 
ucieczka z lekcji, 9/zie
lona, 12/wino lub opła
ta pocztowa, 15/wiąz
ka kwiatów, 16/T a
merlan ,władca mon
golski, 17/morski jamo
chłon , 18/symbol do
brych interesów. 

PIONOWO: 1 /słyn
ny historyk starożytne

go Rzymu, 2/broń 
drzewcowa kawalerii, 
3/potocznie o okula
rach,5/należy je prze

strzegać , 6/koclaanek,adorator, 1 O/szuler tam chowa karty, 11 /mysia lub w sza
chach, 12/rzeczka, przypominająca strumyk, 13/kolega Tytusa i A tomka, 14/nakrycie 
na stole, serweta. 

Litery uszeregowane w kolejności od 1 do 11 utworzą hasło tematycznie związane 
z historią Międzyrzecza, w rozwiązaniu należy podać imiona o początkowych literacie 
B,I,J,K,M. Rozwiązania nadsyłać na adres redakcji do 20 czerwca. 
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red. Eugeniusz Luc 

Krzyżówka dla dzieci 
ZNACZENIE WYRAZÓW: 

l. właściciel cudownej lampy 
2. słynna dziwaczka 
3. czerwona, rośnie w lesie lub na 
działce 
4. przyjaciel ze szkolnej ławy 
5. świeci i grzeje 
6. słynna żaba z Muppetów 
7. czerwone na szyi indora 
8. może być schodowa lub piersiowa 
9. głos bociana 
10. w wannie lub w morzu 

W oznaczonym rzędzie pionowo 
powstanie rozwiązanie , które należy 
nadesłać do redakcji do 20 czerwca 

red. Luc Eugeniusz 

Krzyżówka dla dorosłych odtwarzania płyt , gramofon, Sirzadki 
POZIOMO: 1/w mit. gr. strażnik ssak z rodziny żyraf , 6/ang. jednostka 

Krety, 4/bogini milości i piękności, 8/ dlugości , ?/najlepsza obrona, 9/martwe 
antonim kłamstwa , 1 O/damskie śn i e - w znanej pow i eści , 12/roślinny motyW 
gowce, 1 1/przewrócenie s i ę , 14/ma- zdob ni c~y , 1.3/zwolennik demokracji 
lutki do notatek, 15/spoleczna lub przedwojennej, 16/B. Prusa, 17/świece-
szkolna, 18/góry w Peru, 19/instru- nia biskupie, 20/parkowy krzew ozdob-
ment z miechem, 23/solony śl edż , 24/ ny, 21 /inna nazwa morwy, 22/strój pla-
.zw i erzęta " l a tające , 27/rozstanie, 29/ żowy , 25/dz i s i ~j szy . ~lbion , 26/znany 
moralna lub chem iczna. 31/cudzo- wodospad w Fmlandn, 28/typ orkiestry 
ziemski klub p i łkarski , 32/w mit. gr. roz rywkowej, lub staroż . budowla,29/ 
karał przestępców , 33/pigment wystę- szmelc, żelastwo , 30/hartowana. 
pujący w ludzkiej skórze, 34/mara,ducr. Litery uszeregowane w kolejności od 1 

PIONOWO: 1/udaje zło to , 2/może do 24 utworzą rozwiązanie, które należy 
być drewniana lub w samochodzie, 3/ nadesłać do redakcji do 20 czerwca. 
żelazne w smaku warzywo, 4/slużyl do red. Eugeniusz Luc 

Rozwiązanie krzyżówek z numeru 5/147/03 
Hasło krzyżówki dla dzieci brzmi: 
- MIŚ COLARGOL. Nagrody książkowe za prawidłowe rozwiązanie krzyżówki 

otrzymują : Jakub Sawala z Międzyrzecza i Irena Gryłka z Kuligowa. 
- PRZEDWIOŚNIE- tak prawidłowo brzmi hasło krzyżówki dla młodzieży. Nagrody 

książkowe wylosowali : Małgorzata Matuszewska i Agata Musiał z Międzyrzecza. 
- Hasło krzyżówki dla dorosłych brzmi następująco UNIA EUROPEJSKA. Nagro

dy książkowe otrzymują : Barbara Węgrzynisk i Anna Toczyńska z Międzyrzecza. 
Gratulujemy wygranej ! 

Nagrody książkowe do odebrania w biurze redakcji w godzinach urzędowania. 

(ciąg dalszy ze str. 41) 

skok w dal ckłopców 
1. Urbanek Paweł ZSE Miedzyrzecz 5,68 
2. Jasiówka Maciej ZSE Międzyrzecz 5,68 
3. Głuszczak Krzysztof ZST Skwierzyna 5,55 

trójskok chłopców 
1.Czabak Paweł ZSR Bobowieko 12,90 
2. Głuszczak Krzysztof ZST Skwierzyna 12, 13 
3. Urbanek Paweł ZSE Międzyrzecz 11 ,40 

Kula chłopców 
1. Szalaśny Piotr ZST Skwierzyna 10.60 
2. Suda Jacek ZST Skwierzyna 10.34 
3. Kaczmarek Stanisław ZST Skwierzyna 
10.22 

Dysk chłopców 
1. Suda Jacek ZST Skwierzyna 33,30 
2. Kaczmarek Stanisław ZST Skwierzyna 
30,05 
3. Ortyński Paweł ZST Skwierzyna 24,75 

Oszczep chłopców 
1. Paluch Jarosław ZST Skwierzyna 37,30 
2. Otyński Paweł ZST Skwierzyna 33 

4 x 1 00 metrów chłopców 
1. Liceum Ogólnokształcące w Między
rzeczu 50,16 
2. Zespól Szkól Technicznych w Skwie
rzynie 50,80 

W dniu 21.05.2003 r. odbył się Finał 
Mistrzostw Województwa Lubuskiego w 
mini piłce siatkowej chłopców . W kate
gorii dwójek klas IV zwyciężyła drużyna 
ze Szkoły Podstawowej w Nowogrodzie 
Bobrzańskim wyprzedzając Szkołę Pod
stawową Nr 3 w Międzyrzeczu , Szkolę 
Podstawową Nr 2 w Gubinie, Szkolę 
Podstawową Nr 1 w Drezdenku, SP 
Gozdnica, SP 17 Grzów, SP Ośno Lubu
skie i SP Wiechlice. 

W kategorii trójek klas V zwycięży
ła drużyna SP 3 Międzyrzecz wyprzedza-

jąc SP 1 Drezdenko, SP 2 Gubin i SP 
Sulęcin . W kategorii trójek klas VI pierw
sze miejsce wywalczyła drużyna SP 3 Mię
dzyrzecz wyprzedzając SP 17 Gorzów, 
SP 2 Gubin, SP Gozdnica, SP Sulęcin, 
SP 1 Drezdenko, SP 8 Nowa Sól i SP 
Nowogród Bobrzański. 

Sekcja brydża sportowego TRANS 
ED działająca przy Hali Widowiskowo
Sportowej w dniu 18.05.2003 r. zakoń
czyła rozgrywki dużym sukcesem to jest 
awansem do liiligi makroregionalnej. W 
odbytych meczach w Kostrzyniu nieznacz
nie przegrała 14:16 z MOKSiR Kostrzyn 
oraz pokonała 21 :9 Dąb Dębno . Drużyna 
TRANS ED zajęła trzecie miejsce pre
miowane awansem. Sekcja istniej od 
dwóch lat co roku awansując do klasy 
wyższej . W rozgrywkach uczestniczyli za
wodnicy: Zdzisław Borkowski, Mirosław 
Bublewicz, Janusz lwiński , Waldemar Ko
zielewski, Andrzej Parmonik, Andrzej Rę
kosiak i Maciej Wierzbicki. 

W dniu 10.05.2003 r. odbył się Finał 
Międzyrzeckiej ligi piłki siatkowej amato
rów. W meczach półfinałowych KON-STAL 
pokonał DROGOBUD 2:0 (26:24; 25:20) 
, NEO SPORT JOLA-PROMIL pokonał 
HOTEL .DUET" 2:0 (25:19; 25:18). W 
meczu o miejsce III DROGOBUD poko
nał HOTEL .DUET" 2:1 (24:26; 29:27; 
15:11), a w meczu o miejsce l KON· 
STAL pokonał NEO SPORT JOLA-PRO
MIL 2:0 (25:20; 25:19). 

Końcowa kolejność zespołów : 1.KON
STAL, 2.NEO SPORT JOLA-PROMIL, 
3.DROGOBUD, 4.HATEL .DUET", 5.ZE· 
MAR, 6.SZKOŁA JAZDY A. KONONO· 
WICZ, 7.L.O .• ABY PRZBIĆ " , 8.1ZBA 
WYTRZEŹWIEŃ 
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1 Przedsiębiorstw Usługowo-Produkcyjno-Handlowe i 

l AłATA ! 

l Marian~ l 
' l 66-300~~VL,;;=.;;m59 ! 

i ! 
l : 
! ! 

l KOTŁY!k;:: l 
l spnedaż-montaż..serwis wWowe l 
i l 
i i 
l i i Ko pleksowe usługi instalacyjne i 

l -instalacje centralnego ogrzewania 
1
1, 

, - instalacje gazowe i 

l l 

. l - instalacje wodno-kanalizacyjne l .. ~ 
l -instalacje wentylacyjne ! 

· .. 1 Sprzedaż materiałów l 
Se is gwarancyjny l 

l i ogwarancyjny ' 

l____ ---- ----------------------- J 

GENERAL PETROL s.j. 

66-300 Międzyrzecz 

ul. Waszkiewicza 22 

tel./fax (095) 7 41 2766, (095) 7 41 1150 

po 16:00 tel./fax (095) 741 1764 

Oferuje: 

Olej opałowy PKN Orlen 

z dostawą do klienta profesjonalnym 

sprzętem 

ększv w Międzyrzeczu sklep meblowv: STUDIO MEBLI KUCHENNYCH 
nstytucji 3-go Maja 16 (w podwórzu) 

Tel. 5) 741-25-41 

OF UJE: 
·Kuchnie 
• Sy l a lnie 
• Seg enty 
·Ta lcerkę 

e Sprzedaż 
ratalna 

e Możliwość 
dowozu 

dzieżowe 
• Meble na wymiar towaru 

Segment ROMEO - 1.625,- ..., -o .. -.ac ... , 

Komplet - ·--.... 
wypoczynkowy 
WIKTORIA 3+2+ 1 
- 2. 785,- Łóżko 

80405-xx-99 

, 
ul. Swierczewskiego 8 

(DOM HANDLOWY l-piętro) 
te l. 7 41-23-60 

na wymiar 

• narożnik LUX l - 530 zł 
• stół MAX 1-P • 130 zł 

- 566,· ----~- • taboret P • 35 zł 

razem • 730zł 

1. Meble kuchenne na wymiar 
2. Szeroka gama kolorów 
3. Profesjonalny montaż 
Mierzenie i komputerowe projektowanie kuchni 

GRATIS! 
codziennie 9.00-1 7.00 sobota 9.00-12.00 
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